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روزنامه

پایین  بودجه  از  انتقاد  با  قم  شهری  قطار  سازمان  مدیرعامل 
با  پروژه های سازمان قطار شهری، گفت:  برای  پیش بینی شده 
طور  به  را  خود  تعهدات  نمی توان  فعلی  پیش بینی شده  مبلغ 
مبلغ  اینکه  به  اشاره  با  درویشی  منصور  کرد.  عملیاتی  کامل 
پیش بینی شده در بودجه دولت باید بخش قابل توجهی از منابع 
مالی سال آینده را تأمین کند، تصریح کرد: با توجه به اینکه این 
سازمان برای سال آینده راه اندازی خط یک مترو قم را پیش رو 
خود  تعهدات  نمی تواند  فعلی  پیش بینی شده  مبلغ  با  داشته 

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم از نصب 2٤0 
سازه آویز متناسب با دهه بصیرت در سطح شهر خبر داد و گفت: 
80 سازه پرتابل نیز برای تبلیغات محیطی اختصاص پیدا کرده و 
عرشه های پل و ورودی عوارضی بانام شهدا زینت پیدا می کند. 
با اشاره به برنامه های شهرداری قم در رابطه  مهدی کلانترزاده 
با دهه بصیرت، اظهار داشت: فضاسازی میادین و معابر اصلی را 
ازجمله مهم ترین برنامه های شهرداری قم برای آمادگی در این ایام 
محسوب می شود که توسط معاونت خدمات شهری اجرایی شده 

مدیرعامل سازمان قطار شهری قم :

باید سهم مترو قم دربودجه 1400 
افزایش یابد

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم  خبرداد

نصب ۳۲۰ سازه تبلیغاتی با محتوای 
دهه بصیرت
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سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم خبرداد

اتمام نقاشی دیواری و آذین بندی بلوار
 سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی

استاندارقم تاکید کرد

ضرورت اتصال راه آهن سراسری
 به منطقه اقتصادی سلفچگان 

مدیرکل پُست استان قم خبرداد

رشد۲۰۰درصدی 
مرسولات پستی 
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افشین واقعی سریال خانه امن کیست؟
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استاندار قم بحث اتصال راه آهن سراسری به منطقه اقتصادی 
سلفچگان را امری ضروری دانست و گفت: تحقق این طرح از 
دستگاه های ملی پیگیری خواهد شد. دکتر بهرام سرمست  
روزگذشته در سی و هفتمین جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع 

تولید استان قم که در منطقه اقتصادي سلفچگان به منظور 
لزوم ارتقاء بیش از پیش این منطقه برگزار شد، طي سخناني با 
بیان اینکه مسئولان باید به عنوان شریك کاري تولیدکنندگان؛ 
مشکلات ایشان را پیگیري کنند اظهار کرد: در مورد مسائلي که

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم با اشاره به بارندگی های اخیر بار دیگر لزوم 
رعایت حریم رودخانه های استان و عدم ساخت و ساز در محدوده روان آب ها را 
برای جلوگیری از خطرات ناشی از سیلاب های احتمالی تاکید کرد. احمد حاجی 
حسینی مسگر بیان کرد: بر اساس آخرین آمار، حجم مخزن سدهای کوچری و 
۱۵خرداد که مهمترین منابع تامین آب شرب قم هستند،  بیش از ۲۴۵ میلیون متر 
مکعب است.  وی افزود: پس از بارندگی روزهای گذشته حجم مخزن سدکوچری 
به ۱۴۶ میلیون متر مکعب و حجم مخزن سد ۱۵ خرداد به ۹۹ میلیون متر مکعب

مدیرعامل آب منطقه ای قم تاکید کرد

لزوم رعایت حریم رودخانه های استان قم 
 

با  گفت:  قم  آبفای  شرکت  فاضلاب  و  آب  برکیفیت  نظارت  و  پایش  مرکز  مدیر 
بهینه سازی سامانه های گندزدایی آب روستاهای این استان، اطمینان از سلامت 
و بهداشت آب این مناطق افزایش می یابد.  به گزارش روز سه شنبه روابط عمومی 
شرکت آب و فاضلاب قم، رضا انصاری طادی با اشاره به وجود ۷۴ سامانه گندزدایی 
آب در روستاهای استان تاکید کرد: وظیفه اصلی این سامانه ها، کلرزنی و تأمین 
آب بهداشتی روستاهاست. وی در ادامه از بهینه سازی سامانه های گندزدایی آب 
روستایی در راستای اطمینان از سلامت و بهداشت هر چه بیشتر آب، صرفه جویی

مدیر مرکز پایش و نظارت برکیفیت آب و فاضلاب شرکت آبفای قم :

سطح سلامت آب روستاهای قم افزایش می یابد
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معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم :

عملکرد بانک ها درپرداخت 
تسهیلات رضایت بخش نیست

 مدیرکل پُست استان قم گفت: با توجه به محدودیت ها پس 
از شیوع کرونا و رویکرد مردم به خریدهای اینترنتی که معمولا 
به صورت بسته های پستی بود رشد مرسولات پستی به حدود 

۲۰۰ درصد رسید.  ابوالفضل باقری منش در گفت و گویی اظهار 
داشت: با توجه به محدودیت های تردد در حمل و نقل و نهادینه 
کردن فرهنگ در خانه بمانیم و از خانه خرید کنیم رویکرد مردم 

سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم  خبرداد

اتمام نقاشی دیواری و آذین بندی بلوار 
سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی

سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم از اتمام نقاشي دیواري و آذین بندی بلوار 
سپهبد شهید حاج قاسم سلیماني به مناسبت فرارسیدن سالگرد شهادت این شهید 
بزرگوار خبرداد. سید محمد موسوی منش با توجه به آغاز ایام شهادت حضرت زهرا)س( 
به تشریح اقدامات انجام شده در بلوار سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی پرداخت و اظهار 
داشت: با آغاز دهه فاطمیه و نخستین سالگرد شهادت سردار سلیمانی تغییر حال و هوای 
شهر در دستور کار قرارگرفته است. وی زیباسازی بلوار سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی 
را یکی از برنامه های سازمان اعلام کرد و افزود: اجرای نقاشی دیواری بلوار سپهبد شهید 
حاج قاسم سلیمانی به اتمام رسیده و نصب سازه های موقت با موضوع ترویج فرهنگ ایثار 
و شهادت و چهره سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی انجام شده است. سرپرست سازمان 
زیباسازی شهرداری قم از نصب تابلوهای بلوار سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی در این 
بلوار خبر داد و گفت: تصاویر سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی در سازه های تبلیغاتی 
در ورودی های بلوار و سطح شهر نصب شده است. موسوی منش ادامه داد: نورپردازی 
ستاره های ۳۲ پر، برای تسلیت ایام فاطمیه و سالگرد سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی و 
همچنین نورپردازی کامل پل های داخل بلوار سردار سلیمانی نیز انجام شده است. وی از 
برگزاری سمپوزیوم سردیس شهدا با موضوع سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی، شهید ابو 
مهدی المهندس، شهید شهروز مظفری نیا و شهید محسن فخری زاده خبر داد و گفت: 
دو هزار آویز فاطمیه بین مناطق پخش شده و استیکرهای بر روی سروها با موضوع ایام 
فاطمیه نیز نصب شده است.  سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم در پایان با تأکید 
دوباره بر آذین بندی شهر با توجه به مناسبت های ملی و مذهبی، گفت: پاسداشت مقام 
شهدا و آشنایی شهروندان با فرهنگ ایثار و شهادت موضوع و محور آذین بندی شهر است.

 
مدیرعامل سازمان قطار شهری قم :

باید سهم مترو قم دربودجه 1400 افزایش یابد
برای  پیش بینی شده  پایین  بودجه  از  انتقاد  با  قم  شهری  قطار  سازمان  مدیرعامل 
پروژه های سازمان قطار شهری، گفت: با مبلغ پیش بینی شده فعلی نمی توان تعهدات 
خود را به طور کامل عملیاتی کرد. منصور درویشی با اشاره به اینکه مبلغ پیش بینی شده 
در بودجه دولت باید بخش قابل توجهی از منابع مالی سال آینده را تأمین کند، تصریح 
کرد: با توجه به اینکه این سازمان برای سال آینده راه اندازی خط یک مترو قم را پیش 
رو داشته با مبلغ پیش بینی شده فعلی نمی تواند تعهدات خود را به طور کامل عملیاتی 
کند. مدیرعامل سازمان قطار شهری قم با تأکید بر اینکه مبلغ پیش بینی شده در بودجه 
پاسخگوی هزینه های پروژه در سال آینده نیست، گفت: مبلغی که برای پروژه های ریلی 
قم در بودجه سال آینده تعیین شده بسیار اندک است، درحالی که فقط هزینه های برآورد 

شده فاز نخست خط یک برای سال آینده با بودجه تعیین شده غیرقابل مقایسه است.
درویشی با بیان اینکه راه اندازی مترو در شهر قم، عزم همگانی مسئولین و نمایندگان 
استان را می طلبد، ضمن تقدیر از حمایت های انجام شده یادآور شد: نمایندگان قم در 
مجلس مساعدت لازم را برای افزایش مبلغ پیش بینی شده پروژه مترو قم در بودجه ۱۴۰۰ 

و همچنین تأمین ناوگان برای فاز نخست پروژه مترو را داشته باشند.

مدیر منطقه هفت شهرداری قم خبرداد

انعقاد تفاهم با مصلی قدس برای احداث 
پارکینگ روسطحی

مدیر منطقه هفت شهرداری قم با اشاره به  انعقاد تفاهم با مصلی قدس به منظور احداث 
پارکینگ روسطحی از لزوم تملک ۱۱ ملک معارض در این پروژه در صورت تائید شورای 
اسلامی شهر قم خبر داد. مجید متین فر با اشاره به بافت متراکم منطقه هفت، اظهار 
داشت: با توجه به بافت متراکم و وجود هسته مرکزی شهر در این منطقه همواره یکی 
از اساسی ترین مشکلات و نیازمندی های سطح منطقه پارکینگ بوده است. مدیر منطقه 
هفت شهرداری قم با اشاره به پروژه های پارکینگ این منطقه، افزود: به منظور بهسازی و 
استفاده بهینه از فضاهای موجود تفاهم نامه ای با مصلی قدس منعقدشده تا از این فضا در 
جهت استفاده مردم برای پارکینگ اقدام شود. متین فر بابیان اینکه این توافقنامه به شورا 
ارسال شده است، تصریح کرد: اگر تائید این طرح تائید شورا را بگیرد و ابلاغ شود می تواند 

بخشی از مشکلات کمبود فضای پارکینگ در محدوده خیابان صفائیه را کمتر کند.

تغییرِ افراد اُولویت دارد یا 
تغییرِ اندیشه ها؟ 

 اخیراً از دانشجویانِ فوق لیسانسِ روابط بین الملل خود 
پرسیدم، نخست وزیر یا رئیس جمهور این کشورها را نام 

ببرند: کرۀ جنوبی، اندونزی، ژاپن و اطریش.
یا نمی دانستند یا اشتباه گفتند. اما همه جوابِ این سوال در مورد مصر، عربستان و لیبی 
را می دانستند. این تمرینِ ساده یک نتیجۀ مهم داشت: در کشورهایی که سیستم، حزب، 
تشکیلات، بنگاه و شرکت ها کار می کنند، افراد دیده نمی شوند کما اینکه ژاپن در جهان 
با سونی، پاناسونیک، هوندا و تویوتا شناخته می شود. هرچند افراد به عنوان مدیر و تصمیم 
گیرنده مهم هستند ولی ظرفِ بزرگتر اندیشه ها که این افراد در قالبِ آن فکر و عمل می کنند 

به مراتب تعیین کننده تر است.
در حال و هوای انتخابات ۱۴۰۰، بعضی رسانه ها لیستی از افراد را مطرح می کنند اما به 
ندرت دیالوگ و مناظره ای پیرامونِ اندیشه هایی که قرار است به بهبودِ وضع جامعه منجر 
شوند را به میان می آورند. البته هزاران سال تاریخِ ما حولِ افراد شکل گرفته و خروج از این 
سنتِ تاریخی به سوی سیستم، تشکیلات، بنگاه و قراردادِ اجتماعی کارِ سهلی نیست. 
دورۀ ۱۳6 سالۀ قاجار با هفت نفر و دورۀ 57 سالۀ پهلوی با نام دو نفر آمیخته است. افکار، 
سلایق، منافع و تمایلات این 9 نفر، ۱9۳ سال از تاریخ ایران را رقم زده است. هم زمان با این 
۱9۳ سال، بخشِ مهمی از جهان به سیستم و تشکیلات روی آورد و افراد، صرفاً مجریان و 
گردانندگان سیستم ها شدند. این به معنای آن است که فقط تا چند قرنِ اخیر، حکمرانی 

منحصراً تابعِ افراد بوده است و ظهور سیستم و تشکیلات، پدیده ای نوین است.
به  ولی  کرد  توان مطرح  را می  در جهان  ظهورِ سیستم  برای  مختلفی  علل  هرچند 
اعتقادِ این نویسنده، علتِ شاید 7۰-8۰ درصدی ضرورتِ ایجاد سیستم و تشکیلات، 
در تولید است. واژه هایی مانند شبکه، کارخانه، بنگاه، برق، نفت، تلگرام، تلفن و بالاخره 
کامپیوترواینترنت همه به خاطر تولید و کیفیت و گسترش آن به وجود آمده اند. فناوری، 
دانشگاه، شهرنشینی، حمل و نقل هوایی و عموماً »توانایی« و »سرعت« در اختیار تولید 
قرار گرفته اند. اگر تولید نباشد، کارآمدی، بهینه سازی و حکمرانی مطلوب معنایی نخواهند 
داشت. اگر تولید نباشد، چه ضرورتی به ثبات سیاسی، آرامش اجتماعی و توسعۀ اقتصادی 
وجود خواهد داشت؟ اگر تولید نباشد، فکرِ حفظِ وضع موجود و استفاده از آنچه که موجود 
است رایج می گردد. جهش و گسترش تولید از ۱6۰۰ به بعد شروع شده ولی تولد رسمی 
و همه جانبۀ دموکراسی، سال ۱9۲۴ است زیرا ثباتِ سیاسی و رقابتِ حزبی نتیجۀ افزایشِ 
صعودی تولیدِ ناخالص ملی، مدیریتِ جمعی و عقلانی جامعه در کشورهای غربی بوده 

است.
اگر قرار باشد کشور به کارآمدی، ثبات، رشد و امنیت پایدار دست یابد، با تغییر افراد و 
تعدادی سمینار، مدارک تحصیلی، کارگاه های آموزشی و کمپین های انتخاباتی به دست 
نمی آید، بلکه محتاج تحولِی اندیشه ای است )Paradigm Shift(. فرازُ و نشیب و عملکرد 
دولت های چپ و راست در دورانِ بعد از جنگ، در نهایت تابع درآمد نفت بوده به  طوری  که 
ریل سیاست خارجی، مسیرِ مستقلِ خود را طی کرده است. سعی و خطا از یک طرف و 
انطباق با شرایط و حرکت از یک ستون به ستونی دیگر، عمدتاً متدلوژی حکمرانی بسیاری 

از دولتها بوده است.
به عنوان یک نظر، حکمرانی سیستمی و تشکیلاتی مبتنی بر کارآمدی، ثبات و امنیت، 

تابعِ بحث، گفت  وگو، مناظره و اندیشه ورزی پیرامونِ حل وفصلِ هشت مورد زیر است:
۱( آیا سیاستِ خارجی تابعِ اقتصاد است یا اقتصاد تابعِ سیاستِ خارجی؟

۲( آیا تولید ناخالصِ ملی امنیت می آورد یا امنیت به رشد اقتصادی منجر می شود؟
۳( آیا رویارویی با نظم جهانی ضرورتی انتزاعی است یا یک پایۀ حکمرانی؟

۴( آیا انسجام فرهنگی به جامعه ای تزریق می شود یا نتیجۀ تولید اقتصادی و ثبات 
سیاسی است؟

5( آیا در نیم قرنِ آینده، کشور تابع درآمد های ناشی از فروشِ منابع فسیلی خواهد بود یا 
باید در فکرِ مزیت های تولیدی و خدماتی قابلِ عرضه در منطقه و جهان باشد ؟

6( کدام استراتژی ها، کشور را به سمت مازادِ سرمایه، افزایشِ تولید و مزیت های نسبی 
سوق خواهند داد؟

7( آیا باید از فرآیند های جهانی شدن فاصله گرفت یا باید به آن ها پیوست؟
8( کدام کشورها به پیشرفت ایران علاقه  مندند وازاین پیشرفت نفع می برند؟

دستیابی به پاسخ هایی دقیق، با جزئیات، متمرکز و با پشتوانۀ مطالعاتی، تابعِ یک 
کار جمعی است. در فرآیند دستیابی به این پاسخ ها، افراد دیده نمی شوند بلکه دانش، 
تخصص، تسلطِ علمی و آگاهی آن ها شرط است. صحبت های مبهم، کلی، چند پهلو و 
غیرِ دقیق به مازادِ سرمایه، ثروتِ ملی و ثباتِ اقتصادی-سیاسی منجر نمی شوند. اگر در پی 
سیستم، کارآمدی و ثبات هستیم، نیاز داریم فراتر از افراد بیاندیشیم و با فکر و اندیشه های 
ناظر به دراز مدت به صلح برسیم. سپس این اندیشه های دراز مدت را به قراردادِ اجتماعی 
تبدیل کنیم. کانون و مرکز ثقل تمامی این چالش ها در این است که چگونه تولید را در کشور 

به صورت صعودی افزایش دهیم، هم برای مصرف داخلی ولی بیشتر برای صادرات.
                                                                                          استاد علوم سیاسی دانشگاه شهیدبهشتی

محمود سریع القلم*

رییس جمهوری پیشرفت های بزرگ و شگرف ایران 
در حوزه فناوری نانو را غرورآفرین خواند و تاکید کرد: 
مشارکت دادن بخش خصوصی برای سرمایه گذاری در 

حوزه فناوری نانو ضروری است. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی عصر سه 
شنبه در جلسه شورای عالی انقلاب فرهنگی و پس از 
گزارش روند توسعه فناوری نانو در کشور، به توانایی های 

و  نانو  فناوری  عرصه  در  کشورمان  تاثیرگذار  و  بزرگ 
کاربردهای آن در بخش صنعت، سلامت و دانش های 
گوناگون نظیر هوا - فضا و دفاعی اشاره کرد و گفت: 
جمهوری اسلامی ایران امروز نه تنها در عرصه تولید علم 
و مقاله در زمینه فناوری نانو، بلکه در اجرا و تبدیل آن به 
صنعت و محصولات مهم، پیشرفت های افتخارآمیز به 
دست آورده است. رییس شورای عالی انقلاب فرهنگی 
با بیان اینکه اعمال تحریم های دشمنان بیشتر در امر 
واردات مورد توجه بوده است، اظهارداشت: تحریم ها 
ویژه  به  صادرات  حوزه  در  بلکه  واردات  در  فقط  نه 
فناوری های نو که حاصل تلاش و دانش نسل جوان و 
دانشمند ایرانی بوده، آزار دهنده است. روحانی اظهار 
امیداری کرد با رهنمودهای مقام معظم رهبری بتوانیم 
از تحریم ها عبور کنیم و در زمینه اقتصاد دیجیتال و 
رییس  شویم.  جهانی  رقابت  عرصه  وارد  بنیان  دانش 
شورای عالی انقلاب فرهنگی بر ضرورت مشارکت دادن 
بخش خصوصی برای سرمایه گذاری در حوزه فناوری 
نانو تاکید کرد و افزود: کار جوانان و دانشمندان ما در 
عرصه فناوری نانو بسیار ارزشمند است و باید توسعه 
نانو در بخش  یابد.  روحانی بر اهمیت نقش فناوری 
سلامت به ویژه در دوره شیوع کرونا و در زمینه تامین 
نیازهای بهداشتی از جمله ماسک و ونتیلاتور تاکید و 
از تلاش های متخصصان کشور در این زمینه قدردانی 
نسل  اسلامی  و  ملی  انقلابی،  روحیه  گفت:  و  کرد 

نانو و  از جمله  نو  جوان کشور در توسعه فناوری های 
بیوتکنولوژی و هسته ای نقش مهمی داشته که باید هر 

چه بیشتر این نقش تقویت و پررنگ تر شود.
رویکرد دولت نسبت به منابع جدید درآمدی 

بودجه مثبت است
رییس جمهوری همچنین در یکصد و نود و دومین 
جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت با بیان اینکه 
دولت با توجه به نظر مقام معظم رهبری درخصوص 
سهم صندوق توسعه ملی از درآمد نفت، اصلاحیه لازم را 
در مورد درآمد بودجه ارائه می کند، گفت: رویکرد دولت 

نسبت به منابع جدید درآمدی بودجه مثبت است. 
گفت:  روحانی  حسن  والمسلمین  الاسلام  حجت 
به نظر مقام معظم رهبری درخصوص سهم  توجه  با 
صندوق توسعه ملی از درآمد نفت، دولت اصلاحیه لازم را 
در مورد درآمد بودجه پیشنهادی ارائه می کند و همزمان 

حداکثر صرفه جویی در مصارف را اعمال خواهد کرد.
رییس جمهوری خاطرنشان کرد: رویکرد دولت نسبت 
به منابع جدید درآمدی در بودجه که بر اقتصاد کشور 
آثار تورمی نداشته باشد، مثبت است اما باید دو ملاک 
مردم  بر  فشار  نشدن  تحمیل  و  درآمدها  بودن  واقعی 
به طور دقیق مورد توجه قرار گیرد. براساس این گزارش، 
بودجه  و  برنامه  رییس سازمان  این جلسه گزارش  در 
درباره مذاکرات پیرامون لایحه بودجه ۱۴۰۰ در مجلس 
شورای اسلامی مطرح و مورد بحث و بررسی قرار گرفت.

روحانی در جلسه شورای عالی انقلاب فرهنگی؛

پیشرفت های ایران در حوزه فناوری نانو غرورآفرین است

 مدیرکل پُست استان قم گفت: با توجه به محدودیت ها پس از شیوع کرونا و رویکرد 
مردم به خریدهای اینترنتی که معمولا به صورت بسته های پستی بود رشد مرسولات 
پستی به حدود ۲۰۰ درصد رسید.  ابوالفضل باقری منش در گفت و گویی اظهار 
داشت: با توجه به محدودیت های تردد در حمل و نقل و نهادینه کردن فرهنگ در 
خانه بمانیم و از خانه خرید کنیم رویکرد مردم به خرید اینترنتی که معمولا به صورت 
بسته های پستی بود افزایش یافت و پست در این میان رابط بین خریدار و فروشنده 
شد و همین امر باعث شد نوع مرسولات اغلب به صورت بسته و امانت پستی باشد که 
رشد این نوع مرسولات به حدود ۲۰۰ درصد رسید.   وی گفت: نقش آفرینی شرکت 
ملی پست و به تبع آن پست استان به عنوان یک سازمان پیشگام در ارائه خدمات به 
همشهریان در امر خدمت رسانی نقشی بسیار نمایان و برجسته ایفا کرد که بعد از مراکز 
درمانی بیشترین خدمت رسانی را داشته است. وی از فعالیت ۲۴ ساعته  همکاران به 
صورت شیفتی در مراحل چهارگانه پستی یاد کرد و افزود: در زمانی که به لحاظ شیوع 

ویروس کرونا کارمندان سایر اداره ها بر اساس پروتکل های بهداشتی به صورت یک 
سوم در محل کار حاضر می شدند کارکنان پست با تمام ظرفیت وحتی فوق العاده که 
به صورت افزایش ساعت ها بود حضور داشتند. مدیرکل پست قم اضافه کرد: بر اساس 
پایش اطلاعات و بررسی جداول آمار فعالیت های پُستی استان از ابتدای سال جاری 
تا پایان آبان ماه به نقطه سر به سر تعادل درآمد به هزینه رسید و در آذرماه از این نقطه 
عبور کرد. باقری منش ادامه داد: با توجه به شرایط پیش آمده کرونایی پست استان 
در آبان ماه به نقطه سر به سر تعادل درآمد به هزینه رسید و در آذرماه نیز از این نقطه 
عبور کرد. باقری منش همچنین به اقدام های دیگری از جمله  تجهیز نامه رسان ها به 
دستگاه »MPOS« برای جلوگیری از دریافت پول نقد در مقابل تحویل مرسولات خرید 
اینترنتی و راه اندازی و تقویت بسیاری از سرویس های الکترونیکی در بستر جینف 
برای جلوگیری از حضور مردم در اداره برای دریافت این گونه خدماتی مانند سینا پست 

و سایر سامانه های الکترونیکی اشاره کرد.

مدیرکل پُست استان قم خبرداد

رشد200درصدی مرسولات پستی 

فرماندار قم گفت: درمان بیماران کرونایی در منازل، 
از اهداف طرح سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی 

است.
مرتضی حیدری، فرماندار قم، در ششمین نشست 
بیماران  درمان  از  قم  شهرستان  بهداشت  شورای 

کرونایی در منازل از ابتدای دی ماه خبر داد.
وی با اشاره به حضور یک پزشک و پرستار به همراه 
گروه مراقبتی به درب منازل بیماران شناسایی شده، 
افزود: از اول دی تا هفتم بیش از ۲7 مورد شناسایی و 

در منازل خدمات رسانی آغاز شده است.

قاسم  حاج  شهید  سپهبد  طرح  اجرای  فرماندار 
صددرصدی  کاهش  علل  از  یکی  را  سلیمانی 
درصدی   5۴ کاهش  و  روز ها  برخی  در  بستری ها 

فوتی های ناشی از کرونا در یک ماه گذشته دانست.
در  نفر  هزار  چهار  فعالیت  به  اشاره  با  حیدری 
اجرای این طرح گفت: 58 هزار خانواده در راستای 
شناسایی افراد پرخطر در قالب این طرح رهگیری 

شده است.
فرماندار حمایت معیشتی در کنار خدمات درمانی را 
از دیگر اهداف این طرح بیان کرد و گفت: بیش از یک 

هزار و یکصد نفر از ابتدای این طرح در قالب حمایت 
معیشتی قرار گرفته اند.

وی بررسی و پیگیری بهداشت عمومی شهرستان 
را از وظایف این شورا خواند و گفت: موضوع اصلی 
بهداشت جامعه مقابله با کروناست و راه کنترل آن 
نهفته  بهداشتی  دستورالعمل های  رعایت  در  فقط 

است.
فرماندار از مردم خواست باتوجه به ایام فاطمیه و 
دهه بصیرت مردم از تجمعات بپرهیزند و روش اجرای 

مراسمات را تغییر دهند.

فرماندار قم مطرح کرد

درمان بیماران کرونایی در منازل 
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با حضور وزیر بهداشت، و معاون رییس جمهوری آغاز شد

کارآزمایی بالینی کُوو ایران برکت
 نخستین واکسن ایرانی کرونا 

 اولین تزریق انسانی مرحله اول مطالعات بالینی نخستین واکسن کرونا ساخت 
محققان ایرانی در ستاد اجرایی فرمان حضرت امام )ره( با نام "کُوو ایران برکت" 
دیروز با حضور وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و معاون علمی و فناوری 

رییس جمهوری، روی داوطلبان انجام شد. 
نخستین داوطلب این واکسن طیبه مخبر فرزند محمد مخبر رییس ستاد 
اجرایی فرمان امام )ره( است. وی و یکی از مدیران ارشد مجموعه ستاد اجرایی 

نخستین داوطلبان آزمایش انسانی کُوو ایران برکت هستند.
نخستین تزریق انسانی مرحله اول مطالعات بالینی نخستین واکسن کرونا 
تولیدشده توسط گروه تحقیقاتی ستاد اجرایی فرمان امام )ره( با نام اختصاصی 
کُوو ایران برکت انجام شد. بر اساس این گزارش، نخستین تزریق با موفقیت و 
بدون علائمی نظیر شوک و تب انجام شد. علی عسگری معاون اجتماعی ستاد 
اجرایی و خلیلی، مدیرعامل یکی از شرکت های زیر مجموعه این ستاد دومین 
و سومین تزریق واکسن ایرانی کرونا را انجام دادند.  طیبه مخبر اولین داوطلب 
دریافت واکسن ایرانی کرونا گفت: امیدوارم این فرآیند علمی به نتیجه برسد، من 

هم مثل بقیه مردم هستم. 
وی گفت: خوشحالم، نه فقط از اینکه به عنوان اولین نفر واکسن را تزریق می 

کنم و امیدوارم نتیجه این جریان سلامتی مردم باشد.
در مراسم آغاز مرحله نخست مطالعات بالینی واکسن کرونا سعید نمکی وزیر 

بهداشت و سورنا ستاری معاون علمی و فناوری رییس جمهوری حضور دارند.
دکتر حسینی مدیر گروه مطالعات بالینی واکسن ایرانی کرونا و رییس مرکز 
مطالعات بالینی دانشگاه علوم پزشکی تهران گفت: امروز  سه داوطلب واکسن 
را دریافت می کنند و به مرور مرحله نخست تا تزریق به داوطلب آخر که 56 نفر 

هستند، ادامه خواهد داشت.
وی افزود: ۲ تزریق در روز صفر و ۱۴ انجام می شود و بعد از ۲8 روز از آخرین 

تزریق نتایج اطلاع رسانی خواهد شد.
حجت نیک ملکی سخنگوی ستاد اجرایی فرمان امام )ره( گفت: با کسب مجوز 
آزمایش انسانی امروز نخستین مرحله آزمایش با تزریق روی داوطلبان کلید  خورد 
و آزمایش انسانی واکسن کرونای تولید محققان ایرانی با تزریق واکسن بر روی 

چند داوطلب امروز آغاز شد.
وی افزود: تاکنون بیش از 65 هزار نفر داوطلب آزمایش انسانی واکسن کرونای 
ساخت گروه شفافارمد مجموعه ستاد اجرای فرمان امام )ره( شده اند که در 

مرحله نخست آزمایش روی 56 نفر به صورت مرحله ای انجام می شود.

رئیس قوه قضائیه مطرح کرد؛

اجرای بدون تبعیض عدالت،سیاست ما در 
برابرعاملان ترور شهید سلیمانی 

 رئیس قوه قضاییه گفت: اجرای بدون تبعیض و بدون استثناء عدالت، سیاست 
قطعی جمهوری اسلامی ایران در خصوص مجازات آمران، مباشران و قاتلان 

اقدام تروریستی سال گذشته در بغداد است.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی صبح روز )سه شنبه 9 دی( در تماس تلفنی با 
»فائق زیدان« رئیس شورای عالی قضائی عراق، ضمن تشکر از مراجع قضائی 
این کشور برای پیگیری مستمر پرونده ترور شهید سلیمانی، شهید ابومهدی 
المهندس و سایر همراهان آنها، امنیت ملی ایران و عراق را در هم تنیده و غیرقابل 
تفکیک خواند و عنوان کرد: ما امروز شاهد اراده جدی ایران و عراق برای مبارزه 

مشترک با عوامل تنش زا و امنیت زدا هستیم.
رئیس قوه قضائیه اقدام تروریستی سال گذشته را با هدف متوقف کردن ایران و 
عراق در مسیر پیشرفت و توسعه دانست و با تاکید بر لزوم مبارزه با تروریسم، اظهار 

کرد: امروز ما آمریکا را مصداق بارز تروریسم دولتی می دانیم.
آیت الله رئیسی اختلاط خون شهیدان سلیمانی و ابومهدی را تضمین کننده 
پیوند راهبردی و ناگسستنی میان دو کشور ایران و عراق دانست و تصریح کرد: 
اجرای بدون تبعیض و بدون استثنا عدالت، سیاست قطعی جمهوری اسلامی 
ایران در خصوص مجازات آمران، مباشران و قاتلان اقدام تروریستی سال گذشته 

در بغداد است.
رئیس قوه قضائیه آمریکا را دشمن مشترک ملت های ایران و عراق دانست و با 
تاکید بر اینکه همکاری ایران و عراق باید به پیگرد قانونی نسبت به کسانی که در 
جنایت بزرگ تروریستی سال گذشته نقش داشتند بیانجامد، عنوان کرد: اجرای 
مصوبه پارلمان عراق در خصوص خروج آمریکایی ها، تضمین کننده امنیت کشور 
عراق خواهد بود. آیت الله رئیسی با تاکید بر این نکته که کشورهای منطقه توانایی 
تأمین امنیت بدون دخالت های بیگانگان را دارند، گفت: حضور آمریکا در منطقه 
جز ناامنی هیچ دستاوردی نداشته و عامل آشفتگی و اخلال در امنیت منطقه 
بوده است. همچنین در این تماس تلفنی »فائق زیدان« بر اجرای بدون تبعیض 
عدالت در پرونده ترور شهیدان سلیمانی، ابومهدی و سایر همراهان آنها تاکید کرد 
و با بیان اینکه اختلاط خون این شهیدان بر وحدت دو کشور ایران و عراق افزوده 
است، گفت: ما شاهد برگزاری مراسم سوگواری دو شهید در کشورهای عراق و 
ایران هستیم و می بینیم که عکس های دو شهید در این مراسم ها در کنار هم قرار 
داده می شود که این مساله خود نشان دهنده وحدت و سرنوشت مشترک دو 
کشور است. وی با تاکید بر لزوم اجرای عدالت در خصوص پرونده ترور فرماندهان 
مقاومت بدون هیچ گونه تبعیض، ادامه داد: همچون شما معتقدیم مرتکبین، 
آمرین و افرادی که اطلاعات این جنایت را افشا کرده باشند باید مجازات شوند و 
این مساله در قانون کشور عراق وجود دارد. در عین حال، هم اکنون دولت عراق 
به سمت عملی کردن مصوبه پارلمان درباره اخراج نیروهای آمریکایی در حال 
حرکت است. رئیس شورای عالی قضائی همچنین با اشاره به ضرورت تأمین 
امنیت منطقه توسط کشورهای حاضر در آن، گفت: نیازی به حضور نیروهای 

بیگانه برای تأمین امنیت احساس نمی شود.

معاون علمی و فناوری ریاست جمهوری مطرح کرد

توسعه تولید واکسن کرونا در کشور با سه 
روش موجود در دنیا

 معاون علمی و فناوری ریاست جمهوری درخصوص تزریق انسانی اولین نمونه 
واکسن کرونا تولید کشور، گفت: در تلاش هستیم واکسن های تولید شده برای 
کرونا توسط محققان کشور را با هر سه روشی که در حال حاضر در دنیا استفاده 
می شود، توسعه دهیم.   سورنا ستاری روز سه شنبه در حاشیه افتتاح هشت 
مرکز نوآوری دانشکده ها و پژوهشکده های دانشگاه شهید بهشتی در جمع 
خبرنگاران،درباره در خصوص تلاش شرکت های دانش بنیان در حوزه تولید 
واکسن کرونا افزود: قرار شده است اطلاعات مربوط به تولید واکسن کرونا از 
طریق وزارت بهداشت اعلام شود. در حال حاضر 6 شرکت دانش بنیان در زمینه 
تولید واکسن  کرونا در کشور فعال هستند. وی با بیان اینکه در حال حاضر واکسن  
کرونا در دنیا با سه روش تولید می شود، ادامه داد: امروز یکی از واکسن های تولید 
شده مورد حمایت بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام )ره( تزریق انسانی شد. در 

تلاش هستیم واکسن های تولید شده از هر سه روش را توسعه دهیم.

مسئولیتی که به گردن دیپلماسی است

تنهایی استراتژیکی ایران مفهومی به بلندای تاریخ کشور است. ایران کشوری 
فارسی زبان با تاریخ، نژاد، مذهب، اهداف و آرمان هایی متفاوت از اکثر همسایگان 
خود است. امری که اغلب موجب جدایی و تفارق بین ایران و همسایگان و عدم 
با آنها بوده  است. عدم وجود موانع طبیعی مستحکم در اکثر مرزهای  اتحاد 
ویژه  فراوان، جایگاه  منابع طبیعی  ژئواستراتژیکی،  موقعیت  از طرفی  و  ایران 
ژئوپلتیکی خصوصا در حوزه ژئوپلیتیک انرژی و عوامل دیگر در طول تاریخ، ایران 
را گزینه تحمیل جنگ های متعدد از سوی اقوام و کشورهای دیگر و همچنین 
استعمارگرایان کرده است. همین موضوع و عدم اتحاد با همسایگان برای مقابله 
با تهدیدات، همواره توجه ایران را به اتکا بر توانمندی های داخلی جهت حفظ 
موجودیت خود جلب کرده است. سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران از 
ابتدای انقلاب با مدنظر قرار دادن شعار نه شرقی نه غربی هرگونه اتحاد و همراهی 
با دو بلوک قدرت آن زمان را نفی می کرد. مسئله ای که بارها از جانب رهبران 
انقلاب مورد تاکید قرار می گرفت و مطابق با اصول متعدد قانون اساسی، تحت 
عنوان استقلال یاد می شد. امری که پس از گذشت حدود چهل سال از انقلاب، 

هنوز هم مورد تایید و تاکید سیاستگذاران و مسئولان ارشد کشور است.
اما در چهل سال اخیر و پس از پیروزی انقلاب اسلامی، وقوع اتفاقاتی در طول 
سال های متمادی مانند تسخیر لانه جاسوسی، جنگ ایران و عراق، مسئله سلمان 
رشدی، مسئله هسته ای، ادعای هلال شیعی و اتهامات تروریستی که متوجه 
ایران کرده بودند و همچنین تحریم های آمریکا به تنهایی استراتژیکی تاریخی ایران 

دامن زده و عمق بیشتری به آن بخشیده است.
 از سوی دیگر در دنیایی که قدرت و زور در روابط بین کشورها همچنان متغیری 
تاثیرگذار است، استقلال استراتژیک امری اجتناب ناپذیر است، اما برای ایرانی 
امور  امر استقلال و خودیاری در  به  توجه  تنهایی استراتژیک است،  که دچار 

استراتژیک حتمی و ضروری است.
اما سوال اینجاست آیا لازمه استقلال استراتژیک، تنهایی استراتژیک است؟ 
اشتباه استراتژیک آن است که تقویت تنهایی استراتژیک را در راستای استقلال 
استراتژیک تلقی کنیم. اساسا باید توجه کنیم که تنهایی استراتژیک نه یک مزیت 
نسبی، بلکه یک تهدید بالقوه است. تهدیدات عینی و ذهنی برای کشورهایی که 
در تنهایی استراتژیک قرار دارند بسیار بیشتر از کشورهایی است که در ائتلاف با 
دیگران هستند. تلاش برای کاهش میزان تنهایی استراتژیک که خود منجر به 
کاهش امکان تهدید و خطر می تواند باشد نه تنها منافاتی با تلاش برای استقلال 
استراتژیک ندارد بلکه می تواند هم عرض با آن با هدف مشترک کاهش تهدیدات 
تقویت  استراتژیک  استقلال  مهم  اهداف  از  یکی  اساسا  که  چرا  شود،  دنبال 

توانمندی داخلی جهت مقابله با تهدیدات خارجی است.
در این راستا به نظر می رسد بازاندیشی در مفهوم استقلال و بازتعریف آن 
بر مبنای  آن مفهوم استقلال صرفا  بازتعریفی که در  امری ضروری است. 
گزاره های ایدئولوژیکی فهم  نشود و با مدنظر قرار دادن متغیر منافع  ملی 
صورت پذیرد. سیاست گذاران جمهوری اسلامی ایران می توانند با بازتعریف 
مفهوم استقلال و با برقراری تعادل میان منافع ایدئولوژیکی و ملی، سیاست 
خارجی کشور را در مسیر تامین توامان استقلال استراتژیک و کاهش تنهایی 

استراتژیک قرار دهند.
در بازاندیشی مفهوم استقلال توجه به این نکته لازم است که در دنیای کنونی 
پذیرش الزامات یک نظام بین المللی که می تواند منافع فراوانی به همراه داشته 
باشد، لزوما به معنای پذیرش وابستگی نیست. چنانچه به مولفه منافع ملی در 
بازتعریف مذکور توجه شود، انزوای بین المللی و منطقه ای، تحریم های اقتصادی 
و روابط نامناسب با همسایگان که می توانند سطح رفاه عمومی را تحت تاثیر فراوان 
قرار دهند و آزادی عمل دولت را در انتخاب سیاست داخلی و خارجی محدود کنند 

نیز خدشه به استقلال کشور تلقی خواهد شد. 
استقلال گرایی ایران و تقویت توانمندیهای داخلی خصوصا در حوزه نظامی 
و همچنین فن آوری هسته ای که الزام کشور برای مقابله با مخاطرات تنهایی 
استراتژیک ارزیابی می شود، اغلب موجب احساس تهدید همسایگان و قدرتهای 
تنهایی  از  بخش  این  زند.  می  دامن  کشور  انزوای  به  و  میشود  فرامنطقهای 
استراتژیکی ایران که متاثر از رفتار ایران یا ادراک ناصحیح دیگران از رفتار ایران 
بوده قابل تغییر است. این مسئله را می توان با دیپلماسی، گسترش هرچه بیشتر 
تعاملات اقتصادی و اهمیت دادن بیشتر به نهادها و رژیم های منطقه ای و بین 

المللی تلطیف کرد و کاهش داد.
منافع  ملی ایران ایجاب می کند تعاملات و مراوادات اقتصادی و سیاسی کشور 
هرچه بیشتر و بهتر برقرار باشد. این مسئله هم از منظر اقتصادی و رفاه عمومی 
لازم است و هم از نظر کاهش تنهایی استراتژیک امری ضروری است. اما برای 
اینکه بتوان در یک نظام بین لمللی تعاملی مثبت با سایرین داشت و از مزیت های 

آن بهره مند شد، بایستی برخی از الزامات آن را نیز پذیرفت.
از  تلفیقی  کشور،  کلان  های  گذاری  سیاست  در  استقلال  مفهوم  چنانچه 
منافع ملی و ایدئولوژیک متناسب با نگاهی که در بالا ذکر شد باشد، ریل گذاری 
سیاست خارجی کشور و تعاملات دستگاه دیپلماسی و کنشگران فرامرزی ایران 
با هدف کاهش تنهایی استراتژیک و انزوای موجود خواهد بود و این امر در کنار 
افزایش توانمندی های نظامی، اقتصادی، فرهنگی و... به  عنوان بخش مهمی 
از استراتژی استقلال استراتژیک تلقی خواهد شد. آنگاه استقلال گرایی و تلاش 
برای کسب استقلال استراتژیک نه تنها به تنهایی استراتژیکی ایران دامن نخواهد 

زد، بلکه در راستای کاهش این تهدید بالقوه خواهد بود.
                                                                                                          کارشناس مسائل منطقه ای

معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری قم:

خانواده زندانیان از آموزش مهارت های 
اخلاقی بهره مند می شوند

 معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری قم گفت: کارگاه های 
ارتقاء مهارت های اخلاقی و زندگی ویژه خانواده زندانیان استان قم  آموزشی 

بارعایت شیوه نامه های بهداشتی و فاصله گذاری اجتماعی برگزار می شود. 
حجت الاسلام مجید یزدی در این زمینه افزود: این کارگاه ها در راستای اجرای 
اجتماعی کردن  باز  و  با موضوع اصلاح  برنامه طرح هجرت  گام های  از  یکی 

زندانیان اجرا شده است.
وی اضافه کرد: یکی از مهم ترین مسائل در حوزه بازاجتماعی کردن زندانیان 
و پیشگیری از طرد اجتماعی آن ها، بازسازی شخصیت آسیب دیده مددجویان 
است.  نهاد خانواده  از طریق  به جامعه  آنان  بازگشت  امکان  فراهم ساختن  و 
ارائه آموزش های مدون و کارآمد به خانواده زندانیان، می تواند یکی از راه های 
تحقق بخش این مهم باشد. وی با اشاره به این که ریشه بسیاری از جرایم در 
فقدان مهارت های زندگی و دانش رفتاری است، افزود:  این دوره های آموزشی 
در رویکردی نوین و با لحاظ نمودن نیازهای مخاطبان برای گروه های مخاطب 

خانواده زندانیان طراحی و توسط مربیان آموزش دیده و متخصص اجرا شد.
به گفته یزدی، برنامه ریزی های لازم  برای استمرار برگزاری این دوره ها صورت 
آموزش  خصوص  در  گرفته  صورت  تلاش های  به  اشاره  با  وی  است.  گرفته 
شیوه های مواجهه خانواده های زندانیان با آسیب های اجتماعی، افزود: در شرایط 
فعلی جامعه، خانواده زندانیان در معرض آسیب های متعددی هستند و باید 

دستگاه های ذیربط اقدامات لازم برای حمایت از آن ها به کار برند.
وی هشدار داد: در صورت عدم رسیدگی مناسب و به موقع، زمینه ورود خانواده 

زندانیان به چرخه جرم مهیا خواهد شد.
معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری کل استان قم همچنین 
در جلسه هم اندیشی با حضور خطبای برجسته کشوری گفت: هر شخص در 
هر پست و مقامی در قبال پیشگیری از گناه، جرم و خلاف مسوولیت دارد و باید 

نسبت به جلوگیری از آسیب های اجتماعی توجه و اقدامات عملی شروع شود.
وی افزود: نقش خطبا در مقابله با آسیب های اجتماعی و کاهش چالش های 
فرهنگی در جامعه قابل توجه است و آن ها باید همواره آسیب های اجتماعی را 

رصد کرده و در محتوای سخنرانی های خود این موضوعات را لحاظ کنند.

اخبار

محمد رضااحمددوست*

رییس مجلس شورای اسلامی در آغاز نشست جلسه علنی با تسلیت سالروز شهادت 
سپهبد حاج قاسم سلیمانی گفت: فرهنگ فداکاری و مقاومت با حضور سردارانی 
چون سلیمانی امتداد پیدا می کند و پیروزی های تصور ناپذیر محور مقاومت در سراسر 

جغرافیایی منطقه وابسته به همین روحیه و فرهنگ است. 
»محمد باقر قالیباف« در آغاز نشست جلسه علنی روز-سه شنبه- با تسلیت سالروز 
شهادت سردار حاج قاسم سلیمانی بیان داشت: فرارسیدن سالروز شهادت فاتح  
دل ها حاج قاسم سلیمانی را به همه عدالت خواهان جهان و همه کسانی که به راه 

آزادگی و عدالت گستری باور دارند تسلیت و تعزیت می گویم.
رییس مجلس شورای اسلامی با اشاره به ویژگی های شخصیتی حاج قاسم گفت: 
حاج قاسم مثل آیینه شفاف بود و کاملا خود را وقف خدا کرده بود. یک کلام بدون 
آنکه بدان باور داشته باشد نمی گفت. حاج قاسم خودش بود و سراپا در خدمت خداوند 

متعال بود.
قالیباف ادامه داد: زندگی این شهید بزرگوار بارزترین نماد فداکاری در راه آرمان های 
انسانی است. ایشان عنصر فداکاری انسان ها را در کنار رهبری هوشمندانه یکی از 
دو عامل اصلی پیروزی در میدان های مختلف می دانستند و زندگیشان سراسر وقف 

همین عنصر و تقویت همه جانبه آن در انقلاب اسلامی بود.

وی افزود: شهید سلیمانی نه تنها شخصاً بزرگترین نماد فداکاری و ترک تعلقات 
دنیوی بود، مغناطیس جذب و تربیت جوانانی قهرمان و فداکار بود. فرهنگ فداکاری 
و مقاومت با حضور سردارانی چون سلیمانی امتداد پیدا می کند و پیروزی های تصور 
ناپذیر محور مقاومت در سراسر جغرافیایی منطقه وابسته به همین روحیه و فرهنگ 

است.
رییس مجلس گفت: حاج قاسم را اگر هزار تکه می کردند هر هزار بند وجودش 
شهادت می داد که من مطیع رهبری هستم. حاج قاسم رهبری هوشمندانه را یکی 
از دو علت اصلی پیروزی ملت ها می داند و در همین راستا اعتقاد او به پیروی محض از 

رهبر انقلاب یکی از استراتژی های اصلی پیروزی او بوده است.
قالیباف افزود: شهید سلیمانی با ویژگی های متفاوت شخصیت جامعی بود ولی اگر 
بخواهیم برای حاج قاسم فقط یک ویژگی عنوان کنیم که تمامی ویژگی های بارز او را 
در آن گنجانده شود، باور اعتقادی و عملی محض او به رهبر معظم انقلاب و اطاعت 
از ایشان بود. وی خاطرنشان کرد:شاید بتوان گفت این حجم بی نظیر از اطاعت از 
رهبر معظم انقلاب، نتیجه برخی از ویژگی های شخصیتی برجسته حاج قاسم بود. 
بسیاری از افراد به اطاعت از رهبری باور دارند ولی ترس و ضعف نفس و شجاع نبودن 

آنها باعث می شود که نتوانند در عمل مطیع ایشان بمانند.

رییس مجلس شورای اسلامی:

مسیر حاج قاسم را باید ادامه دهیم

 

رئیس کمیته امنیتی، اجتماعی و انتظامی ستاد 
ملی مدیریت بیماری کرونا دوشنبه در پنجاه و یکمین 
جلسه این کمیته تاکید کرد که منع ترددهای شبانه از 
ساعت ۲۱ تا ۴ صبح به جهت تاثیر مثبت در کنترل 

بیماری ادامه خواهد داشت. 
اینکه  تشریح  با  جلسه  این  در  ذوالفقاری  حسین 
خوشبختانه با همکاری خوب مردم و مساعدت همه 
دستگاه ها به خصوص نیروی انتظامی و  اصناف، روند 
به سمت  کنترل و مهار کامل بیماری کرونا در کشور  
است، گفت: باید در وهله اول از مجموعه اعضای کادر 
درمانی و همچنین نیروی انتظامی که واقعا زحمات 
ماه های گذشته کشیده اند،  را طی  فرسایی  طاقت 

قدردانی کنیم.
معاون امنیتی و انتظامی وزارت کشور با بیان اینکه 
نیروی انتظامی شبانه روز در خدمت ستاد ملی کرونا 

در اجرای برنامه ها و بسته های مصوب است، افزود: 
پس از پالایش به عمل آمده طی مدت اخیر مجموعا  
یک میلیون و 8۰۰ هزار جریمه از سوی عوامل نیروی 
انتظامی در کشور ثبت شده که نشانگر تلاش این 
مجموعه در اجرای درست و صحیح ماموریت های 

محوله  است.
رئیس کمیته امنیتی، اجتماعی و انتظامی ستاد 
آمارهای  اینکه  با اظهار  ملی مدیریت بیماری کرونا 
اخیر گویای این امر است که جریمه ترددهای شبانه 
از ساعت ۲۱ تا  ۴ صبح در حال افزایش است، گفت: 
باید برای این موضوع برنامه ریزی لازم را داشته باشیم و 
در صورت ادامه دار بودن آن و افزیش شیب جریمه ها 

در این مورد، راهکار جدید اتخاذ کنیم.
ذوالفقاری در ادامه به نقش موثر مردم و اصناف در 
روند مدیریت بیماری کرونا اشاره کرد و ادامه داد: روند 

کلی نشان از همراهی خوب  مردم عزیزمان با طرح 
جامع مدیریت هوشمند دارد که لازم می دانم از کلیه 

همراهان این طرح کمال تشکر را داشته باشم.
دیگر  از  متخلف  صنفی  واحدهای  پلمپ  مساله 
این  در  و  بود  امروز  جلسه  اشاره  مورد  موضوعات 
خصوص ذوالفقاری خاطرنشان کرد: طبق آمار ۲8 
هزار واحد صنفی به علت عدم رعایت پروتکل های 
بهداشتی و مصوبات ستاد پلمپ شده اند که نسبت 
به کل واحدهای صنفی نشانگر این است که عموم 
کرونا  با  مبارزه  روند  در  صنفی  واحدهای  اکثریت  و 

همراهی دارند.
ذوالفقاری با بیان اینکه مهم ترین و محوری ترین 
طرفین در مدیریت بیماری کرونا مردم هستند؛ گفت: 
با توجه به خطر بیماری بر سلامت مردم، نباید عادی 

انگاری و عادی پنداری بیماری در جامعه ایجاد شود.
معاون وزیر کشور با تشریح این امر که باید با اتخاذ 
روش های هوشمند که در طرح جامع هوشمند هم 
پیش بینی شده است اجازه شیوع دوباره بیماری را در 
کشور ندهیم و با ادامه مسیر درست کنونی به ریشه کن 

شدن کامل بیماری در کشور کمک کنیم.
بیماری،  شیوع  عامل  ترین  مهم  کرد:  اضافه  وی 
تجمع افراد به خصوص در مکان های سربسته است  
و برای همین به کلیه استانداری های سراسر کشور 
ابلاغ شده که تحت هیچ شرایطی اجازه این تجمع 

ها را ندهند.
ذوالفقاری خاطر نشان کرد: خوشبختانه با حمایت و 
همراهی مردم عزیز امروز به نقطه ای رسیدیم که میزان 
مرگ و میر از حدود 5۰۰ نفر به رقمی در حدود ۱۲۰ 
الی ۱۳۰ نفر رسیده و این مساله از این واقعیت حکایت 
دارد که روند سیاست ها در مدیریت بیماری موفق بوده 
و برای همین باید با رعایت دقیق پروتکل ها اجازه اوج 

گیری دوباره بیماری را ندهیم.

عضو شورای نگهبان در گزارشی درباره لابی های ناکام در بررسی صلاحیت داوطلبان 
به مردم، گفت: تاکنون هیچ داوطلبی از این طریق تایید صلاحیت نشده و حدود ۳۰ 

پرونده قضایی برای بیش از ۱۰۰ نفر در این زمینه تشکیل شده است. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی شورای نگهبان، هادی طحان نظیف در گزارش 6۱ 
از سلسله گزارش های خود به مردم درباره جلسه چهارشنبه سوم دی ماه ۱۳99 این 
شورا، نوشت: در این جلسه، گزارشی از آخرین وضعیت پرونده های سوءاستفاده در 
بررسی صلاحیت داوطلبان انتخابات مجلس به شورا ارائه شد. پرونده هایی که با عناوین 
مجرمانه ای نظیر جعل، کلاهبرداری، غصب عنوان، تحصیل مال از طریق نامشروع و 
همچنین اعمال نفوذ بر خلاف حق که در جریان بررسی صلاحیت های داوطلبان 
یازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی و قبل از آن تشکیل شده و در حال 

پیگیری است.
از ابتدای شروع مراحل برگزاری  عضو حقوقدان شورای نگهبان خاطرنشان کرد: 
انتخابات و همچنین روند بررسی صلاحیت ها تاکنون حدود ۳۰ پرونده قضایی برای 
بیش از ۱۰۰ نفر تشکیل شده است. از میان پرونده های کیفری تشکیل شده تاکنون 
برای چند پرونده، رای محکومیت صادر شده است؛ موضوعی که در هفته های اخیر نیز 
سخنگوی قوه قضائیه به آن اشاره کرد و البته چند پرونده دیگر نیز در مسیر دادرسی 

است.
طحان نظیف تصریح کرد: متاسفانه همیشه و در همه جا افرادی بوده و هستند که با 
کلاهبرداری و فریب افراد ساده اندیش در سطوح مختلف ادعای ارتباط و انجام چنین 

اقداماتی را دارند و از طریق خلاف و نامشروع کسب مال می کنند. طبیعتا نسبت به 
مقوله بررسی صلاحیت ها نیز افرادی به دروغ و با جعل عنوان و منتسب کردن خود به 
شورای نگهبان چنین ادعایی کرده اند و متاسفانه موفق به فریب تعداد اندکی از داوطلبان 
تایید صلاحیت نشده گردیده اند و حتی از برخی مبالغی اخذ کرده اند. اما با گزارشات 
و مستنداتی که در جلسه ارائه شد به لطف خدا این اشخاص تاکنون از انجام چنین 

اقداماتی راه به جایی نبرده اند.
با افتخار می توان گفت که -برخلاف برخی فضاسازی های نادرست و  افزود:  وی 
القائات غلط- تاکنون هیچ داوطلبی از این طریق تایید صلاحیت نشده است و در این 
خصوص هیچ شبهه ای در هیچ سطحی اعم از اعضا، مدیران و کارمندان خدوم شورای 

نگهبان وجود نداشته است.
طحان نظیف ادامه داد: نکته مهم و اساسی اینکه ما همیشه مدعی این موضوع بوده 
و هستیم چرا که تک تک اعضای شورا نسبت به سلامت نهاد شورای نگهبان حساسیت 
ویژه دارند و معتقدند این امر جزو خطوط قرمز شورای نگهبان و مربوط به اعتبار و حیثیت 
این شورا در اذهان عمومی و اعتماد مردم به این نهاد است و احیانا حقی شخصی نیست 
تا بخشیده شود. لذا شورای نگهبان نیز تمام موارد این چنینی را تا حصول نتیجه پیگیری 
قضایی خواهد کرد. وی خاطرنشان کرد: علاوه بر این پرونده هایی دیگری نیز به طور 
مستقل توسط ستاد پیشگیری و رسیدگی به جرائم و تخلفات انتخاباتی قوه قضائیه در 
حال رسیدگی است. عضو حقوقدان شورای نگهبان یادآور شد: در ادامه جلسه مواد 

باقیمانده از لایحه مالیات بر ارزش افزوده نیز بررسی شد.

گزارش عضو شورای نگهبان از لابی های ناکام در بررسی صلاحیت نامزدها؛
هیچ داوطلبی تاکنون از طریق لابی گری تایید صلاحیت نشده است

معاون امنیتی و انتظامی وزارت کشور:

 منع تردد شبانه برای کنترل کرونا ادامه خواهد داشت

جامعه اسلامی مهندسین در بیانیه ای به مناسبت 
نخستین سالگرد شهادت سردارسلیمانی تاکید کرد: 
شهید سلیمانی، اسم رمز برانگیختگی و بسیج مقاومت 
در دنیای اسلام، قهرمان ملّت ایران، امّت اسلامی و 

شکست استکبار و نظام سلطه است. 
در متن بیانیه جامعه  اسلامی مهندسین آمده است: 
در پاسداشت مرد میدان، سردار  قلب ها نیز همه به 
میدان آمدند. با هر نگاه و سلیقه ای. این ملت خادم 
خود را خوب می شناسند. آنکه ملت را با همه وجود 
داران مدعی  میدان  به  او که خطاب  دوست داشت. 
می گفت که من و آدم های خودم. من و رفقای خودم. 
این  است،  بی حجاب  این  خودم.  مریدهای  و  من 
باحجاب است. این چپ است، آن راست است، این 
اصلاح طلب است، او اصولگراست، خب پس چه کسی 
را می خواهید حفظ کنید؟ رمز این نگرش والا، بصیرت 
سردار بود. سلیمانی مرد میدان بود و حاکم بر قلب ها. 
او با بصیرت عمیق خود ارزش های والای حضرت روح 
الله را احیا کرد و نشان داد که جمهوری اسلامی ایران 

برای تمامی آحاد ملت ایران است.
جامعه اسلامی مهندسین در این بیانیه یادآور شده 
است: برخی سلیمانی را به شجاعت، عده ای به عنوان 
نظامی چیره دست و  عده ای به عنوان انسان رقیق 
القلب و با عطوفت می شناسند. اما سلیمانی باید در 
ابعاد مختلف به جهان شناسانده شود. سلیمانی نه 
بلکه یک مکتب  نه یک نظامی کارکشته،  و  یک فرد 

بود. در مکتب سلیمانی، ملاک عمل است. در مکتب 
سلیمانی "باید تلاش کرد که دیده نشد. خدا خودش 
می بیند. و باید به این بلوغ برسیم که نباید دیده شویم. 

آنکس که باید ببیند می بیند..."
در ادامه این بیانیه آمده است: شهید سلیمانی، اسم 
اسلام،  دنیای  در  مقاومت  بسیج  و  برانگیختگی  رمز 
قهرمان ملّت ایران و قهرمان امّت اسلامی و قهرمانِ 

شکست استکبار و نظام سلطه است.
جامعه اسلامی مهندسین در این بیانیه تاکید کرد: 
مکتب سلیمانی مکتب گفتگو، تحمل و تعامل بود با 
دوستان و قوت و قدرت و صلابت و کیاست با دشمنان. 
در مکتب سلیمانی دایره دوستان بسیار وسیع است. 
و خروش ملت در پاسداشت سردار مقاومت، نمایی از 

رمزینه های مکتب سلیمانی بود.
در ادامه این بیانیه آمده است: سلیمانی یک سرباز 
بود، اگر چه یک سردار بود. سرباز وطن. او یک سرباز 
بود و همه اعمال و رفتار و گفتار خود را با چارچوب 
های فرمانده و رهبر خود تنظیم می کرد و از عمق جان 
رهبری ایمان و اعتقاد داشت. ماندگاری سلیمانی در 

طلب گمنامی اش بود و تلاشش برای دیده نشدن.
جامعه اسلامی مهندسین در این بیانیه تاکید کرد: 
به احترامش باید به پا خاست. نه ایستادن بر کنده و 
بر قامت. باید حرکت کرد و مرد میدان بود. جشنواره 
ها و یادبودها و یادمان ها اگر چه در جای خود بسیار 
ارزشمند است، اما چند دهه تجربه نشان داده است که 

این ها مکتب را به گورستان می برد. مکتب سلیمانی در 
دل مردم است. فقط باید غبارها را از دل زدود. سلیمانی 
یک جریان شد چون در پیوند با خواست های مردم 
بود. شهادت حاج قاسم، این غبارها را زدود و نمایشی 
از جذب حداکثری به تصویر کشید. مکتب سلیمانی 
مغفول عرصه حکومتداری ماست. مکتب سلیمانی در 
دل هاست. مکتب سلیمانی را باید زیست. باید نشر داد 
و به دنیا نشان داد. جذابیت آن، دل های انسان ها را 

مجذوب خود می کند. و این راه ادامه دارد...
فرا  اشاره  با  مهندسین  اسلامی  جامعه  همچنین  
رسیدن یوم الله نهم دی اظهار کرد: نهم دی در تاریخ 
حماسی  حضور  که  چرا  شد  ماندگار  و  نام دار  ایران، 
ملت ایران قدرت نرم ایران سربلند را به رخ جهانیان 
کشید؛ قدرتی که با صلابت، چالش ها را از بین برد و 
حقایق را روشن و تثبیت کرد، قدرتی که به اغواگری ها و 
شیطنت گری های بیگانگان سیلی محکمی زد. قدرتی 
که از دل ملت برخاست با هر علقه و علاقه ای. قدرتی 
به  پایبندی  و  به اسلام  ایمان  ایمان؛  از  شکل گرفته 

وطن.
در ادامه این بیانیه آمده است: نهم دی پرچم برافراشته 
دلدادگی برای وطن دوستی، پاسداشت اسلام، میهن 
و وطن بود. نهم دی همواره یادآوری می کند که فتنه 
دسیسه و نفوذ سال  88 نباید هیچگاه فراموش شود. 
نهم دی پیچ تاریخی ملت ایران در پاسداشت انقلاب 

بود، روزی که همه آمدند.

جامعه اسلامی مهندسین:
شهید سلیمانی قهرمان شکست استکبار و نظام سلطه است
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  آلودگی هوا و تاثیر آن بر سلامتی 

سلامت 

یکی از مشکلات شایع در فصل زمستان خشکی پوست است. این باعث 
می شود تا مشکلاتی مثل ترک پاشنه پا در افراد تشدید شود. در این مطلب چند 

راهکار خانگی برای زیبایی و سلامت پاهایتان آورده شده، با ما همراه باشید...
پاشنه ی پایتان ترک خورده؟ برای آن دسته از شما که وقتی به پاهایشان نگاه 
درمان های  اینجا  در  است،  غفلت شده  آن ها  از  می کنند  احساس  می کنند 
خانگی آسان برای پاشنه های ترک خورده آورده شده است که مطمئناً به شما 

کمک خواهند کرد.
با رعایت این نکات از پاهای خود مراقبت کنید

گاهی اوقات با افرادی روبرو می شویم که خیره کننده ترین آرایش ها را دارند، 
موی سرشان کاملًا تمیز و مرتب، کیف و لباسشان با هم هماهنگ؛ اما وقتی 
به پاهایشان نگاه کنید، به نظر می رسد که از آن ها غفلت شده است. مراقبت 
از پوست و مو کافی نیست، شما باید حواستان به همه ی قسمت های بدنتان 
باشد. پاهای ما بار زندگی روزمره ما را از لحظه بیدار شدن تا زمان خواب به 
دوش می کشند؛ با توجه به همین نکته در این مطلب درمان های خانگی آسان 
و بی دردسر برای پاشنه های ترک خورده را آورده ایم. همان طور که باید چهره و 
موهای خود را به خوبی تغذیه کنیم، باید پاها را نیز تغذیه کنیم و مرطوب نگه 
داریم. پدیکور دو بار در ماه ضروری است خصوصاً اگر بیشتر صندل های پشت 
باز می پوشید. تجمع پوست مرده و خشکی منجر به ترک خوردن پاشنه پا می شود 
و ضروری است که وقتی احساس کردید پوستتان کمی سفت شده است، روی 

آن کار کنید.
۵ درمان خانگی مؤثر برای ترک پاشنه پا

۱. راهکاری برای نرم شدن پاشنه ها
چه کسی نمی خواهد پاشنه های نرم و لطیفی داشته باشد. جالب اینجاست 
که شما فقط به تعداد انگشت شماری از مواد اولیه آشپزخانه تان نیاز دارید تا 

پاشنه هایی کاملًا صاف و نرم داشته باشید. می توانید این معجون شگفت انگیز 
را درست کنید و پاهایتان را در آن خیس کنید و نتایج فوق العاده ی آن را خودتان 

ببینید. برای دستیابی به نتایج مؤثر، این مراحل را روزانه تکرار کنید.
یک تشت کوچک آب گرم و صابون

روغن سیاه دانه ۱۰۰ میلی متر
یک مشت تیله

 5۰۰ میلی متر شیر پرچرب
یک مشت گلبرگ گل رز

یک مشت برگ درخت چریش
5 قطره روغن شمعدانی

5 قطره روغن چوب صندل
۲ قاشق چای خوری روغن جوانه گندم

همه موارد را با هم مخلوط کنید و پاها را حدود ۲۰ دقیقه در آن خیس کنید و 
سپس به آرامی خشک کنید. برای زدودن پوست مرده روی پاشنه پا از سنگ پا 

استفاده کنید.
۲. اسکراب نمک دریایی و بلغور جو دوسر

اسکراب زیر را تهیه کنید و هنگام استحمام از آن استفاده کنید.
۱ فنجان بلغور جو دوسر

۱۰۰ میلی متر روغن بادام
۱۰۰ گرم نمک دریا

۱۰۰ گرم عسل
۱۰۰ گرم پودر برنج

۱۰ قطره روغن سرو کوهی
۱۰ قطره روغن نعناع

با در محکم  و در یک ظرف شیشه ای  به خوبی مخلوط کرده  را  همه مواد 
نگهداری کنید. از این اسکراب روزانه با لیف روی پاها استفاده کنید. این کار نه 
تنها به از بین بردن آلودگی و کثیفی ها کمک می کند بلکه باعث نرم و صاف شدن 

پوست و از بین رفتن ترک و سلول های مرده پوست می شود.
3. شب ها پایتان را چرب کنید

این فرمول طبیعی و بسیار ساده به درمان ترک پا در خیلی از افراد جواب داده 
است. شما هم امتحانش کنید.

شب این روغن ها را با هم مخلوط کنید:
۲ قاشق چای خوری روغن کرچک

۲ قاشق چای خوری روغن زیتون
۲ قاشق چای خوری روغن بادام

و آن را روی پاشنه ی پاهایتان ماساژ دهید )این کار باید شب انجام شود(. سپس 
ترک پاهایتان را خوب به وازلین آغشته کنید، دقت کنید که به خوبی جذب پایتان 
شود. شمعی را در قابلمه ی کوچک روی شعله ملایم یا به روش بن ماری ذوب 
کنید. از یک قلم موی تخت استفاده کنید و آن را با دقت به پوست پایتان بمالید و 
بگذارید خنک و خشک شود. در آخر یک جوراب نخی )پنبه ای( بپوشید. بگذارید 

یک شب بماند و صبح روز بعد آن را به صورت لایه ای از پوستتان جدا کنید.
۴. درمان فوری: لیمو + شکر

یک برنامه ی فوری 5 دقیقه ای که می توانید روزانه آن را انجام دهید این است که 
از نصف لیمو و ۳ قاشق چای خوری شکر کمک بگیرید. به این ترتیب که نصف 
لیمو را به شکر آغشته کرده و روزانه روی پاشنه ها بمالید تا زمانی که تمام دانه ها در 
پوست ذوب شوند، بگذارید خشک شود سپس با آب بشویید و آرام خشک کنید.

۵. پدیکور خانگی
بیشتر مردم نمی دانند که یک پدیکور خانگی برای پاشنه های ترک خورده نیز 

معجزه می کند. خودتان آن را با موارد زیر آماده کنید.
دو حوله بزرگ

برس ناخن
سنگ پا

لیف
سوهان ناخن

بافر )پولیش( ناخن
اسفنج

روغن اسانس یلنگ یلنگ 5 قطره
آب گرم و صابون

5۰۰ میلی متر شیر گرم پرچربی
۲۰ میلی متر روغن زیتون

کرم مغذی
ناخن ها را سوهان زده و پاهایتان را در یک تشت آب گرم و شیر که به آن روغن 
اساسی و روغن زیتون اضافه شده، خیس کنید. ناخن ها را برس بکشید و آن ها 
را به خوبی تمیز کنید. با استفاده از یک سنگ پا کف پاشنه را لایه برداری کنید 
تا زمانی که نرم و صاف شود. با یک اسفنج آب وان را به پاهایتان تا بالای زانو و 
قسمت بالا و کف پا بمالید. سپس آن را خشک کنید و با کرم مغذی ماساژ دهید و 
خشک کنید و ناخن ها را صاف و براق )پولیش( کنید. حالا پاهایتان زیباتر به نظر 
می رسند. همان طور که دیدید کافی است روزانه پنج دقیقه وقت برای مراقبت از 

پاهایتان صرف کنید تا همیشه زیبا و سالم به نظر برسند.

راهکارهای طبیعی رفع یک مشکل شایع زمستانه؛

5 درمان خانگی مؤثر برای پاشنه ترک خورده

نظر تمام متخصصان علم تغذیه بر این است که کاهش مصرف قند اگرچه کار 
ساده ای نیست ولی اثرات مثبت آن شامل پیشگیری از ابتلا به دیابت، بیماری های 

قلبی و همچنین اضافه وزن می شود.
بی شک کاهش مصرف قند کار ساده ای نیست چون این ماده در ترکیب تمام 
کیک ها، نان، غذاهای آماده و م... وجود ندارد اما کاهش مصرف این خوراکی ها 
تغییرات مثبتی در بدن ایجاد می کند که منجر به افزایش کیفیت زندگی خواهد شد.

حفظ سلامت کبد: زیاده روی در مصرف قند فشار مضاعفی روی کبد می  گذارد تا 
جایی که اثرات آن را با الکل مقایسه کرده  اند. اما خودداری از مصرف زیاد قند کار کبد 

را کاهش می  دهد و به این ترتیب به سلامت آن کمک بیشتری می  شود.
حفظ وزن سالم: رفتارهای غذایی مملو از تنقلات شیرین، با کالری بالا و کم فیبر 
بدون شک منجر به افزایش وزن می شود، خطر ابتلا به سندرم متابولیک و دیابت را نیز 
بالا می برد. علاوه بر این مصرف زیاد قند باعث از بین بردن هورمونی در بدن می  شود 
که »لپتین« نام دارد و مسئول ایجاد احساس سیری بعد از مصرف غذا است. در نتیجه 
مدام احساس گرسنگی می  کنید و میل زیادی به مصرف مواد غذایی قندی دارید. اما 
زمانی که مصرف قند را کاهش می  دهید و به حداقل می  رسانید بدن به تدریج کنترل 
اشتها را به دست می  گیرد. در نتیجه به موقع احساس سیری می  کنید و به این ترتیب 
کالری بیش از نیاز عایدتان نمی  شود. بدون شک کاهش دریافت کالری نیز شما را از 

چاقی و عوارض آن نجات می  دهد.
کاهش سطح تری گلیسیرید: محققان کلینیک مایو اعلام کرده اند که خوردن 
بیش از حد مواد قندی سطح تری گلیسیرید خون را بالا می برد و ممکن خطر ابتلا 
به بیماری های قلبی را افزایش دهد. ترک مصرف قند و رساندن آن به حداقل میزان، 
روشی مناسب برای حفظ سلامت قلب و کنترل تری گلیسیرید است. تری گلیسیرید 
نوعی چربی است که کالری  های ناشی از مصرف قند را ذخیره کرده و اثرات کلسترول 

خوب خون را زایل می  کند.
کاهش مشکلات دندانی: قند بیشتر با تشکیل بیشتر حفره های دندانی ارتباط 
مستقیم دارد. با وجود مسواک زدن و استفاده منظم از نخ دندان، خوردن کمتر قند از 

بروز این حفره ها می تواند به نحو چشمگیری پیشگیری کند.
جوانی پوست: مصرف زیاد قند باعث بروز روندی به نام گلیکوزیله می  شود که 
مخصوص ذوب کردن قند به وسیله  فیبرهای پروتئین  ها است. این روند نیز آسیب  های 
جدی به الاستین و کلاژن پوست می  رساند. با کاهش مصرف قند پوست سالم  تری 

خواهید داشت و علائم پیری یعنی چین و چروک و غیره دیرتر سراغتان خواهد آمد.
سالم ماندن مغز: بنا به اعلام پژوهشگران، افزایش قند خون یکی از عوامل بروز 
آسیب های مغزی است که می تواند حافظه را تخریب کند. البته به عقیده محققان 

هنوز برای رسیدن به این موضوع بررسی های بیشتری باید انجام شود.
پیشگیری از سنگ کلیه: مصرف نوشیدنی  های شیرین و قندهای تصفیه شده 
خطر تشکیل سنگ  های کلیوی را به میزان ۲5 درصد افزایش می  دهد. بدتر از همه 
اینکه نوشیدنی  های شیرین که جزو کولاها محسوب می  شود این احتمال را تا ۳۳ 
درصد نیز بالا می  برند. برای پیشگیری از بروز این مشکل لازم است که مصرف هر نوع 
نوشیدنی شیرین را محدود کنید و به جای آن  ها از نوشیدنی های سالمی مانند آب و 

آب میوه  های طبیعی استفاده کنید.

فایده هایی که کاهش مصرف قند
 برای شما دارد

یک شامپوی اورژانسی؛

شامپوی خشک؛ فواید و روش مصرف

آیا تا به حال نام شامپوی خشک به گوشتان خورده است و یا از آن استفاده 
کرده اید؟ اگر چیزی راجع به آن نمی دانید احتمالًا کمی دچار سردرگمی شده اید. 
چون همه ما شامپو را یک محصول مایعی می دانیم که به کمک آب رقیق شده و 
برای شستشوی مو استفاده می شود. اما درمورد شامپوی خشک اوضاع کمی فرق 

می کند.
شامپوی خشک محصولی برای تمیز کردن موها بدون نیاز به آب و شستن آن ها 
است. اگر به هر دلیلی به آب دسترسی ندارید و یا خیلی اورژانسی می خواهید بدون 
رفتن به حمام موهایتان را تمیز کنید شامپوی خشک به کارتان می آید. ترکیبات 
شامپوی خشک این امکان را فراهم می سازند تا بدون نیاز به آب و شستشو، چربی، 
کثیفی و بوی بد موها از بین برود و کاملًا تمیز شوند. در ادامه بیشتر در خصوص 

مزایای این نوع شامپو صحبت می کنیم.
مزایای استفاده از شامپوی خشک

شامپوی خشک مزایای زیادی دارد و به همین دلیل نیز در سال های اخیر معروف 
شده است. اولین مزیت آن این است که باعث می شود در صورت ضرورت موها در 
کمترین زمان تمیز شوند. مزیت دیگر شامپوی خشک عدم نیاز به آب و شستشوی 
موها است. این محصول حتی می تواند به موها حجم دهد و از چسبیدن آن ها به 
کف سر جلوگیری کند. علاوه بر این، شامپو خشک کار شانه زدن موها را بدون 
آسیب زدن و تخریب فولیکول ها راحت می کند. به شرط اینکه در استفاده از این نوع 
شامپو دچار افراط نشوید و در اولین فرصت که به آب دسترسی پیدا کردید موهایتان 
را به خوبی بشویید. واقعیت این است که شامپوی خشک مازاد چربی انباشته شده 

در پوست سر را جذب می کند.
از ترکیبات دوستدار محیط زیست تهیه  انواع شامپوهای خشک  تقریباً همه 
می شوند. حتی شما می توانید این نوع شامپو را در منزل تهیه کنید. اگر موهایتان را 
رنگ کرده اید نیز بدانید که فرمولاسیون های مخصوص موهای رنگ شده نیز وجود 

دارند که شفافیت رنگ موها را برجسته تر می کنند.
انواع شامپوی خشک

قبل از اینکه در خصوص نحوه استفاده از شامپو خشک صحبت کنیم لازم است 
انواع آن را بهتر بشناسید. رایج ترین انواع شامپو خشک عبارتند از:

پودری
این نوع شامپو خشک شبیه تالک است و روی ریشه موها زده می شود تا مازاد 

چربی آن را از بین ببرد.
کرمی

این نوع شامپوی خشک را به تمام سر می زنند و نتیجه آن طبیعی تر و شانه کردن 
توصیه  دارند  افرادی که موی خشکی  برای  نوع  این  البته  راحت تر است.  موها 

نمی شود.
اسپری

این نوع شامپوی خشک نیز به ریشه مو اسپری می شود. مزیت این نوع شامپو در 
این است که به صورت یکنواخت روی موها پخش می شود.

مخصوص موهای رنگ شده
یا  تا کثیفی  به موها اضافه می کند  نیز  این نوع شامپو خشک یک لایه رنگ 

ناهماهنگی تن رنگ مو را بپوشاند.
نوع دوستدار طبیعت

نوع دوستدار طبیعت شامپو خشک حاوی ترکیبات طبیعی است که از موها 
محافظت کرده و همچنین مراقب محیط زیست است.

روش استفاده از شامپوی خشک
استفاده از شامپوی خشک برای تمیز کردن موها سه مرحله دارد. در گام اول 
شامپو را متناسب با نوع آن به موها می زنید، سپس مدتی صبر می کنید و در نهایت 
موها را شانه می کنید. این مراحل حدود ۱5 تا ۲5 دقیقه زمان می برد. یادتان باشد 
اگر از نوع پودری یا اسپری شامپوخشک استفاده می کنید آن را روی پوست سر و 
روی مناطقی که بسیار چرب یا کثیف به نظر می آید بزنید. نوع کرمی آن را نیز به 
پوست سر زده و سپس روی تمام موها پخش کنید. اگر از اسپری شامپو خشک 
استفاده می کنید لازم است که محصول را از فاصله حدود ۱5 سانتی متری به محل 
مورد نظر اسپری کنید. توصیه می کنیم به مرور که شامپو خشک را به موها می زنید 
با انگشتانتان موها را ماساژ دهید. سپس اجازه دهید شامپو به مدت 5 تا ۱5 دقیقه 
روی موها بماند. البته لازم است که طریقه مصرف قید شده روی محصول را با دقت 
بخوانید و طبق آن عمل کنید. در نهایت نیز پوست سر را به آرامی ماساژ دهید و 
بتکانید و در نهایت شانه بزنید تا باقیمانده شامپوی خشک از بین برود. در این مرحله 
می توانید از سشوار سرد نیز استفاده کنید تا باقیمانده شامپو خشک به خوبی از 

موهایتان زدوده شود.
بهترین زمان برای استفاده از شامپو خشک قبل از خواب است. چون با اینکار از 
یک طرف عرقی که در حین خواب ممکن است روی موها بنشیند نیز جذب شده و 
از طرف دیگر صبح می توانید کثیفی یا چربی احتمالی باقیمانده روی موها را با یک 

روتوش سریع از بین ببرید و موها را همانند همیشه شانه کنید.
آیا شامپو خشک می تواند جای شستشوی موها را بگیرد؟

خیر. شامپو خشک به هیچ عنوان جایگزین شستشوی موها با آب نیست. با این 
روش شما صرفاً می توانید به طور موقت کثیفی موها را بپوشانید و ظاهری تمیز و 
براق به آن ها بدهید. با این حال باید به محض دسترسی به آب موهایتان را بشویید. 
این قبیل شیوه ها روشی سریع و موقت است؛ اما باعث تمیزی موها نمی شود. 
یادتان باشد که شستشوی موها با آب باعث می شود هر گونه باکتری نشسته بر موها 
از بین برود و pH طبیعی پوست متعادل بماند. بنابراین هیچ کاری جای شستشوی 

موها را نمی گیرد اما شما می توانید بین دو حمام از این شامپو استفاده کنید.
چه زمانی می توان از شامپو خشک استفاده کرد؟

زمانی که عجله دارید و نمی توانید حمام کنید و یا به آب دسترسی ندارید، شامپوی 
خشک می تواند یک روش جایگزین عالی برای تمیز کردن موها باشد. البته باید گفت 
که این محصول به درد افرادی می خورد که موهای چرب یا خشکی دارند. چون با این 
روش نیازی به شستشوی هر روزه موها نیست. بنابراین موهای چرب و خشک بدون 
اینکه هر روز کثیف و آسیب دیده به نظر بیایند و بدون شستشو تمیز دیده می شوند. 

این محصول همچنین باعث می شود موها حجم بگیرند و ساده تر شانه شوند.
معایب شامپوی خشک

حال که مزایا این نوع شامپو را عنوان کردیم لازم است که در خصوص معایب نیز 
صحبت کنیم. از آنجایی که هیچ گلی بی خار نیست شامپوی خشک نیز بی عیب 
نیست چون به هیچ عنوان جای شستشوی موها را نمی گیرد. علاوه براین شامپوی 
خشک بخصوص نوع اسپری آن ممکن است حاوی ترکیباتی همانند الکل باشد 
که به فولیکول موها آسیب می زنند. اگر در اغلب مواقع از شامپو خشک استفاده 
می کنید یا دیر به دیر حمام می کنید بدانید که ممکن است فولیکول موهایتان 
را در معرض آسیب قرار دهید. این مسئله ممکن است باعث بروز مشکلی به نام 
فولیکولیت )التهاب فولیکول مو( شود. یا اینکه باعث بروز شوره یا التهاب هایی مانند 

درماتیت سبورئیک شود.
موارد دیگری که باید در نظر داشته باشید

فاقد  انواع  از  است  کنید لازم  که می خواهید شامپو خشک خریداری  زمانی 
»آمیانت« استفاده کنید. این ترکیب در انواع شامپوهای پودری مانند تالک وجود 
دارد. قرار گرفتن طولانی مدت در معرض این ترکیب با بروز برخی از انواع سرطان ها 
در ارتباط است. همچنین حواستان باشد که استفاده همزمان از شامپوی خشک و 
باد داغ سشوار می تواند برای پوست سر آسیب رسان باشد. چون باعث بروز خشکی 
زیادی می شود. بنابراین برای دور ماندن از مشکلاتی مانند خارش و پوسته پوسته 

شدن پوست سر در استفاده از شامپوخشک دچار افراط نشوید.
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از: فاطمه دهقان نیری

قناعت  و  ساده زیستی  دور،  چندان  نه  زمانی 
یک ارزش فرهنگی و اجتماعی شناخته می شد، 
موضوعی که این روزها جای خود را به تجمل گرایی 
داده و در برگزاری مراسم عروسی، زایمان و جشن 

تکلیف های پرخرج مشاهده می شود.
قدیم ترها وقتی زوج های جوان بچه دار می شدند، 
سعی می کردند به دور از هر نوع چشم و هم چشمی 
یا گاه پنهان کردن موضوع روزگار را سپری کنند تا 
فارغ از چشم و نظر فرزند به دنیا بیاید. روزگاری که 
همه شادی در جشن حمام زایمان خلاصه می شد 
و با خواندن اذان پدر بزرگ در گوش نوه، مجلس 
خاتمه می یافت و والدین راهی تربیت صحیح فرزند 

نورسیده خود می شدند.
اجتماعی،  های  شبکه  ورود  و  زمان  گذشت  با 
زندگی رنگ و بوی تصنعی به خود گرفت و میدان 
رقابتی برای شادی ها، خنده ها و انجام مراسم به 
اصطلاح چشم کور کن جهت جذب لایک و فالوئر 

شد.
ازدواج های ساده و زایمان های پشت در خانه جای 
خود را به گرفتن مراسم ازدواج آنچنانی و سیسمونی 
های طلایی و زایمان های لاکچری داد تا افراد با 
انتشار عکس های آن از قافله تجمل گرایی عقب 
خریداری  خود  برای  جدیدی  شخصیت  و  نمانند 

کنند.
جا  همین  به  تجمل گرایانه  دغدغه های  داستان 
ختم نشد بلکه تا روز زایمان و بستری مادر در اتاق 
»وی آی پی« تزیین شده رسید تا آنجا که بر اساس 
زاده  مهدی  محمدرضا  سوی  از  شده  اعلام  آمار 
داشتن  برای  رقابت  تهران،  خون  انتقال  مدیرکل 
تاریخ تولد رُند به جایی رسید که در این روز عمل 
سزارین در پایتخت 89 درصد افزایش یافت. ضمن 
اینکه تخت بیمارستان ها با مبالغ کلان دو ماه پیش 
از زایمان رزرو شده بود تا جهت تولد نورسیده و مادر 

تزیین شود.
با شنیدن این آمارها در کنار عکس ها و ویدئوهایی 
به  ذهن  شود،  می  منتشر  مجازی  فضای  در  که 
های  ارزش  کیلومتری  جابجایی  چرایی  دنبال 
»سعید  که  موضوعی  گردد.  می  مادی  به  معنوی 
نویسنده و مشاور خانواده مرکز  کاوه« روانشناس، 
شیرخواران آمنه در گفت وگو با خبرنگار حوزه زنان 
های  مراسم  برگزاری  علت  درباره  ایرنا،  خانواده  و 
تکلیف  جشن  و  ازدواج  زایمان،  باشکوه  و  پرخرج 
و  اقتصادی  مختلف  ابعاد  از  توان  می  گوید:  می 

روانشناختی به این مساله نگاه کرد.
اقتصادی می توان  از جنبه  ادامه می دهد:  وی 
گفت وقتی در جامعه ای توزیع ثروت عادلانه صورت 
نگیرد و نظام مالیاتی درستی وجود نداشته باشد 
ناعادلانه  های  اندوزی  ثروت  و  مالیاتی  فرارهای 
شکل می گیرد؛ با ادامه این روند، این جامعه شاهد 
به وجود آمدن اکثریت فقیر و اقلیت خیلی ثروتمند 

خواهد بود.

کاوه با تاکید بر اینکه خواه ناخواه این مساله بر 
اختلاف زیاد طبقاتی دامن می زند، یادآور می شود: 
نظام  و  ثروت  عادلانه  توزیع  سیستم  اجرای  با  اما 
برگزاری مراسم خودنمایی  به  مالیاتی صحیح کار 
در  چنانچه  شود  نمی  کشیده  مجلل  و  پرخرج 

کشورهای توسعه یافته شاهد آن نیستیم.
با کمرنگ شدن ارزش  شخصیت های نمایشی 

های واقعی و معنوی پدیدار می شوند
است  موجودی  انسان  روانشناس،  این  گفته  به 
که حرکت زندگی او در مسیری خاص، باعث رشد 
اما زمانی که  او می شود  و درونی  وجودی، مادی 
بنا به دلایل مختلفی مشکلاتی در زندگی او بوجود 
آید دچار استرس و اضطراب هایی می شود که اگر 
شدت اضطراب ها کم باشد قابل رفع شدن است 
افراطی روی  به کارهای  اینصورت شخص  در غیر 
می آورد که اصطلاحاً به آن رفتارهای وسواسی می 

گویند.
وی درباره نشانه های این رفتارها اینگونه توضیح 
می دهد: رفتارهایی که بیش از اندازه تکرار می شود 
و شخص هیچ کنترلی بر آن ندارد. در واقع شخص 
برای انجام رفتارهای وسواسی نوعی اجبار در درون 

خود احساس می کند.
کاوه ادامه می دهد: حال این فرد دارای رفتارهای 
خواسته  می  که  تحولاتی  و  رشد  به  اگر  وسواسی 
با پول زیادی که از هر روشی بدست آورده  نرسد، 
و  زیاد  های  ولخرجی  طریق  از  کند  می  تلاش 

خودنمایی توجه دیگران را جلب کند.
این مشاور خانواده با بیان اینکه با این روش، به 
شکلی مصنوعی و فریبنده اضطراب های درونی او 
کاهش می یابد، تصریح می کند: اما در واقع این 
فرد را دچار اختلال شخصیت نمایشی کرده است؛ 
و  مو  آرایش  داشتن  عجیب،  های  لباس  پوشیدن 
صورت غیرطبیعی، اقدام به عمل های زیبایی نازیبا و 
برگزاری میهمانی ها و جشن های نامتعارف از علائم 

داشتن شخصیت نمایشی است.
شخصیت نمایشی با دنباله روی افراد در 

شبکه های مجازی دامن زده می شود
کاوه تاکید می کند: متاسفانه در دنیای کنونی، 
ارزش ها به ارزش های بیرونی بدل شده است به 
این معنا که ارزش های درونی و معنوی انسان به 
باد فراموش سپرده شده یا در ارزش های بیرونی و 
داشته های مادی خلاصه شده است تا آنجا که وقتی 
از آدم موفق صحبت به میان می آید ذهن به سمت 

پول و پست و مقام او کشیده می شود.
در  که  درحالیست  این  روانشناس،  این  گفته  به 
زمان های دور شخصیت درونی فرد به عنوان ملاک 

موفقیت او ارزیابی می شد.
کاوه یادآور شد: اما وقتی ملاک افراد پول و مقام 
می شود همه اقشار جامعه به هر شکلی به دنبال این 
ارزش های بیرونی می روند و سعی می کنند ضعف 
های درونی را با داشته های مادی جبران کنند. البته 
که داشته های مادی خوب است اما کافی نیست 
و خوشبختی نمی آورد چنانچه شاهد هستیم در 

مناطق شمالی شهر که داشته های مادی فراوان 
است نرخ طلاق بیش از سایر مناطق است.

وی خاطرنشان کرد: پیگیری اقشار مختلف جامعه 
در فضای مجازی از تجملات و ولخرجی های افراد 
متمول در مراسم هم باعث تشویق و رفع تصنعی 

خلاءهای روحی آنان می شود.
آرامشی که در غوغای تجمل گرایی گم شده است

»ژیلا آهنگرزاده« روان درمانگر و پژوهشگر نیز در 
گفت و گو با خبرنگار حوزه زنان و خانواده ایرنا، توجه 
بیش از حد به تجمل گرایی در انجام مراسم ازدواج، 
تولدهای رند و جشن تکلیف لاکچری را نشان از 
خودشیفتگی و عقده های حل نشده درونی افراد 
عنوان می کند و می گوید: افرادی که سعی می 
کنند به هر قیمتی از خود چهره ای موجه و قابل 
قبول نشان بدهند. البته نباید همه را با یک چوب 
زد و ممکن است برخی ناخودآگاه و ناخواسته تاریخ 

تولد فرزندشان، در روز رند افتاده است.
وی با تاکید بر اینکه یکی از شاخص های سلامت 
خودآرمانی  و  آل  ایده  خود  بین  تفاوت  نبود  روان 
است، می افزاید: حال آنکه با بررسی زندگی برخی 
از این افراد درمی یابیم که صرفاً برای نشان دادن 
اینکه خوشبخت هستند دست به این کار می زنند 
و حقیقت زندگی آنان این نیست. در واقع آرامش 

واقعی را در دنیای تجمل گرایی گم کرده اند.
فرزندان را برای روزهای سخت زندگی آماده 

کنیم نه در پَر قو
والدین  برخی  شود:  می  یادآور  پژوهشگر  این 
دوست دارند همه آنچه خود به آن دست نیافته اند 
را برای فرزندان دست یافتنی کنند حال آنکه این کار 
چیزی جز خراش دادن به شخصیت فرزند و از بین 
بردن اعتماد به نفس او ندارد چرا با خواباندن فرزند در 

پر قو، توانمندی کاذب به او داده شده است.
آهنگرزاده با تاکید بر اینکه باید ۱8 سال بعد افرادی 
که اینگونه متولد شده اند را به لحاظ شخصیتی، 
تا بتوان  توانمندی و پایگاه اجتماعی بررسی کرد 
به  کرد،  مقایسه  لاکچری  تفکرات  با  را  آن  ارتباط 
پدران و مادران امروزی هشدار می دهد: باید بجای 
فکر کردن به تولد فرزند در بیمارستان های لاکچری 
به لحاظ  او  پرورش  و  تربیت  به  و تشریفات مجلل 
تا فردای روزگار  جسمی، معنوی و روانی فکر کرد 
توانایی قرار گرفتن در روزهای سخت و ورشکستگی 

های زندگی را داشته باشد.
با تربیت و آموزش از ایجاد دومینوی 

تجملگرایی پیشگیری کنیم
مهدی امیراقبال مشاور تربیتی هم در گفت وگو با 
خبرنگار ایرنا، با تاکید بر اینکه صرفاً یکبار اجاره کردن 
یک جای خاص با قیمت گزاف یا پرداخت هزینه زیاد 
برای یک تاریخ خاص چندان حائز اهمیت نباشد اما 
این کار وقتی تبدیل به آنومی)بی هنجاری( می شود 
خطرناک است، می گوید: منظور از تبدیل شدن به 
آنومی این است که همانند دومینو، این روند از جایی 
به جایی دیگر یا از تاریخی به تاریخ دیگر کشیده 

شود.
وی افزود: تا جایی که والدین به جای تربیت و آماده 
سازی فرزندان برای حضور در جامعه به عنوان یک 
عنصر مفید، ناچار می شوند به جشن های کذایی 
درآمدن  یا  فرزند  گرفتن  پوشک  از  همانند  دیگر 

نخستین دندان یا قدم برداشتن او روی آورند.
به گفته این مشاور تربیتی، پیامد این انتخاب هایی 
که بواسطه انتخاب اولیه اتفاق افتاده، مشکل آفرین 
خواهد بود یعنی خانواده ها بجای کار بر روی افزایش 
سطح داشتن و توانایی فرزند برای ورود به جامعه، 
ناچار می شوند همه این خلاءها را با یکسری مراسم 

اینچنینی پر کنند.
از دومینوی تجمل  امیراقبال، راهکار پیشگیری 
گرایی را ارتقا سطح آگاهی، فرزند پروری و دانش 
تربیتی والدین عنوان کرد و یادآور شد: همچنین 
مهارت  باید  تحصیل،  سال  دوازده  دوره  طول  در 
های زندگی در کتاب های درسی گنجانده شود اما 
متاسفانه وقتی این آموزش ها در تحصیلات اولیه به 
دانش آموز داده نمی شود، بازخوردهای آن را وقتی 

پدر و مادر شدن می بینیم.

آیت الله نوری همدانی: 

مجالس فاطمیه با رعایت مسائل 
بهداشتی زنده نگه داشته شود

آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید گفت: باتوجه به وضعیت 
با در نظر  باید  اما  ایام محدود گردید  بیماری کرونا مجالس حضوری دراین 
گرفتن مسائل بهداشتی و توصیه متخصصان درمان کشور مجالس فاطمیه و 
بزرگداشت شهادت شهید سلیمانی را زنده نگه داشت و از فرصت فضای مجازی 

در این ایام بهره برد. 
به گزارش روز سه شنبه پایگاه اطلاع رسانی آیت الله نوری همدانی در پیام این 
مرجع تقلید به مناسبت بزرگداشت شهادت سردار حاج قاسم سلیمانی و ایام 
عزاداری فاطمیه آمده است: در ایام شهادت بانوی دو عالم حضرت فاطمه)س( 
که مقارن گردید با ایام شهادت یکی از ارادتمندان آن حضرت مرحوم شهید 
والامقام حاج قاسم سلیمانی و همرزمانش به همین مناسبت در پاسخ به 

خواسته عده ای ازعزیزان مطالبی را عرض می کنم.
تمام  تجلی  فاطمیه  ایام  که  داشت  توجه  باید  ابتدا  حاکیست:  پیام 
مناسبت هاست و عاشورا و غدیر را در خود جمع کرد و هیچگاه و به هیچ بهانه ای 
نباید به این ایام بی توجه یا کم توجه باشیم و در عظمت این ایام باید بکوشیم، 
زیرا که حضرت فاطمه)س( سبب خلقت بود، او بود که نبوت و امامت را حفظ 
کرد و شهادت او بود که بشریت را تا قیامت به مظلومیت علی)ع( توجه داد و قبر 
بی نشان اوست که نشانه حرف های ناگفته اوست و مظلومیتش آن چنان بود که 

همسرش کنار قبرش نجوا می کند
پیام ادامه یافته است: اما شهادت شهید حاج قاسم سلیمانی که بنده او را 
شهید فاطمی می دانم. او عاشق زهرای مرضیه بود و هیچگاه از یاد و خاطرش 
نمی رفت. مقید به اقامه عزای آن بانو بود و مکتبش و هدفش فاطمی بود. او 
همان مسیر دفاع از حق و حقیقت و ولایت را که از حضرت فاطمه الگو گرفته 
بود طی  می کرد. در این پیام آمده است: عزیزان من آنچه موجب سعادت شهید 
سلیمانی بود اخلاصش، ایمانش، استقامت و صبرش، جهاد و شجاعتش بود. 
سازش را با انسان ظالم محال می دانست و تواضع در مقابل مظلوم برایش 
افتخار بود. در دفاع ازحق هیچ ملاحظه نمی کرد، کشور به کشور می رفت و حق 
را تبین می کرد و هیچ شأن و منزلتی در راه حفظ دین و کیان اسلام ناب برای 
خودش قائل نبود و به راستی از فاطمه الگو گرفته بود و مزد کارش را باشهادت 

در ایام فاطمیه دریافت کرد.
پیام حاکیست: امروز من به همه عزیزانی که این نوشتار را می خوانند عرض 
می کنم این کشور فاطمی و علوی و حسینی را حفظ کنید و نگذارید دست های 
خیانتکار به این کشور دست اندازی کنند. مسئولان باید تلاش کنند این کشور 
فاطمی و علوی باشد و خون شهید سلیمانی و هزاران شهید دیگر که تربیت 
یافتگان فرهنگ علوی هستند پایمال نشود. شهید سلیمانی دست داد تا اسلام 
ناب بماند تا تشیع حفظ شود تا فاطمیه وعاشورا وغدیر را از ما نگیرند تا مردم در 
آسایش و امنیت باشند و تا کسی به ارزشهای اسلامی و انقلابی ما دست اندازی 
نکنند. فرهنگ جهاد و شهادت زنده بماند و به صدا و ندای هر انسان مظلومی 

پاسخ مثبت داده شود و مرز جغرافیایی ملاک نباشد.
در این پیام آمده است: برادران و خواهران عزیزحفظ این نظام اسلامی و 
پاسداشت خون شهدا واجب است، ولایت فقیه رکن این نظام است و تضعیف آن 
حرام، خدمت به مردم لازم و ضروری است و بر مسئولان کشور واجب است در 

راه رفاه و آرامش و آسایش مردم کوشش کنند.
پیام ادامه یافته است: سازش با ظالم و کسانی که حقوق ملت ما را زیر پا 
گذاشتن و دستشان به خون جوانان ما آغشته است جایز نیست و آنچه در پایان 
عرض می کنم، اگرمقاوم باشیم و به ارزشهای اسلامی و انقلابی خود پایبند 
باشیم و چشم به بیگانگان ندوزیم،با وحدت کلمه و توکل به خدای متعال و تحت 
توجهات حضرت ولی عصرعجل الله تعالی آینده بسیار روشن است و پیروزی از 

آن ماست ان شاءالله.
مجالس  کرونا  بیماری  وضعیت  به  باتوجه  است:  شده  تاکید  پیام  این  در 
حضوری در این ایام محدود گردید اما باید با در نظر گرفتن مسائل بهداشتی و 
توصیه متخصصان درمان کشور مجالس فاطمیه و یا بزرگداشت شهادت شهید 
سلیمانی و همراهان را زنده نگه داشت و از فرصت فضای مجازی در این ایام بهره 

برد. توفیق همگان را از خداوند متعال خواستارم.

معاون سوادآموزی قم مطرح کرد:

حرکت جهادی برای باسوادکردن
 2 درصد بی سواد قمی

معاون سوادآموزی آموزش و پرورش قم گفت: تنها ۲ درصد بی سواد در قم 
داریم که با روحیه جهادی آماده همکاری با همه دستگاه ها برای ریشه کنی 

بی سوادی هستیم.
نهضت  برنامه های  اینکه  بیان  با  نیا  قاسمی  محمدرضا  الاسلام  حجت 
دوره  اول  دوره  گفت:  می شود،  بندی  دسته  گروه  سه  در  قم  سوادآموزی 
سوادآموزی است که تا پایان برنامه ششم توسعه ملزم هستیم که همه افرادی 
که در گروه سنی ۱۰ تا ۴9 سال هستند سواد را یاد بگیرند و شامل ۴۰۰ ساعت 
آموزشی، ۴ ماده درسی و ۲ کتاب اول و دوم نهضت است و قبولی برای شرکت 
کنندگان در این دوره مدرکی معادل با پایان سوم ابتدایی را برای فرد در پی دارد.
معاون سوادآموزی آموزش و پرورش استان قم با بیان اینکه دوره دوم دوره 
انتقال است و در این دوره 6۰۰ ساعت آموزش حضوری و ۲۰۰ ساعت آموزش 
غیر حضوری دارد و سوادآموزان هشت ماده درسی را باید فرا بگیرند و قبولی 
در این دوره معادل پایان ششم ابتدایی است، افزود: دوره سوم دوره تحکیم 
سواد که مروری بر آموخته های قبلی است و تثبیت و تحکیم آموخته های قبلی 
سوادآموزان را تکمیل می کندکه این دوره نیز ۲۰۰ ساعت است که ۱۳۰ ساعت 
آن غیر حضوری و 7۰ ساعت آموزش حضوری برای سواد آموزان در این دوره 

در نظر گرفته است.
وی با بیان اینکه سوادآموزی از شاخص های پیشرفت و توسعه کشورها به 
حساب می آید، ادامه داد: ابتدای انقلاب در کشور از هر ۱۰۰ نفر ۴9 نفر با سواد 

بودند اما در حال حاضر از هر ۱۰۰ نفر 98 نفر از نعمت سواد بهره مند هستند.
قاسمی نیا با اشاره به اینکه یک نفر بی سواد در کشور نیز نباید وجود داشته 
باشد و تمام باسوادان باید یاد بدهند و تمام بی سوادان نیز باید فرا گیرند، گفت: 
نهضت سوادآموزی آموزش و پرورش قم با روحیه جهادی و با همکاری بسیجیان 
و دانشجویان سعی در ریشه کنی بی سوادی و برقراری عدالت آموزشی دارد و 
امیدواریم با همکاری همه دستگاه ها و نهادها، در آینده ای نه چندان دور یک بی 

سواد در جامعه نداشته باشیم.
این  در  را  خوبی  کرونابرنامه های  ویروس  شروع  وجود  با  اینکه  بیان  با  وی 
ایام برای سواد آموزی در استان در نظر گرفتیم گفت: حتی یک دقیقه بحث 
سوادآموزی را برای سوادآموزان و علاقمندان تعطیل نکردیم و با استفاده از 
شیوه های غیر حضوری و تولید 57۰ فیلم آموزشی در 65۰۰ دقیقه و بارگذاری 
در پورتال سازمان و طراحی اپلیکیشن برای آنها، راه های آموختن سواد را در 

منزل برای سواد آموزان فراهم کردیم.
معاون اداره کل آموزش و پرورش استان قم با تاکید بر اینکه طرح های مختلفی 
در نهضت سوادآموزی در استان قم و کشور وجود دارد گفت: یکی از طرح ها 
با عنوان طرح خودآموز است که ویژه دوره سوادآموزی می باشد که با توجه به 
شرایط کرونا و حضور کمتر افراد جامعه افراد در این طرح ثبت نام می کنند و 
کسانی که در منزل هستند به عنوان پشتیبان به آنها آموزش می دهند و بعد 
از اعلام آمادگی و حضور در آزمون و کسب موفقیت مبلغ 85۰ هزار تومان به 
آموزش گیرنده اعطا خواهد شد و در مناطق روستایی و محروم اگر افراد سواد 
را فرا بگیرند مبلغ یک میلیون و ۴۰۰ هزار تومان به آموزش دهنده حق الزحمه 

اعطا می شود.
و  نداریم می شود  به صورت حضوری  امتحانی  فعلًا  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
امیدواریم با پایان یافتن کرونا بتوانیم امتحانات را در سال آینده برگزار کنیم گفت: 
برای فراگیری سواد در بین زندانیان، افراد تحت پوشش بهزیستی، کمیته امداد 

و اتباع در حال اجرای برنامه های ویژه ای هستیم.

مسئول سازمان  بسیج اساتید دانشگاههای استان قم تشریح کرد

برنامه های بسیج اساتید دانشگاه های  قم 
در دهه بصیرت 

مسئول سازمان بسیج اساتید دانشگاه های استان قم در نشست خبری با اصحاب 
رسانه،برنامه های این سازمان را در دهه بصیرت تشریح کرد.

حجت الاسلام باقرزاده در نشست خبری با اصحاب رسانه که پیش از ظهردی 
به مناسبت دهه بصیرت برگزار شد، با اشاره به اهمیت حماسه 9 دی گفت: این 
حماسه دستاورد بزرگ ملت غیور ایران است که برای تاریخ این سرزمین و جهان 
بسیار ارزشمند است. وی ادامه داد: 9 دی یک همه پرسی مجدد برای جمهوری 
اسلامی ایران بود که پس از فتنه 88 ملت بصیر توانستند در مقابل فتنه گران کوردل 
و معاند با ولایت بایستند. حجت الاسلام باقرزاده گفت: امروز همچنان آثار نرم افزاری 
آن فتنه به چشم می خورد و افرادی که ادعای انقلابی گری داشتند پس از جریان 

فتنه 88 مشخص شد که چه میزان انحراف سیاسی و زاویه با ولایت دارند.
با فتنه نقش  مسئول بسیج اساتید استان قم ادامه داد: مردم قم در برخورد 
بی بدیل داشتند و امروز نیز فتنه گران در قم برنامه های زیادی دارند و مردم نیز باید 
هوشیار باشند و در مقابل جریان فتنه ایستادگی کنند. وی در تشریح برنامه های 
سازمان بسیج اساتید استان قم به مناسبت دهه بصیرت گفت: برگزاری نشست 
تحلیلی با موضوع آخرین نگاه سیاسی کشور در خصوص جریان فتنه، نشست 
تخصصی مشترک بسیج اساتید و بسیج دانشجویی استان با عنوان میثاق ولایت، 
مراسم گرامیداشت شهادت حاج قاسم سلیمانی، ویژه برنامه دانشگاه فرهنگیان 
به مناسبت دهه بصیرت ،برگزاری نشست تخصصی در نمایندگی مجمع بین 
المللی اساتید دانشگاه های جهان اسلام، برگزاری مسابقه کتابخوانی حاج قاسم 
و یادبود شهدای مقاومت در فضای مجازی از جمله مهمترین اقدامات بسیج اساتید 
دانشگاهی استان قم است. حجت الاسلام باقرزاده در ادامه تصریح کرد:برگزاری 
نشست علمی در خصوص ابعاد حقوقی ترور شهید سلیمانی،  برگزاری نشست 
علمی در خصوص وضعیت خاورمیانه بعد از شهادت حاج قاسم سلیمانی ،برگزاری 
مسابقات فرهنگی ،ساخت کلیپ و تولید محتوا در فضای مجازی پیرامون شهدای 
و  تبیینی  برگزاری نشست های علمی  و همچنین  مقاومت و هسته ای کشور 
بصیرتی در حوزه شهادت شهید سلیمانی از جمله برنامه های دانشگاه قم در  دهه 
بصیرت است. مسئول بسیج اساتید قم همچنین با توجه به فرا رسیدن چهلمین 
روز از شهادت دانشمند هسته ای شهید محسن فخری زاده گفت: دانشگاه باید 
در تجلیل از دانشمندان خود سنگ تمام بگذارد و بتواند دانشجویانی در تراز شهید 
فخری زاده تربیت کند چرا که نیاز امروز کشور افراد بصیر ،متعهد و ماهر همچون 

شهید فخرزاده است. 
 

مدیرعامل آب منطقه ای قم تاکید کرد: 

لزوم رعایت حریم رودخانه های استان قم 
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم با اشاره به بارندگی های اخیر بار دیگر لزوم 
رعایت حریم رودخانه های استان و عدم ساخت و ساز در محدوده روان آب ها را برای 

جلوگیری از خطرات ناشی از سیلاب های احتمالی تاکید کرد.
آمار، حجم مخزن  بر اساس آخرین  بیان کرد:  احمد حاجی حسینی مسگر 
سدهای کوچری و ۱5خرداد که مهمترین منابع تامین آب شرب قم هستند،  بیش 
از ۲۴5 میلیون متر مکعب است.  وی افزود: پس از بارندگی روزهای گذشته حجم 
مخزن سدکوچری به ۱۴6 میلیون متر مکعب و حجم مخزن سد ۱5 خرداد به 99 
میلیون متر مکعب رسید.  وی ادامه داد این دو سد که مهمترین منابع تامین آب 
مورد نیاز قم به شمار می آید در خارج از محدوده استان قرار دارد و به همین علت 
آب در دسترس شهروندان قمی با صرف هزینه های سنگین و به سختی تامین 
شده و باید در مصرف آن دقت لازم به عمل آید. وی ادامه داد: با انجام اقدام های 
کارشناسی و بررسی های مستمر، آب تامین شده برای مردم قم دارای بالاترین 
استانداردهای لازم و کیفیت مطلوب برای مصرف است. حاجی حسینی مسگر 
همچنین گفت: بارندگی های اخیر بار دیگر لزوم رعایت حریم رودخانه های استان 
و عدم ساخت و ساز در محدوده روان آب ها را برای جلوگیری از خطرات ناشی از 
سیلاب های احتمالی برجسته ساخت. وی بیان کرد: شرکت آب  منطقه ای قم با 
همکاری سایر نهادهای متولی، آزادسازی حریم رودخانه های استان را به طور جد 
در دستور کار خود قرار داده است و از همشهریان گرامی نیز می خواهیم همکاری 
لازم را در این زمینه داشته باشند. وی ادامه داد: مدیریت مصرف منابع آبی در قم 
به دلیل موقعیت خاص جغرافیایی استان و همچنین روند توسعه آن،  باید بیش از 
گذشته مورد توجه مسئولان و مردم در بخش های مختلف قرار گیرد و سرانه مصرف 

مطلوب بر اساس استانداردهای تعیین شده،  رعایت شود.
 

رییس اداره روابط عمومی شرکت گاز قم :

مصرف گاز در قم ۶.۷ درصد افزایش یافت
رییس اداره روابط عمومی شرکت گاز قم گفت: میزان مصرف گاز از ابتدای سال 
جاری تا پایان آذرماه در این استان نسبت به مدت مشابه پارسال،  با افزایش ۱۳۰ 

میلیون مترمکعبی، 6.7 درصد رشد نشان می دهد. 
سید علی نوری افزود: در سال جاری و سال گذشته به ترتیب یک میلیارد و 9۱8 

میلیون مترمکعب و یک میلیارد و 789 میلیون مترمکعب گاز مصرف شده است.
وی اضافه کرد: ۴۰ درصد انرژی گاز استان توسط نیروگاه سیکل ترکیبی،  5۰ 
درصد توسط مشترکان خانگی و ۱۰ درصد باقیمانده نیز توسط سایر مشترکان از 

جمله تجاری، صنعتی و کشاورزی مصرف می شود.
وی ادامه داد: برای جلوگیری از هدررفت انرژی گاز اقداماتی از جمله تبلیغات در 
رسانه ها، فضای مجازی،  ارسال پیامک، تدوین جزوه،  دفترچه، کتابچه و محاسبه 
پلکانی گازبها انجام شده است. نوری بیان کرد: اداره های دولتی برای جلوگیری از 
اتلاف انرژی موظف هستند ۳۰ دقیقه قبل از آغاز وقت اداری سامانه های گرمایشی 
را روشن و ۳۰ دقیقه قبل از پایان وقت اداری سامانه ها را خاموش کنند. وی تاکید 
کرد: درصورتی که مصرف انرژی گاز توسط اداره ای بالاتر از حد استاندارد باشد، در 
مرحله نخست اخطار می گیرد و در صورت تکرار،  گاز آن اداره قطع خواهد شد. وی 
با اشاره به توصیه هایی برای کاهش مصرف گاز، بیان کرد: بستن در اتاق های بدون 
استفاده، پوشیدن لباس های بیشتر، دوجداره کردن پنجره ها، استفاده از عایق 
پنجره، پوشاندن کانال های کولر، متناسب بودن اندازه بخاری با متراژ خانه، عدم 
استفاده از شومینه، نصب پرده های چین دار و تنظیم آبگرمکن در دمای مناسب از 
جمله راهکارهای کاهش مصرف گاز است. رییس اداره روابط عمومی شرکت گاز قم 
خاطرنشان کرد: اگر با پوشیدن لباس های گرم و بیشتر، یک درجه از دمای خانه را 
کم کنید، مصرف گاز در منزل پنج درصد کاهش می یابد. وی افزود: هنگام خرید 
بخاری به برچسب انرژی این بخاری ها دقت کنید، بخاری هایی دارای رده انرژی 

A-B، تا ۳۲ درصد در کاهش مصرف گاز موثر می باشند.
 

مدیر مرکز پایش و نظارت برکیفیت آب و فاضلاب شرکت آبفای قم :
سطح سلامت آب روستاهای قم افزایش می یابد

با  آبفای قم گفت:  مدیر مرکز پایش و نظارت برکیفیت آب و فاضلاب شرکت 
بهینه سازی سامانه های گندزدایی آب روستاهای این استان، اطمینان از سلامت 
و بهداشت آب این مناطق افزایش می یابد.  به گزارش روز سه شنبه روابط عمومی 
شرکت آب و فاضلاب قم، رضا انصاری طادی با اشاره به وجود 7۴ سامانه گندزدایی 
آب در روستاهای استان تاکید کرد: وظیفه اصلی این سامانه ها، کلرزنی و تأمین 
آب بهداشتی روستاهاست. وی در ادامه از بهینه سازی سامانه های گندزدایی آب 
روستایی در راستای اطمینان از سلامت و بهداشت هر چه بیشتر آب، صرفه جویی 
5۰ میلیون ریالی در ماه و بهره برداری آسان خبر داد و بیان داشت: سامانه های 
گندزدایی روستاهای قم شامل کلرزنی، پرکلرین و الکترولیز نمک طعام می شود 
که در مرحله نخست ۳۰ سامانه کلرزنی با آب ژاول، جایگزین پرکلرین شد. مدیر 
مرکز پایش و نظارت بر کیفیت آب و فاضلاب شرکت آبفای قم،همچنین بااشاره به 
جایگزینی ۲9 سامانه کلرزنی گازی با سامانه های آب ژاول گفت: این اقدام نیز به 
منظور حذف خطرگاز کلر، جلوگیری از سرقت سیلندرهای گازکلر، ایمنی و حفاظت 

فردی و کاهش تبعات امنیتی و اجتماعی به انجام رسید.

اجتماعی

آگهی ها و فعالیت های تبلیغاتی در فضای مجازی به طور افسارگسیخته ای روز به 
روز در حال افزایش هستند. به همین دلیل و با هدف سروسامان دادن به محتوای این 
تبلیغات، از این پس باید رسانه ها و کانال ها، مجوز کانون آگهی و تبلیغاتی دریافت کنند.
این روزها فضای مجازی به عنوان اقیانوس عظیمی از محتواها و مطالب مختلف به 
راحتی در دسترس همه قرار دارد. امکاناتی که خواسته یا نخواسته همه ابعاد زندگی ما را 
تحت تاثیر خود قرار داده و باعث شده تغییرات گوناگونی را در نوع و کیفیت زندگی ایجاد 
کند. فضای مجازی توانسته یکی از قدیمی ترین فعالیت های بشری، یعنی تبلیغات را 
هم تحت تاثیر قرار دهد، تا جایی که کاربران شبکه های اجتماعی و رصدکنندگان فضای 
مجازی روزانه با انواع گوناگون تبلیغات مجازی مواجه می شوند؛ تبلیغاتی که سبک و 
سیاق آنها با رسانه هایی چون تلویزیون، رادیو و ... متفاوت است. ایجاد تعامل بین 
مشتری ها و فروشندگان کالاها، فراگیری گسترده این آگهی ها و کاهش هزینه ها سبب 

شده تبلیغات در فضای مجازی به عنوان یک کسب وکار اجتماعی مطرح شود. 
به همین منظور کمیته مرکزی سازمان های تبلیغاتی کشور، با هدف صیانت از حقوقِ 
ساماندهی  دستورالعمل  تبلیغاتی،  آگهی هایِ  محتوایِ  سلامت  تأمین  و  مخاطب 
آگهی ها و فعالیت های تبلیغاتی در فضای مجازی را تصویب و ابلاغ کرد. براساس این 
دستورالعمل، رسانه های تبلیغاتی برخط)آنلاین(، رسانه های کاربرمحور تبلیغاتی، 
پیام گستران و دارندگان صفحات و کانال هایی که فعالیت اصلی آن ها تبلیغات است، 
برای پذیرش و انتشار آگهی در فضای مجازی باید مجوز کانون آگهی و تبلیغاتی دریافت 
کنند. اما این مصوبه تا چه اندازه می تواند بر ساماندهی تبلیغات در فضای مجازی موثر 

باشد؟
ساماندهی تبلیغات در فضای مجازی و اثرات آن

حسین امامی رئیس انجمن متخصصان روابط عمومی و مدرس ارتباطات، درباره تاثیر 
این مصوبه به خبرنگار ایرناپلاس گفت: گرچه در ظاهر ساماندهی تبلیغات در فضای 
مجازی برای منفعت مخاطبان طراحی شده و در صورت عملی شدن می تواند از فریب 

افکار عمومی جلوگیری کند اما امکان اجرایی شدن این طرح ضعیف است.
البته نکته خوبی که در این دستورالعمل آمده این است که »آگهی بودن محتوا باید به 
طور شفاف برای مخاطب مشخص شود«. این می تواند به مخاطب کمک کند که بفهمد 
فلان گزارش خبری، رپرتاژ تبلیغی بوده و در قبالش پول پرداخت شده و مخاطب به 

هر محتوایی اعتماد نکند. همچنین مسئولیت محتوای آگهی برعهده صاحب آگهی 
و متولی انتشار برعهده انتشاردهنده است. اما به اندازه ای تبلیغات، سایت ها و فضای 
مجازی گسترده و زیاد است که مشخص نیست چگونه می خواهند آن را اجرایی کنند و 

فعلا ضمانت اجرایی ندارد.
 تعمیم حقوق زنان و کودکان به دستورالعمل ساماندهی تبلیغات

برخی اوقات در تبلیغات و آگهی هایی که در فضای مجازی منتشر می شوند از زنان و 
کودکان استفاده ابزاری شده و به طور گسترده  دیده می شوند. با تصویب دستورالعمل 
ساماندهی تبلیغات در فضای مجازی این پرسش مطرح می شود که آیا می توان با این 

نوع تبلیغات برخورد کرد؟
امامی پاسخ داد: در این دستورالعمل به مسائلی از جمله حقوق و سوءاستفاده از 
زنان و کودکان اشاره ای نشده است. اما قوانین و مقررات تبلیغاتی کشور بویژه قانون 
حمایت از حقوق مصرف کنندگان و آیین نامه اجرایی ماده 7 به صراحت موضوع حمایت 
از حقوق کودکان و زنان در برابر استفاده ابزاری را مطرح و چنین مواردی را ممنوع اعلام 

کرده است. لذا می توان این موارد را به حوزه فضای مجازی هم تعمیم داد.
همه چیز منوط به دریافت مجوز

رئیس انجمن روابط عمومی کشور در ادامه درباره اشکالاتی که بر این دستورالعمل 
وارد است و بایدهای مورد نیاز برای کامل شدن آن، بیان کرد: به اعتقاد من رسانه یا 
شخصی که آگهی و تبلیغات را در صفحه شخصی و یا وب سایت خود منتشر می کند 
مسئولیتش برعهده اوست و دیگر به مجوز نیازی ندارد. اینکه دارندگان کانال تلگرامی یا 
اینفلوئنسرها را ملزم به دریافت مجوز کانون آگهی و تبلیغاتی کنیم، با ماهیت این فضا 

تطابق ندارد و کلا اجرای آن بسیار دشوار است.
به عبارت دیگر بزرگترین اشکال این دستورالعمل این است که همه چیز را به دریافت 
به  توجه  با  اجتماعی  رسانه های  برای  مجوز  صدور  چون  است.  کرده   منوط  مجوز 
ماهیتشان، مانند شوخی است. بهتر است اگر تبلیغی نادرست، گمراه کننده، ناعادلانه 
و فریبکارانه باشد این امکان برای مردم ایجاد شود تا بتوانند راحت و آزادانه شکایت کنند. 
همچنین این دستورالعمل در مورد بندهایی سکوت کرده و مواردی در آن دیده نشده 
است. از جمله موضوع تبلیغات سیاسی، افشای اطلاعات صاحبان برندها و حریم 

خصوصی مشتریان.

تبلیغات درفضای مجازی ساماندهی می شود

این دستورالعمل، جلوی فریبکاری در فضای مجازی را می گیرد؟

آرامش در غوغای تجمل گرایی گم شده است؛ 

پشت پرده تجمل گرایی؛ کسب شخصیت با عبور از هویت
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در ۶ سال گذشته تحقق یافت؛

افزایش پنج هزار و 200 درصدی پهنای 
باند اینترنت بین الملل

بر اساس گزارش سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی کشور، ظرفیت 
پهنای باند اینترنت بین الملل در کشور طی 6 سال گذشته بیش از پنج هزار درصد 

رشد کرده است.
عرضه و تقاضا در بخش اینترنت در کشورمان به شکل کاملا انفجاری رشد کرد، 
به طوری که در مدت کمتر از پنج سال، بسیاری از شهروندان ایرانی مشتری 

خدماتی شده اند که صرفا بر بستر اینترنت جریان دارد.  
در گزارشی که سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی کشور )رگولاتوری( 
با نام »ایران در مسیر هوشمندی« منتشر کرده، توسعه زیرساخت های ارتباطی 
کشور در چند سال گذشته را بسیار قابل توجه خوانده است. علاوه بر افزایش بیش 
از 5 هزار درصدی پهنای باند بین الملل، طی سال های اخیر شاهد افزایش ۳ هزار 

و 8۰۰ درصدی پهنای باند داخلی نیز بوده ایم.
از جالب ترین  تا 96 یکی  از سال 9۲  باند داخلی و خارجی  پهنای  افزایش 
بخش های این گزارش است. آماری که حکایت از افزایش چندهزار درصدی 
دارد. گزارش »ایران هوشمند« سازمان تنظیم مقررات می گوید ظرفیت پهنای 
باند داخل کشور از 6۲۴ گیگابیت بر ثانیه در سال ۱۳9۲ به ۲۴ هزار ۲۰گیگابیت 

برثانیه در سال 98 رسیده است.
سازمان تنظیم مقررات ظرفیت پهنای باند داخلی در 7 سال گذشته را با افزایش 
۳ هزار و 8۰۰ درصدی عنوان کرده است. این رشد در بخش پهنای باند بین الملل 
بیشتر هم بوده است. براساس اطلاعات این گزارش ظرفیت پهنای باند اینترنت 
بین الملل از 8۲ گیگابیت بر ثانیه در سال ۱۳9۲ به ۴ هزار و ۳۰9 گیگابیت برثانیه 
در سال ۱۳98 رسیده است، یعنی افزایش در این بخش پنج هزار و ۲۰۰ درصد 
بوده است. ظرفیت پهنای باند شبکه انتقال کشور از ۱ هزار و ۱۱6 ترابیت برثانیه 
در سال ۱۳9۲ به ۲7 هزار و 6۰۱ ترابیت برثانیه در سال گذشته رسیده است. در 
زمینه ظرفیت پهنای باند انتقال کشور هم افزایش ۲ هزار و ۴۰۰ درصدی ثبت 

شده است.  
در ادامه این بخش از گزارش به افزایش دسترسی شهروندان به خدمات ارتباطی 
هم اشاره شده است. بر اساس آمار رگولاتوری در سال 98، بیش از 68 میلیون نفر 
به پهنای باند سیار دسترسی داشته اند و ضریب نفود در این بخش هم به 8۳.۰5 

درصد رسیده است.  
البته در بخش اینترنت ثابت روال خوبی را طی نکرده ایم. همانطور که بارها وزیر 
ارتباطات و معاونین او اعلام کرده اند، در بخش اینترنت ثابت دارای مشکلات 

عمده هستیم و در آن ضعف داریم.
براساس اطلاعات گزارش اخیر رگولاتوری ضریب نفوذ دسترسی به اینترنت 
همراه براساس تکنولوژی ۳G و ۴G به 8۳.۰5 درصد می رسد و میزان ضریب نفوذ 

اینترنت ثابت )XDSL( برابر ۱۰.95 درصد است.

رئیس مجمع ملی صادرکنندگان دام  خبرداد

صادرات دام زنده همچنان ممنوع
 رئیس مجمع ملی صادرکنندگان دام با بیان اینکه ۴.۱ میلیون راس دام سبک و 
سنگین مازاد در کشور وجود دارد، گفت: پیگیری ها برای صادرات دام زنده راه به 

جایی نبرده و صادرات همچنان ممنوع است.
منصور پوریان با بیان اینکه ما از ابتدا نیز با ممنوعیت صادرات دام زنده مخالف 
بودیم، گفت: مدت زیادی این مساله را پیگیری کردیم تا ممنوعیت صادرات لغو 
شود اما بهانه های مختلفی در این زمینه وجود داشت از جمله اینکه صادرات منجر 
به گرانی دام و گوشت قرمز در داخل کشور می شود که البته ما آن را قبول نداریم.

وی ادامه داد: در نهایت با توجه به شرایط ویژه کشور و اینکه در مقاطعی قیمت 
گوشت جهشی افزایش می یافت علی رغم اینکه جمعیت دام به صورتی بود که 
امکان صادرات وجود داشت، با صادرات دام زنده موافقت نشد و همچنان صادرات 
ممنوع است. پوریان گفت: با توجه به اینکه به پایان سال نزدیک می شویم نمی توان 
متصور بود اتفاق ویژه ای در این حوزه رخ بدهد و امیدی برای لغو ممنوعیت در 
سال 99 نیست. این فعال بخش خصوصی وضعیت تولید را بسیار مطلوب اعلام 
و اضافه کرد: در حوزه دام سبک با افزایش خوبی مواجه بوده ایم و جمعیت دام 
سبک امسال حدود 7۰ میلیون رأس است در حالی که سال گذشته حدود 65 

میلیون رأس دام سبک در کشور داشتیم.
پوریان با بیان اینکه بین ۳.5 تا ۴ میلیون رأس دام سبک مازاد داریم، گفت: 
5۰ درصد جمعیت دام سبک کشور پرواری است که برای تولید گوشت استفاده 
می شود بنابراین امسال میزان زیادی گوشت در داخل کشور تولید شده و می شود.
این فعال بخش خصوصی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به اینکه 
تولید گوساله بیشتر به منظور تولید گوشت قرمز انجام می شود، گفت: هم اکنون 
بین 85 تا ۱۰۰ هزار رأس گوساله زنده )مازاد بر نیاز بازار داخلی( باید کشتار و از 

گردونه تولید خارج شود که وزن این گوساله ها بین 8۰۰ تا 9۰۰ کیلوگرم است.
وی تصریح کرد: برای تنظیم بازار داخل و کمک به تولیدکنندگان، دولت باید 
تصمیمات درستی در زمینه دام زنده اتخاذ کند به عنوان مثال اجازه صادرات بدهد 

یا اینکه با خرید حمایتی دام های مازاد را جمع آوری نماید.

با افزایش صدور پروانه های صنفی

آیا کسب و کار رونق گرفت؟
عضو هیئت رئیسه اتاق اصناف ایران معتقد است افزایش صدور پروانه های کسب 
به معنای رونق کسب و کار نیست و علت آن این است که در این مدت افرادی که 

بدون پروانه کسب، اشتغال داشتند، راحت تر این مجوز را دریافت کرده اند.  
براساس آمارهای وزارت صنعت، معدن و تجارت )صمت(،  از اول سال ۱۳99 تا 
پایان آبان ماه بیش از ۳76 هزار و 8۱7 پروانه صنفی صادر شده که نسبت به تعداد 
صدور این پروانه  در مدت مشابه سال قبل ۴9.۴ درصد افزایش داشته است. اما 
عضو اتاق هیئت رئیسه اصناف ایران معتقد است که این آمار نشان دهنده رونق 

کسب و کار نیست.
محمود بنانژاد در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به موانعی که در برابر صدور پروانه 
کسب وجود داشته، تصریح کرد: اتاق اصناف در گذشته نسبت به این موانع 
کسب،   پروانه  صدور  مرحله  در  اینکه  جای  به  بودیم  معتقد  ما  کرد.  اعتراض 
استعلام های متعدد و زمان بر انجام شود، بهتر است، نظارت ها پس از صدور پروانه 

بیشتر باشد.
البته به گفته وی با شیوع ویروس کرونا برخی از مراحل فرایند صدور و تمدید 
پروانه کسب تسهیل شد. مثلا استعلام سازمان امور مالیاتی و تمدید کارت های 
بهداشت به تعویق افتاد. علاوه بر این، آموزش ها به صورت مجازی انجام شد و در 
برخی از شهرستان ها و در ماه های ابتدایی اپیدمی کرونا، از کسبه تعهد گرفتند 
که بعدا در دوره های آموزشی شرکت کنند. عضو هیئت رئیسه اتاق اصناف ایران  با 
اشاره به اینکه در پی تسهیل شرایط،  افرادی که پیش تر پروانه کسب نگرفته بودند 
برای دریافت آن اقدام کنند،   اظهار کرد: همچنین پرونده برخی افرادی که پیش 
از شیوع ویروس کرونا برای اخذ پروانه های کسب اقدام کرده بودند، در این مدت به 
نتیجه رسیده است. بنابراین افزایش صدور پروانه های کسب به معنای رونق کسب 
و کار نیست و علت آن این است که در این مدت افرادی که بدون پروانه کسب، 
اشتغال داشتند، راحت تر این مجوز را دریافت کرده اند.   بنانژاد همچنین با بیان 
اینکه در حال حاضر هزینه  حفظ واحدهای صنفی متناسب با درآمد آن ها نیست،   
تصریح کرد: برای حفظ مشاغل، نیاز به سرمایه داریم و دولت باید با ارائه تسهیلات 

مناسب به حفظ مشاغل صنفی کمک کند.

هرچند این روزها بدون توجه به آثار و عواقب رد کلیات بودجه، برخی منتقدان 
بر آن اصرار دارند اما یک اقتصاددان معتقد است که این کار تداعی کننده شکاف 

بین دولت و مجلس بوده و اثرات منفی برای بازارهای مختلف خواهد داشت.
بررسی بودجه ۱۴۰۰ در مجلس شورای اسلامی مهمترین رویداد اقتصادی این 
روزهای کشور است. طبق روال هرسال دولت در ۱۲ آذر ماه لایحه بودجه را به 
مجلس تقدیم کرد. اکنون حدود یک ماه از این امر می گذرد و قرار است به زودی 

در صحن علنی، نمایندگان کلیات آن را به رأی بگذارند.
از همان ابتدای ارائه لایحه بودجه برخی از نمایندگان بدون توجه به واقعیت ها و 

شرایط عینی اقتصادی و سیاسی کشور از رد کلیات بودجه گفتند.
برای نمونه »سید ناصر موسوی لارگانی«، عضو کمیسیون اقتصادی مجلس در 
گفت وگو با رسانه ها، »منابع درآمدی تخیلی، تورم زایی شدید، افزایش وابستگی به 
نفت، فقدان شاخصه اقتصاد مقاومتی و کسری حداقل ۳۰۰هزار میلیارد تومانی« 
را دلایلی خوانده که به گفته او، »لایحه بودجه را به لایحه زمین گیر کردن اقتصاد 

کشور تبدیل کرده است«.
رئیسه  هیات  عضو  بیگی نژاد«،  »هادی  نظرها  اظهار  جدیدترین  از  یکی  در 
کمیسیون انرژی هم به موارد چالش برانگیز در لایحه بودجه سال ۱۴۰۰ اشاره 
امکان  روز  در  نفت  بشکه  هزار  و ۳۰۰  میلیون  فروش ۲  است:  گفته  و  کرده 
پذیر نیست چراکه تحریم ها، بیماری کرونا، محدودیت در تولید نفت ازجمله 
واقعیت هایی است که مانع از فروش ۲ میلیون و ۳۰۰ هزار بشکه نفت در روز برای 

سال آینده خواهد شد.
مرکز پژوهش های مجلس نیز در گزارشی با عنوان »بررسی لایحه بودجه سال 
۱۴۰۰ کل کشور: نکات مهم و محورهای تصمیم گیری )ویرایش اول(« در رد 
صادرات  درصدی،   5۰ بودجه  کسری  همچون  استدلال هایی  بودجه  کلیات 

غیرواقعی نفت، افزایش شدید هزینه های جاری، کاهش سهم مالیات از منابع 
عمومی بودجه و مواردی از این دست را مطرح کرده است.

با نگاه به مهمترین نقدهای مطرح شده می توان گفت که منتقدان هم در بخش 
منابع و هم در بخش مصارف ایراداتی را برجسته و بر اساس آن حکم به رد کلیات 
بودجه داده اند. با اینکه نمی توان منکر وجود ایراداتی در لایحه بودجه ۱۴۰۰ شد 
و خود »محمدباقر نوبخت«، رئیس سازمان برنامه و بودجه نیز به این امر اذعان 
داشته اما این حجم از انتقادات شدید و این همه اصرار بر رد کلیات بودجه به نظر 

منطقی نمی رسد. 
بودجه را دولتی ارائه کرده است که در آخرین و هشتمین سال سکانداری قوه 
مجریه قرار دارد. دولت تدبیر و امید کنترل تورم و تک رقمی کردن آن را در کارنامه 
دارد. فروش روزانه بیش از ۳ میلیون بشکه نفت را تجربه کرده و مهمتر از همه در دو 
سال سخت جنگ اقتصادی، با همه کاستی ها اقتصاد کشور را پیش برده است. 
همچنین در این دولت تلاش های زیادی در راستای ساماندهی نظام مالیاتی و به 
ویژه جلوگیری از فرار مالیاتی صورت گرفته است. بنابراین به نظر نمی رسد تنها با 
امید به بازگشت آمریکا به برجام و برداشته شدن تحریم ها بودجه ای غیر واقعی 
برای اداره کشور ریخته باشد. به علاوه، همه اذعان دارند که بعد از خروج آمریکا از 
برجام اقتصاد کشور با مشکلات عدیده ای روبه رو شده است. بازارهای مختلفی 
همچون مسکن، طلا، ارز و بازار مالی نوسانات شدیدی را تجربه کرده اند. با قطعی 
شدن شکست دونالد ترامپ و آمدن جوبایدن آرامشی نسبی در این بازارها برقرار 
شده است. تبدیل شدن بودجه به ابزاری سیاسی و رد کلیات آن، که امری نادر به 

شمار می رود ممکن است تأثیری منفی بر این آرامش بگذارد.
شکل گیری بی اعتمادی در بازارهای مالی

در این مورد »آلبرت بغزیان«، اقتصاددان و استاد دانشگاه ضمن اشاره به ایرادات 

و چالش های بودجه ۱۴۰۰ به ایرنا گفت: در شرایط کنونی نه موضوع بازگشت 
آمریکا به برجام عملی شده و نه اقتصاد از شر کرونا و تورم نجات پیدا کرده است. با 
این حال دولت بودجه را با یک نوع خوشبینی نسبت به آینده نوشته است. ممکن 

است انتظارات دولت محقق شود و یا نه.
او در ادامه تأکید کرد: رد کلیات بودجه می تواند منجر به نوعی بی اعتمادی در 
بازارهای مختلف و به ویژه بازار ارز شود. زیرا رد کلیات بودجه تداعی کننده فاصله و 

شکاف بین دولت و مجلس بوده و موجب بی اعتمادی خواهد شد.  
منتقدان در بخش منابع تأکید زیادی روی مالیات دارند. آنها معتقدند که با اخذ 
مالیات بیشتر می توان وابستگی به نفت را کاهش داد. برای مثال»علی نیکزاد«، 
روز دوشنبه در حاشیه جلسه غیرعلنی  نایب رییس مجلس شورای اسلامی 
کمیسیون تلفیق مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه جمهوری اسلامی 
کشوری ثروتمندی است اما دولت فقیری دارد، گفت: ما می توانیم در موضوع 
مبانی مالیاتی تدابیر بهتری در بودجه اتخاذ کنیم و از فرار مالیاتی جلوگیری کرده 
و از اشخاص ثروتمند مالیات اخذ کنیم و نه اینکه بخواهیم دوباره بر اقشار ضعیف 

مالیات وضع کنیم.
شاید در حرف انجام این کار آسان باشد اما جلوگیری از فرار مالیاتی به سادگی 
قابل تحقق نیست و نمی توان بودجه امسال را با این استدلال رد کرد. فرار مالیاتی 
یکی از واقعیت های اقتصادی جهان به شمار می رود و حتی در کشورهای توسعه 
یافته که دارای یک نظام مالیاتی منظم و پیشرفته هستند نیز وجود دارد. با این 
حال در کشورهای در حال توسعه همچون ایران فرار مالیاتی بیشتر دیده می شود 
و طبق نظر کارشناسان در کشورهایی که از نظام های قدیمی جمع آوری مالیات 

استفاده می کنند، وضعیت بحرانی تر است.
برای مثال طبق برآوردهای موجود در ایران  بین ۲5 تا ۴۰ هزار میلیارد تومان 
فرار مالیاتی وجود دارد. صاحبنظران این مبلغ را بسیار بزرگ دانسته و بر این امر 
تأکید دارند که برای مسدود کردن راه های فرار مالیاتی به بسیج عقلانی جمعی 

نیاز هست.
دلایل متعددی را برای فرار مالیاتی نام می برند. به طور کل بخشی از عوامل فرار 
مالیاتی را می توان به نظام مالیاتی و مکانیسم های مالیات ستانی به ویژه در حوزه 

نظارت ربط داد و بخشی از آن را به نگرش و دیدگاه مالیات دهندگان.
در جانب نظام مالیاتی، وجود زیرساخت های الکترونیکی جهت شفاف سازی 
مالیاتی از یک طرف و برقراری یک سیستم نظارتی قوی و پاسخگو از ضرورت های 

هر نظام مالیاتی کارآمد است.
در حال حاضر کارشناسان عواملی همچون  عدم گسترش فرهنگ مالیاتی 
در  پیگیری  و  نظارت  سیستم  نبود  کامل،  اطلاعات  مبادله  عدم  جامعه،  در 
اخذ مالیات، عدم استقبال از تسلیم اظهارنامه های مالیاتی و ضعیف بودن 
ضمانت های اجرایی را در افزایش فرار مالیاتی وکاهش درآمدهای مالیاتی دولت 

دخیل می دانند.
اگر با دقت به این عوامل بنگریم متوجه خواهیم شد که رفع و رجوع هر کدام 
از آنها پروسه ای زمان بر است؛ نه تنها باید از سال ها قبل برای آن برنامه ریزی و 
اقدامات لازم شروع می شد بلکه در صورت اجرای برنامه های مناسب رسیدن به 

یک نظام مالیاتی مطلوب تا سال ها به طول خواهد انجامید. 
بنابراین، باید با این مسئله خارج از هر گونه اظهارنظرها و تصمیم گیری های 
شتاب زده برخورد کرد و عواقب و جوانب رد کلیات بودجه را در نظر داشت. راه های 
دیگری به غیر از رد کلیات بودجه وجود دارد. در تعامل بین مجلس و دولت راه های 

رسیدن به اجماع بر سر اصلاح بودجه نمایان خواهد شد. 

شکل گیری بی اعتمادی در بازارهای مالی؛

آیا به عواقب رد کلیات بودجه فکر کرده اید؟

رییس اسبق سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: نقدشوندگی در بازار سرمایه باید توسط بازارگردانی تقویت شود تا بتوان 
از این طریق شاهد بهبود روند معاملات بازار سرمایه نسبت به سایر بازارها باشیم.

»علی صالح آبادی«  ادامه داد: در وضعیت فعلی از جمله مسایل مهم در بازار سهام، مساله نقدشوندگی این بازار است که 
باعث تفکیک این بازار از سایر بازارهای سرمایه گذاری شده است.

وی افزود: نقدشوندگی در بازار سرمایه می تواند از طریق بازارگردانی تامین شود. اکنون نیز بازارگردانی در اکثر سهام 
شرکت ها تعریف شده است.

به گفته صالح آبادی، نقدشوندگی در بازار سرمایه باید توسط بازارگردانی تقویت شود تا بتوان از این طریق شاهد بهبود 
روند معاملات بازار سرمایه نسبت به سایر بازارها باشیم.

رییس اسبق سازمان بورس و اوراق بهادار خاطرنشان کرد: موضوع دیگر که می تواند منجر به رونق در روند معاملات بازار 
شود بحث اسناد خزانه است که در قانون تصویب شده و اکنون اختیار آن به شورای عالی بورس واگذار شده است.

وی افزود: باید از مکانیزم سهام خزانه در بازار سرمایه استفاده کرد زیرا این موضوع می تواند به افزایش نقدشوندگی در 
بازار کمک زیادی کند.

صالح آبادی به اعمال برخی تغییرات در صندوق های سرمایه گذاری برای ایجاد رونق در بازار سرمایه اشاره کرد و گفت: 
صندوق های سرمایه گذاری باید به طور حتم مورد تقویت قرار گیرند و سقف سرمایه گذاری در این صندوق ها افزایش یابد 

تا اگر افراد به دنبال سرمایه گذاری از طریق این صندوق ها هستند امکان جذب منابع جدید را داشته باشند.
رییس اسبق سازمان بورس و اوراق بهادار خاطرنشان کرد: سهامداران باید برای امتناع از ضرر و زیان های احتمالی 

سبدی از سهام مختلف را تشکیل دهند تا بتوانند از این طریق نوسانات ایجاد شده در بازار را کنترل کنند.
وی افزود: در کنار این اقدامات که برای بهبود وضعیت بازار به کار گرفته می شود، به هیچ عنوان نباید در بازار دستوری 

عمل کرد زیرا این موضوع می تواند منجر به تغییر روند بازار شود.
وی با اشاره به نوسان های اخیر معاملات بورس  گفت: با توجه به وجود نوسان مثبت و منفی در بازار، همچنان حجم 
معاملات طبیعی و معقول است اما سهامداران اکنون نباید در انتظار روزهای پر رونق بازار، روند صعودی پرشتاب شاخص 

بورس و کسب بازدهی های کلان در این بازار همچون چند ماه نخست سال باشند.
به اعتقاد صالح آبادی، افرادی که وارد این بازار می شوند باید با نگاه بلندمدت اقدام به سرمایه گذاری در بازار کنند تا قادر 

به کسب بازدهی های منطقی در این بازار باشند.
رییس اسبق سازمان بورس و اوراق بهادار با بیان اینکه خرید و فروش های هیجانی در بازار به هیچ عنوان مطلوب نیست 
و فقط سبب ضرر وزیان سهامداران خواهد شد، گفت: خرید و فروش ها باید براساس تحلیل و انجام بررسی های وضعیت 
بنیادی شرکت ها باشد، سهامداران باید به سرمایه گذاری در بورس نگاه بلندمدت داشته باشند و در کنار آن بهتر است تا 

سهامداران غیرحرفه ای از طریق صندوق ها سرمایه گذاری اقدام به سرمایه گذاری در این بازار کنند.
وی به نقش بازارگردان ها در بازار اشاره کرد و افزود: ایجاد نقدشوندگی در بازار اصلی ترین وظیفه بازارگردان ها است 
و با استفاده از بازارگردان ها معاملات بازار سهام دیگر به صورت یک طرفه نخواهد بود و از این طریق بازار بیشتر به سمت 

تقاضا پیش می رود. 
صالح آبادی خاطرنشان کرد: از طرف دیگر باید اجازه داده شود تا سهامداران حقیقی و حقوقی اگر تحلیلی از وضعیت 

بازار دارند، موقعیت های خرید و فروش را در بازار ایجاد کنند.

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: باید در مقام اجرای سیاست های ابلاغی و قوانین مجلس، به دنبال ایجاد امنیت 
برای سرمایه گذاری و بخش خصوصی باشیم.

»فرهاد دژپسند« در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی در پاسخ به نمایندگان افزود:  اقتصاد ایران با چالشی 
اساسی و ساختاری به نام حجیم بودن دولت مواجه است. به گفته وی، بزرگی دولت از آنجا که مانع از تخصیص درست 
و بهینه منابع می شود، اثرات مستقیم و سریع بر کارآمدی اقتصاد خواهد گذاشت. دژپسند ادامه داد: از دهه 6۰ امام 
راحل تاکید بر واگذاری امور به مردم داشتند و از سال 8۴ با ابلاغ سیاست های اصل ۴۴ قانون اساسی توسط رهبر 
معظم انقلاب، روز به روز این تاکیدات بیشتر شد. وی یادآور شد: رهبر معظم انقلاب پس از پنج سال از این ابلاغیه، 
مجدد روی آن تاکید کردند زیرا این مهم جزو اولویت های اساسی نظام است. وزیر امور اقتصادی و دارایی تاکید کرد:  
خصوصی سازی یک رویکرد جدی است، خصوصی سازی نه برای تامین مالی دولت بلکه برای اصلاح رابطه دولت و 

بازار در اقتصاد بوده و ضرورتی اجتناب ناپذیر محسوب می شود.
وی گفت: به ویژه وقتی رهبر معظم انقلاب در مقام ترویج و تاکید این مقوله بر می آیند، برای ما الزام شرعی و قانونی 
است. دژپسند بیان داشت: وقتی در این مسیر گام بر می داریم، باید فقط یک دغدغه داشته باشیم و آن اجرای دقیق، 

درست، سالم و بدون خدشه قوانین و مقررات است.
وی اضافه کرد: در این راستا باید با شناخت چالش ها، آسیب شناسی داشته و در مقام رفع آنها برآییم.

این عضو کابینه دولت خاطرنشان کرد: در دو سال حضور خود در راس وزارت امور اقتصادی و دارایی، یکی از 
برنامه های من آسیب شناسی جدی، رفع آسیب ها و مشکلاتی همچون روش واگذاری، شیوه های قیمت گذاری و 
شفافیت محیط واگذاری بود. دژپسند ادامه داد: در دو سال اخیر اهتمام جدی داشتیم که روش هایی انتخاب شود که 

منطبق بر سیاست های کلی بوده و سهم بخش خصوصی را افزایش دهد تا به معنای واقعی اقتصاد را مردمی کنیم.
وی اضافه کرد: نکاتی که راجع به خریدار مطرح می شود هرچند مطابق بررسی معاونت حقوقی وزارتخانه کاملا 
منطبق بوده، باید قوه قضائیه بررسی کند و تا این لحظه هیچ حکمی از سوی قوه قضائیه داده نشده است. وزیر امور 
اقتصادی و دارایی اظهار داشت: در حالی که گفته می شود چرا به گزارش و حکم دیوان محاسبات توجه نکرده ایم، اما 
کجا دیوان محاسبات چنین حکمی درخصوص هفت تپه داده است؟ بنده قاضی نبوده و در این شان نیستم. وی با بیان 
اینکه وزیر اقتصاد باید قوانین و مقررات را اجرا کند، به جلسه شب گذشته شورای دولت و بخش خصوصی اشاره کرد 
و گفت: نوع برخورد ما با خصوصی سازی سبب دلسردی شدید بخش خصوصی شده است. دژپسند افزود: خریدار با 
حکومت مواجه است نه وزارت اقتصاد، زیرا هر سه قوه در هیات واگذاری نماینده دارند. وی بیان داشت:  وقتی بدون 
دلیل بخواهیم نسبت به لغو، فسخ یا ابطال خصوصی سازی اقدام کنیم، عدم امنیت بر بخش خصوصی حاکم می شود. 
وزیر امور اقتصادی و دارایی تاکیدکرد:  باید زمینه ای فراهم کنیم تا واگذاری ها یک روند پایدار و مستمر داشته باشد. 
وی افزود: اگرچه واگذاری ها برای کسب درآمد نیست و نباید هدف نخست باشد، اما وقتی می خواهیم بودجه جاری 
را از نفت جدا کنیم باید درآمد جایگزین مشخص باشد که یکی از آنها از محل واگذاری هاست. دژپسند گفت: در بودجه 
سال آینده 95 هزار میلیارد تومان درآمد از محل واگذاری ها در نظر گرفته شده و با اطمینان به سرمایه گذاران، این رقم 
قابل تحقق است. وی درخصوص واگذاری کشت و صنعت هفت تپه، خاطرنشان کرد: معاونت حقوقی وزارت اقتصاد 
پیگیر این موضوع است، هرچند زمانی که واگذار می شد اینجانب وزیر نبودم، اما مسوولان وقت کاملا بر روند کار نظارت 

داشتند و تاکنون هیچ حکمی مبنی بر خلاف قانون بودن آن به ما ابلاغ نشده است.

رییس اسبق سازمان بورس و اوراق بهادار اعلام کرد:

افزایش نقدشوندگی در بازار سرمایه با تقویت بازارگردان ها
وزیر امور اقتصادی و دارایی:

 ایجاد امنیت برای سرمایه گذاری و بخش خصوصی را دنبال کنیم

آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: ۱3۹۹۰۴۰3۰۰۱۱۰۰۲8۱۵/۱
بدینوسیله به اقای سید عنایت اله طباطبائی نیا نام پدر: سید هدایت اله تاریخ تولد: ۱۳۱۰/۰9/۰۱ شماره ملی: 
۰۳8۳۴۳5۴۲۰ شماره شناسنامه: 658 بدهکار پرونده کلاسه ۱۳99۰۴۰۳۰۰۱۱۰۰۲8۱5/۱ که برابر گزارش مامور ابلاغ 
شناخته نگردیده اید ابلاغ می گردد که برابر قرارداد بانکی 89۳۴۰۰۰۰۱-۱۳89/۱۲/۲۲ بین شرکت لبن فردوس اراء و بانک 
تجارت مبلغ ۴۲/9۴۱/7۲۱/۱۳۴ ریال )شامل مبلغ ۱۰/9۲۳/۴97/6۰۰ ریال اصل و مبلغ ۳۲/۰۱8/۲۲۳/5۳۴ ریال 
خسارت تا مورخه ۱۳99/7/۳(بدهکار می باشید که بر اثر عدم پرداخت وجه بستانکار درخواست صدور اجرائیه نموده پس 
از تشریفات قانونی اجرائیه صادر و بکلاسه 99۰۳۰۲5 در این اجراء مطرح می باشد لذا طبق ماده ۱8 آئین نامه اجرائی مفاد 
اسناد رسمی بشما ابلاغ می گردد از تاریخ انتشار این آگهی که تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب است فقط یک نوبت در روزنامه چاپ 
درج و منتشر می گردد ظرف مدت ده روز نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام و در غیر این صورت بدون انتشار آگهی دیگری 

عملیات اجرائی طبق مقررات علیه شما تعقیب خواهد شد. )م الف۱۳۴7۰(
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم-مهدی روزخوش

------------------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

نظر به اینکه بموجب وارده ۳97۲. ۲-۱۳99/۰۴/۳ سید مصطفی جابری زاده و محبوبه جابری زاده و تقیه نظاری زاده با ارائه 
دو برگ استشهاد اعلام داشته اند که سند مالکیت به ترتیب ۲/5 دانگ و ۱ دانگ و ۲/5 دانگ از ششدانگ پلاک ثبت ۱79۴/۳۱ 
اصلی واقع در بخش ۲ ثبت قم که ذیل ثبت صفحه . دفتر ۱۳97۲۰۳۳۰۰۰۲۰۱۲6۳6 و ۱۳97۲۰۳۳۰۰۰۰۲۰۱۲6۳۴ و 
۱۳98۲۰۳۳۰۰۰۲۰۰۱۳68 به نام نامبردگان مذکور ثبت شده است نامبردگان مذکور اعلام نموده که به علت جابجایی سند 
مالکیت مزبور مفقود گردیده است، لذا به استناد تبصره ۱ اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در ۱ نوبت به تاریخ ذیل آگهی 
تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی 

ظرف ۱۰ روز کتباً به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد بدیهی است پس از انقضای 
مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد. )م الف۱۳۴55(

عباس پور حسنی-رییس ثبت اسناد و املاک منطقه ۲ قم
------------------------------------------------------

آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: ۱3۹۹۰۴۰3۰۰۱۱۰۰۱۶۱۷/۱
بدین وسیله به وراث مرحوم ۱(متین متحرک نام پدر: اکبر تاریخ تولد: ۱۳8۳/۱۰/۲9 شماره ملی: ۰۳7۲7۲۴8۴۱ شماره 
شناسنامه: ۰۳7۲7۲۴8۴۱ و ۲(حسن متحرک نام پدر: یداله تاریخ تولد: ۱۳۳7/۱۱/۱8 شماره ملی: ۱68877۳۲58 
شماره شناسنامه: ۱5۱۴۳ و ۳(اکرم افشار نام پدر: علی اکبر تاریخ تولد: ۱۳6۲/۰6/۲۰ شماره ملی: ۰۳85۴۰856۰ 
شماره شناسنامه: ۳۴۴ و ۴(اقدس سلدوزی خطب نام پدر: محمد تاریخ تولد:۱۳۳7/۰۳/۰۱ شماره ملی:۲97۰۱۲۴696 
شماره شناسنامه: ۱۲۴6۴ و 5(آندیا متحرک نام پدر: اکبر تاریخ تولد: ۱۳9۲/۱۰/۲۴ شماره ملی:۰۳7۴5۲675۳ شماره 
شناسنامه:۰۳7۴5۲675۳ بدهکاران پرونده کلاسه ۱۳99۰۴۰۳۰۰۱۱۰۰۱6۱7/۱ )با شماره بایگانی 99۰۱75۰( که برابر 
گزارش مامور ابلاغ اداره پست شناخته نگردیده اید ابلاغ می گردد که برابر سند ازدواج شماره ۲۴۴۴ دفتر ازدواج ۲۰ قم بین 
مورث شما )مرحوم اکبر متحرک( و خانم اکرم افشار تعداد ۲۰۰ عدد سکه طلا که بدهکار می باشید که بر اثر عدم پرداخت 
وجه بستانکار درخواست صدور اجرائیه نموده پس از تشریفات قانونی اجرائیه صادر و بکلاسه فوق در این اجراء مطرح می 
باشد لذا طبق ماده ۱8/۱9 آئین نامه اجرائی مفاد اسناد رسمی بشما ابلاغ می گردد از تاریخ انتشار این آگهی که تاریخ ابلاغ 
اجرائیه محسوب است فقط همین یک نوبت در روزنامه الکترونیک درج و منتشر می گردد ظرف مدت ده روز نسبت به پرداخت 
بدهی خود اقدام و در غیر این صورت بدون انتشار آگهی دیگری عملیات اجرائی طبق مقررات علیه شما تعقیب خواهد شد. 

)م الف۱۳۴7۲(
قوه قضائیه-سازمان ثبت اسناد و املاک کشور-اداره اجرای اسناد رسمی قم

مفقودی 
برگ سبز خودروی تندر ال ۹۰ به نام انسیه نیکوگفتار ناطق 

 ـ۹۵۷ س   ـروغنی و شماره پلاک )ایران ۶۶  به رنگ سفید شیری 
۷۴( با شماره موتور 8۲۰۰8۷۱۵۵۴W۰۰۰33۵ و شماره شاسی 

NAALSRDLDAA۱۰۱۴3۶ مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط 
می باشد
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نسل درخشان دهه های ۱۳7۰ و ۱۳8۰ فوتبال قم تیم سوهان محمد قم را در 
دوره جدید رقابت های باشگاهی کشور جام آزادگان برابر رقبا هدایت می کنند.

برپایه این گزارش ، فوتبالیست هایی که از دهه ۱۳7۰ استعداد و نبوغ خود را از 
سنین پایه در فوتبال قم به نمایش گذاشتند و دهه ۱۳8۰ اوج درخشش آنها در 
سطح باشگاهی بود، اکنون در کسوت مربی هدایت نماینده فوتبال استان قم در 

مسابقات باشگاه های کشور را بر عهده گرفته اند.

امسال تیم سوهان محمد نماینده استان قم در مسابقات لیگ دسته سوم 
را  آن  تیمی که سکان هدایت  آزادگان است،  باشگاه های کشور جام  فوتبال 
چهره های شاخص فوتبال قم در سال های نه چندان دور بر عهده دارند، در این 
تیم علیرضا خلجی نیا به عنوان سرمربی و محمد جاویدفر به همراه سعید توسلی 
مربی هستند. خلجی نیا در زمان فوتبال خود یک هافبک طراز اول و خوش فکر 
بود، سعید توسلی که در پست هافبک یک بازیکن شاخص و گلزن در میلادی بود 

و چند سالی است که در عرصه مربیگری فعالیت می کند در کنار محمد جاویدفر 
که پدرش حسین جاویدفر یکی از مردان همیشه در صحنه و پیشکسوتان نام دار 
فوتبال قم است و خانواده وی را فوتبالی ها با نام بیتا می شناسند، نسل طلایی 

فوتبال قم در دهه های 7۰ و 8۰ محسوب می شوند.
حالا این چهره های شناخته  شده  فوتبال قم که در سال های فوتبال حرفه ای 
خود به ویژه در تیم مطرح و با سابقه میلادی قم بازی های درخشانی از خود به 
نمایش گذاشتند و حتی اوایل دهه ۱۳8۰ تا آستانه صعود به لیگ دسته اول جام 

آزادگان پیش رفتند، قمی ها را به آینده امیدوار کرده اند.
حالا زمان آن رسیده که خلجی نیا، جاویدفر و توسلی سال ها تجربه حضور در 
سطح اول فوتبال قم و کشور را به کار گرفته و به عنوان مربی توانمندی و استعداد 
خود را برای خدمت به فوتبال قم به کار بگیرند، فوتبالی که به دلیل بی مدیریتی 
سال های اخیر بار دیگر به انزوا و حاشیه رفته و نیاز است خون تازه ای در رگ های 

آن جاری شود.
در کادر فنی تیم سوهان محمد قم یک چهره با سابقه دیگر یعنی غلامرضا 
ملکی نیز حضور دارد، کسی که مسوولیت مربیگری دروازه بان های نماینده قم را 
بر عهده گرفته تا از سال ها درخشش در سنگر تیم های قمی در دهه ۱۳6۰ تجربه 

خود را به دروازه بان های جوان سوهان انتقال دهد.
مدیرعامل تیم فوتبال سوهان محمد قم در فصل ۱۴۰۰ – ۱۳99 لیگ آزادگان 
سیدمحمد طباطبایی است و این تیم در گروه دوم مرحله مقدماتی با حریفان 

خود رقابت خواهد کرد.
کادر مدیریت و فنی سوهان محمد قم:

مدیرعامل: سیدمحمد طباطبایی
سرپرست: صادق شمس

سرمربی: علیرضا خلجی نیا
مربی: محمد جاویدفر و سعید توسلی

مربی دروازه بان ها: غلامرضا ملکی
مربی بدنساز: علی خان احمدی

تدارکات: محمد قمی

نسل درخشان فوتبال قم در کادر فنی سوهان ؛

خلیج نیا سرمربی سوهان محمد قم شد
مربی تیم کاراته دختران درنای قم  خبرداد 

راهیابی دختران کاراته کا قم 
به اردوی تیم ملی

مربی تیم کاراته دختران درنای قم با اشاره به پنج سال حضور موفق این تیم در 
مسابقات کشوری، از افتخار آفرینی دختران کاراته کا و راهیابی آنها به اردوی تیم ملی 

خبر داد.
آرزو شریفی اظهار کرد: نام تیم ما در مسابقات لیگ و پیکارهای قهرمانی کشور 
همواره بر اساس نام اسپانسر یا حامی مالی که در مسابقات داشتیم انتخاب می شد 
اما از این پس نام و عنوان قطعی و نهایی تیم ما نزد رسانه ها و علاقمندان به کاراته، 

درنا خواهد بود.
نام گذاری درنا به یاد دختر فقید کاراته کا

وی با بیان اینکه تیمش پیش از این با عناوین مختلف نظیر پارسیس، ایثار و اوژن 
در رقابت های مختلف به میدان رفته، تصریح کرد: افتخاری بزرگ برای ما خواهد بود 
نام گل دختر شیرازی عضو تیم ملی  کاراته که در سن ۱7 سالگی به دلیل بیماری 
جان به جان آفرین تسلیم کرد را زنده نگه داریم، به همین دلیل از این پس نام تیم ما 
»درنا« خواهد بود تا یاد و خاطره این استعداد و نخبه کاراته را زنده نگه داریم و دختران 

آینده دار ما مسیر این فرشته آسمانی را ادامه دهند.
مربی تیم کاراته دختران درنای قم تصریح کرد: برنامه های زیادی برای حضور 
موفق در مسابقات کشوری سال ۱۳99 داشتیم اما همانگونه که علاقمندان به 
ورزش در جریان هستند، متاسفانه شیوع ویروس کرونا تمام رقابت های رسمی را 
لغو کرد و بیشتر شاهد برگزاری رویدادها به شکل آنلاین از طریق فضای مجازی 

بودیم.
وی با نگاه اجمالی به رزومه سال های قبل از کرونای تیمش، افزود: در سال ۱۳9۴ 
با نام پارسیس با همکاری چند مربی کاراته قم تیم را به رقابت های کشوری اعزام 
کردیم، در سال ۱۳95 با نام ایثار به میدان رفتیم که ویژگی مهم تیم ما این بود که همه 

نفرات آن شاگردهای خودم بودند.
حضور در جمع 8 تیم برتر کشور و کسب سهمیه تیم ملی

شریفی که از مربیان جوان و پرافتخار کاراته بانوان قم و کشور است در ادامه عنوان 
کرد: در سال ۱۳96 با نام ایثار در رقابت ها شرکت کردیم که توانستیم به جمع هشت 
تیم برتر کشور راه پیدا کنیم و در سال ۱۳97 با نام اوژن وارد رقابت با حریفان شدیم 
که باز هم تمام نفرات تیم از شاگردان خود باشگاه بودند و دو اتفاق خوب که بهتر 
است بگویم برای نخستین بار در بخش کاتا رخ داد، کسب همزمان مدال و سهمیه 

تیم ملی بود.
وی خاطرنشان کرد: در این رقابت ها هدیه سادات موسوی که یکی از دختران 
نخبه کاراته قم محسوب می شود، در مسابقات کاراته وان مقام سوم را کسب کرد و 
به اردوی تیم ملی راه پیدا کرد، موسوی آینده بسیار روشنی پیش رو دارد و چنانچه 
تلاش خود را بیشتر کند و به کم قانع نباشد به مدارج و موفقیت های بزرگتری دست 

خواهد یافت.
مربی تیم کاراته دختران درنای قم افزود: بعد از این همه اتفاق خوب، متاسفانه 
شیوع ویروس کرونا روند موفقیت های ما را به صورت موقت متوقف کرد ولی ما 
همچنان به کارمان ادامه دادیم تا اینکه در مسابقات مجازی که توسط فدراسیون 
برگزار شد دو عنوان ارزشمند به دست آمد، هدیه سادات موسوی و زهرا اخویان به 

ترتیب مقام های اول و دوم را به دست آوردند.

مدیرعامل باشگاه استقلال:

هدفمان قهرمانی با محمود فکری است
مدیرعامل باشگاه استقلال گفت: نقشه راه استقلال قهرمانی با محمود فکری 

است و از سرمربی خود کامل حمایت می کنیم.
مدیره  هیات  رئیس  خلیل زاده  اسماعیل  و  استقلال  مدیرعامل  مددی  احمد 

استقلال در تمرین دیروز استقلال حضور پیدا کردند.
محمود فکری سرمربی استقلال با حضور مددی و خلیل زاده در جمع بازیکنان 
گفت: ضمن خیر مقدم به آقایان مددی و خلیل زاده و تشکر بابت حضورشان در 
تمرین امروز، مطمئناً حضور شما عزیزان به ما دلگرمی دهد. به امید خدا با تلاش 
شما و بازیکنان تیم را به بالای جدول می رسانیم. مشکلاتی در نحوه بازی داریم ولی 
مطمئنم که به زودی شرایط ما بهتر می شود چون در این مدت تمرینات بسیار خوبی 
داشتیم. من به تیمم خیلی امیدوارم و ان شاءالله اتفاقات خوب به زودی رقم می خورد 
و دل هواداران شاد می شود. من از آقای مددی و خلیل زاده بازهم تشکر می کنم که 

امروز کنار ما هستند.
در ادامه احمد مددی مدیرعامل استقلال خطاب به بازیکنان و کادرفنی گفت: 
خوشحالم که امروز در کنار شما هستم و شما را با انرژی و سرحال می بینم. ان شاءالله 
با وحدت و اتحاد بین همه ما، بتوانیم کار را به بهترین نحو جلو ببریم. در خصوص 
مطالبات شما هم در هیات مدیره مصوب شد تا با تامین منابع مالی، خیلی زود به 

شما پرداختی داشته باشیم.
به گزارش سایت باشگاه استقلال، مددی افزود: نکته دیگر اینکه در جلسه دیروز 
هیات مدیره مصوب شد تا حمایت قاطع همچون گذشته از آقای فکری داشته 
باشیم. ما از ایشان حمایت می کنیم. اعتقاد داریم ایشان می تواند استقلال را به 

روزهای درخشانش برگرداند.
 نقشه راه ما قهرمانی است. مشکلاتی وجود دارد و ما راجع به این مشکلات 
در هیات مدیره بحث و گفت وگو می کنیم. این مشکلات هم از گذشته بوده و ما 
قطعاً با کمک شما می توانیم این مشکلات را حل کنیم. ما سه فینال پیش رویمان 
است و از شما می خواهم تمرکزتان روی پیروزی در این سه بازی باشد و ما هم در 
کنار شما هستیم. ان شاءالله با هدایت آقای فکری به هدفمان که قهرمانی است، 

می رسیم.
در ادامه اسماعیل خلیل زاده رئیس هیات مدیره استقلال دقایقی صحبت کرد و 
گفت: من هم به شما عزیزان خسته نباشید می گویم. بحث ما حمایت همه جانبه 
از شما و آقای فکری است. به شایعات توجه نکنید. عده ای که مریض هستند این 
شایعات را می سازند. ما از آقای فکری و از شما حمایت می کنیم. مشکلات شما را هم 

می دانیم و قول می دهم که مشکلات به زودی حل می شود.

به مناسبت سالگردشهادت سردار دلها و دهه بصیرت؛

مسابقات تیراندازی معلولین در قم
 برگزار شد

هم زمان با اولین سالگرد شهادت سردار شهید حاج قاسم سلیمانی و در آستانه دهه 
بصیرت یک دوره مسابقه تیراندازی ویژه معلولین جسمی و حرکتی به همت اداره کل 

بهزیستی و هیات ورزش های جانبازان و معلولین قم برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل بهزیستی قم، در پایان این مسابقات ورزشی و 
در مراسم اختتامیه که با حضور مدیرکل بهزیستی استان قم و معاونین توان بخشی و 
پشتیبانی و مسئولان هیات ورزش های جانبازان و معلولین قم ترتیب یافت، از نفرات 

برتر تقدیر شد.
بر اساس این گزارش، در رشته تیراندازی با تفنگ بادی R5، بهلول محمدی نفر 

اول، زهرا کریمی دوم و اسماعیل ابوطالبی سوم شدند.
این گزارش حاکی است: در رشته تیراندازی با تفنگ بادی R۴، زهرا عسگری و 

علی اکبر حیدری به ترتیب مقام اول و دوم را کسب کردند.
همچنین در رشته تیراندازی با تپانچه، محمدمهدی حمیدی موفق به کسب مقام 

اول، محمد موسوی دوم و حمیدرضا علی حسینی سوم شدند.

مهاجمین  و  هافبک ها  مدافعین،  دروازه بان ها،  اسامی 
تیم فوتبال سوهان محمد قم برای حضور در فصل جدید 
آزادگان معرفی  مسابقات فوتبال باشگاه های کشور جام 
شد. برپایه این گزارش ، در شرایطی که مسابقات فصل 
با  آزادگان  جام  کشور  باشگاه های  لیگ   ۱۳99  –  ۱۴۰۰
از استان های مختلف در پنج گروه ۱۳  حضور تیم هایی 
سوهان  نام  با  قم  فوتبال  نماینده  می شود،  برگزار  تیمی 
محمد و متشکل از کادر فنی و بازیکنان شاخص بومی 
فوتبال،  کارشناسان  نظر  از  می رود.  حریفان  مصاف  به 
رقابت در لیگ دسته سوم باشگاه های کشور جام آزادگان 
بسیار نزدیک، نفس گیر، فشرده و حتی پرحاشیه است و 
دست کمی از سایر لیگ های فوتبال ایران ندارد، لیگی که 
در آن بیش از 6۰ تیم برای به دست آوردن سهمیه صعود به 
لیگ دسته دوم باشگاه های ایران با یکدیگر رقابت می کنند.
سال ها بود که قم تیمی مقتدر و منسجم در این سطح از 
رقابت های باشگاهی ایران نداشت اما چهره های شاخص 
دهه ۱۳8۰ فوتبال قم که اهالی فوتبال آنها را با حضور در 
تیم مطرح میلادی قم به یاد دارند، اکنون به راس کادر 
فنی تیم سوهان محمد قم آمده اند تا این بار در کسوت 

مربی، تجربه سال ها حضور خود در لیگ های کشور را به 
فوتبالیست های قم انتقال دهند تا بلکه فوتبال قم بعد از 
سال ها با تکیه بر استعدادهای خود به سطحی بالاتر برسد.
تیم سوهان محمد در مرحله مقدماتی مسابقات فصل 
جدید لیگ دسته سوم فوتبال ایران در گروه دوم مرحله 
تیم های  آن  در  که  گروهی  می رود،  میدان  به  مقدماتی 
شاهین تهران، شهید اورکی اسلامشهر، کیا پارس تهران، 
شهروند رامسر، شهرداری فریدون کنار، ستارگان سیمرغ 
البرز، مردان پاشا البرز، سردار جنگل گوراب زرمیخ، سفیر 
نوین آبیک قزوین، آلومینیوم پارس ساوه، مینو  دره خرمدره 

و ستاره سرخ کاشان حضور دارند.
لیست نهایی بازیکنان تیم سوهان محمد قم:

دروازه بان ها: محمدرضا وفایی و حسن معصومی
مدافعان: اسامه کاویان پور، میثم ربانی، علیرضا خدابنده ، 
محمد شکارچی، محمد رسولی، حسین سعادتی، مهران 
عسگری، عرفان محمدی منش، حسن حاجی، سبحان 

مهربانی،
محمد  پاکیزه،  حمید  جمالی،  امیر  هافبک ها: 
عرب خراسانی، حبیب سعادتی، مسعود ابرقویی، محسن 

کرمی، امیرحسین قربانی و محمد خیری
مهاجمین: پوریا رضایی و علیرضا استواری

برنامه بازی ها:
هفته اول: شهرداری فریدون کنار - سوهان محمد قم

هفته دوم: سوهان محمد قم - ستاره سرخ کاشان
هفته سوم: ستارگان سیمرغ البرز - سوهان محمد قم

هفته چهارم: استراحت
هفته پنجم: سوهان محمد قم - مینو خرمدره زنجان

هفته ششم: شاهین تهران - سوهان محمد قم

هفته هفتم: سوهان محمد قم - شهروند رامسر
هفته هشتم: سردار جنگل گوراب زرمیخ - سوهان محمد 

قم
هفته نهم: سوهان محمد قم - آلومینیوم پارس ساوه

هفته دهم: مردا ن  پاشا البرز - سوهان محمد قم
هفته یازدهم: سوهان محمد قم - سفیرنوین آبیک قزوین

هفته دوازدهم: شهید اورکی اسلامشهر - سوهان محمد 
قم

هفته سیزدهم: سوهان محمد قم - کیاپارس تهران

برای حضور در لیگ باشگاه های کشور جام آزادگان ؛

معرفی 22 بازیکن تیم فوتبال سوهان 

باعث  که  بوده  همراه  حیرت انگیزی  اشتباهات  با  بیستم  برتر  لیگ  داوری های 
بی اعتمادی زیادی به این مردان زحمتکش فوتبال ایران شده است.

برپایه این گزارش ، در سال های نه چندان دور، بارها از مسئولان داوری می شنیدیم 
»اشتباه داوری جزیی از فوتبال است.« این جمله کلیشه ای بهترین راه برای توجیه 
اشتباهات تاثیرگذار در فوتبال باشگاهی ایران بود ولی بعدها این بهانه قشنگ! رنگ 
باخت و سرمربی، مدیرعامل و هواداران را نمی توانستید با بیان چنین جمله ای اقناع 

کنید.
همه از داوران انتظار داشتند تمرکز خود را بیشتر کنند و از کمیته داوران هم خواسته 
می شد در آموزش، اقدامات بهتری انجام بدهد و هر سال هم فدراسیون و کمیته داوران 
کلاس های پیش از فصل برپا می  کردند اما بازهم شاهد اشتبات در هر فصل بودیم. این 

چرخه باطل هر ساله در حال تکرار شدن است.
البته اعتراض ها معمولا در هفته های پایانی رخ می دهد؛ زمانی که سرنوشت تیم ها 
برای قهرمانی، کسب سهمیه آسیایی یا سقوط به یک امتیاز و حتی گاهی یک گل گره 
می خورد اما لیگ برتر بیستم از این نظر پیشتاز شده و از هفته اول شاهد اعتراض شدید 

برخی تیم ها به تصمیمات اشتباهات داوران بودیم. 
در 8 هفته ای که از لیگ برتر بیستم گذشته، اشتباهات تاثیرگذاری را شاهد بودیم. 
ذوب آهن چراغ اول بیانیه  نویسی علیه داوران را روشن کرد. این باشگاه حتی بعد از دو 
هفته ابتدایی، تهدید به کناره گیری کرد. فارغ از اینکه چنین تهدیدهایی در فوتبال روز 
و حرفه ای دنیا چقدر پسندیده  است، باید گفت در داوری های لیگ برتر بیستم شاهد 
اشتباهاتی مرگبار بوده ایم که جای دفاع ندارد. تیمی دیگر خواستار دخالت وزیر ورزش 
و جوانان در داوری ها شد.  وقتی داوری برای تیمی پنالتی می گیرد که حتی برخی 
هواداران منطقی آن تیم آن را پنالتی تشخیص نمی دهند، زحمات و تلاش ها زیر سوال 

می رود و شائبه ها و حواشی آغاز می شود.
اگرچه برخی مربیان معتقدند غر زدن به داور در جریان مسابقه و اعتراض های پیاپی 
تبدیل به تاکتیکی برای تحت تاثیر قراردادن داور شده و کارشناسان می گویند کمیته 
انضباطی باید با چنین مربیان و بازیکنانی برخورد قاطع و قانونی انجام بدهد اما واقعیت 

این است که اشتباهات سرمنشا بسیاری از حواشی منفی شده.
نمی شود  بازی شروع  آغاز  از لحظه سوت  داوری  اشتباه  برخلاف تصور همگان، 
بلکه چینش بد داوران از سوی کمیته و دپارتمان داوری فدراسیون را می توان سرآغاز 
از  و  دارند  ذهنیت  داوران  برخی  به  نسبت  تیم ها  برخی  وقتی  دانست.  اشتباهات 
اشتباهات تاثیرگذار آنها در گذشته خاطرات خوشی ندارند، نباید آن داوران را حداقل 
برای بازی های حساس چنین تیم هایی انتخاب کرد. این ساده ترین فرمول چینش 
است. البته شناخت توانایی های فنی و شخصیتی داور هم یکی دیگر از الزامات فرمول 
چینش برای مسابقات مهم محسوب می شود. در هفته های اخیر شاهدیم شایعه شده 
چینش داوران لیگ برتری و حتی لیگ یک تحت تاثیر انتخابات اسفندماه قرار گرفته 
است.  مساله  دیگری که باعث شائبه و حاشیه شده، اشتباهات حیرت انگیز برخی 
داوران است که جملات معروف علی دایی سرمربی وقت پرسپولیس را در ذهن تداعی 
می کند اینکه »داور به سمت تیم حریف غش کرده است!« حرفی که دایی زد در فوتبال 
ما ماندگار شد و زمینه ساز برخورد با برخی تخلفات در آن زمان شد. اکنون نیز برخی 
تیم ها، سرمربیان و مدیران باشگاهی مدعی هستند که ممکن است در پس اشتباهات 
داوری، زد و بندی در کار باشد؛ ادعایی که خیلی سنگین است و اثبات آن قطعا نیاز به 
ورود جدی نهادی نظارتی و امنیتی دارد. با این حال، آنچه می توان گفت این است که 
بروز چنین اشتباهات حیرت انگیزی عامل بی اعتمادی به داوران و قاضی ها در لیگ 

برتر بیستم شده است.
برای بازگشت اعتماد به جامعه داوری و کاهش اشتباه های تاثیرگذار داوری در لیگ 
 )VAR( برتر چه باید کرد؟ راحت ترین و جدید ترین پاسخ استفاده از کمک داور ویدئویی
است. این روزها خیلی از هواداران و حتی سرمربیان می گویند برای کاهش حواشی و 
رعایت عدالت، آوردن VAR ضروری است اما همه می دانیم که کمک داور ویدئویی برای 
فوتبالی که گاهی زمین چمن مناسب برای بازی ندارد، تجهیزات لوکس و پرهزینه ای 

محسوب می شود.

اگر کمک داور ویدئویی در لیگ های معتبر جهان مثل انگلیس و اسپانیا وارد شده، به 
دلیل این است که چنین فوتبال هایی هیچگاه شاهد صحنه هایی که در قائمشهر و در 
بازی پرسپولیس و نساجی رخ داد، نبوده و نیستیم. در چنین کشورهایی با بیل آب زمین 

چمن مصنوعی را تخلیه نمی کنند!
از سویی دیگر در قاره آسیا حتی کشورهای پیشرفته ای مثل کره جنوبی و ژاپن هم 
هنوز اقدامی برای استفاده از VAR نکرده اند. اگر واقع بین باشیم و می خواهیم میزبانی 
جام ملت های آسیا را برعهده بگیریم، شاید استفاد از کمک داور ویدئویی برای فوتبال 
ایران از نان شب واجب تر باشد؛ بخصوص اینکه در فینال لیگ قهرمانان همه دیدیم که 
پرسپولیس با کمک داور ویدئویی بازنده شد و دستش به جام نرسید و در نهایت یک 
هوادارش جان باخت! به همین دلیل برخی می گویند آوردن تجهیزات کمک داور 
ویدئویی باعث اجرای عدالت در فوتبال ما خواهد شد اما اجرای این پروژه حداقل یک تا 

دو سال زمان می برد و تا آن زمان چه باید کرد؟
علیرضا سهرابی رئیس دپارتمان داوری خبر از بازگشت داوران پشت دروازه داد و 
در ادامه لیگ برتر بیستم شاهد دو داور اضافه دیگر خواهیم بود. شاید با حضور آنها 
اشتباهات کمتر شود؛ هرچند این داوران پشت دروازه به دلیل اینکه کارایی لازم را 
نداشتند و بعضی وقت ها باعث حواشی بیشتر شده بودند، حذف شدند. اکنون دوباره 
فدراسیون تصمیم به بازگشت آنها کرده و باید امیدوار باشیم که بازگشت این داوران 

اضافی از اشتباه های داوران کم کند.
یکی دیگر از راهکارهای موثر برای کاهش اشتباهات تاثیرگذار، افزایش دستمزد 
آنهاست. اگر داوران برای یک مسابقه لیگ برتری دستمزدی 6 میلیون تومانی دریافت 
کنند، در آنصورت بیش از پیش در قضاوت خود دقت و تمرکز خواهند کرد زیرا می دانند 
در صورت اشتباه تاثیرگذار ممکن است چند هفته خانه نشین شوند و دستمزد خوب 
قضاوت را از دست بدهند. اکنون دستمزدهای داوران ما فاصله زیادی با داوران حرفه ای 
جهان دارد. آنچه مسلم است اینکه اگر دستمزد داوران متناسب با این شغل پر استرس 

باشد می توان به آینده داوری امیدوارتر بود.
یکی از مربیان با سابقه لیگ برتری همیشه می گفت بهتر است از بودجه  های میلیاردی 
باشگاه ها درصدی برای پرداخت قانونی و دستمزد به داوران اختصاص داده شود تا 

داوران هم بدانند سهم خوبی از پول میلیاردی فوتبال دارند. 

آیا آنها به سمت تیم ها غش می کنند؟

اشتباهات مرگبار داوران و گسترش بی اعتمادی به نتایج فوتبال

تیم بسکتبال »شیمیدر قم« در هفته پنجم لیگ برتر بسکتبال باشگاههای کشور در 
گروه دوم چهارشنبه در تالار بسکتبال آزادی به مصاف »کوچین آمل« خواهد رفت.

تیم بسکتبال »شیمیدر قم« در هفته پنجم رقابت های لیگ برتر بسکتبال ایران 
چهارشنبه دهم دی ماه از ساعت ۱۴:۳۰ در تالار بسکتبال آزادی به مصاف »کوچین 
آمل« )جوانان ۲۰۲۰( می رود. شاگردان »مصطفی هاشمی« نخستین بازی خود را 
برابر »نیروی زمینی« با حساب ۱۰9 بر 69 بردند و در دومین دیدار تیم »آینده سازان 
تهران« را با نتیجه ۱۰7 بر 6۲ شکست دادند، سومین مصاف شیمیدری ها برابر 
»ذوب آهن اصفهان« بود که با نتیجه 8۴ بر 78 این بازی را نیز به سود خود خاتمه دادند 
و در چهارمین بازی نماینده قم 76 بر 68 تیم »شهرداری بندرعباس« را شکست داده 
است. نماینده قم با اندوخته هشت امتیازی از چهار برد متوالی، پنجمین مسابقه خود 
را برابر »کوچین آمل« انجام می دهد، مسابقه ای که فرصت خودنمایی بازیکنان جوان 
تیم شیمیدر نیز خواهد بود. »کوچین آمل« نیز از چهار بازی قبل خود یک پیروزی برابر 
تیم »نیروی زمینی« و سه باخت در برابر »مهرام«، »مس کرمان« و »شهرداری بندر 

عباس« را در کارنامه دارد و با ۴ بازی 5 امتیاز را کسب کرده است.

استقلال و گل گهر در حالی برای سومین بار در لیگ برتر به مصاف هم می روند که سهم هر یک از تیم ها یک برد بوده است.
تیم های گل گهر سیرجان و استقلال تهران در چارچوب هفته نهم رقابت های لیگ برتر فوتبال ایران باید به مصاف هم بروند. این دیدار در حالی  امروز 

چهارشنبه به انجام می رسد که هر ۲ تیم برای بودن در صدر جدول نیاز به پیروزی در آن دارند.
باید شاهد سومین تقابل استقلال و گل گهر در لیگ برتر باشیم. در ۲ تقابل پیشین در لیگ نوزدهم، یک برد برای هر یک از طرفین به دست آمد. ابتدا 
در هفته ششم لیگ نوزدهم این آبی پوشان تهرانی بودند که موفق شدند میهمان خود را با نتیجه ۲ بر یک شکست دهند. هروویه میلیچ و مهدی قایدی 

برای استقلال و بهنام برزای برای تیم سیرجانی موفق به گلزنی شدند. وینگو بگوویچ سرمربی گل گهر در آن بازی بود.
در بازی برگشت استقلال با هدایت فرهاد مجیدی به سیرجان رفت و با تک گل علیرضا ابراهیمی به میزبان خود باخت. در آن دیدار هدایت تیم 

گل گهر بر عهده مجید جلالی بود و آن سه امتیاز در شرایطی به دست آمد که استقلال موقعیت های فراوانی را برای گلزنی از دست داد.
البته که یک بار در جام حذفی نیز استقلال به سیرجان رفت و با نتیجه ۲ بر یک حریف خود را شکست داد. در آن زمان گل گهر لیگ یکی بود و علیرضا 

منصوریان سرمربی استقلال به شمار می رفت.
حالا اما شاهد یک تقابل استاد شاگردی هستیم. محمود فکری در نیم فصل دوم لیگ نوزدهم در اولین رویارویی لیگ برتری با امیر قلعه نویی موفق 
شد سپاهانِ تحتِ هدایت او را با نتیجه یک بر صفر شکست دهد. محمد میری زننده تک گل بازی برای نساجی بود و در سوی مقابل طلایی پوشان 
چهار بار تیر دروازه شاگردان محمود فکری را لرزاندند ولی به گل نرسیدند. قلعه نویی با پنج تیم مختلف در برابر استقلال به برتری رسیده و حالا در 

پی ثبت عدد 6 است.

در هفته پنجم لیگ برتر بسکتبال:
»شیمیدر قم« به مصاف »کوچین آمل« می روند

سومین سکانس گل گهر و استقلال؛

 تقابل استاد و شاگرد درسیرجان
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چرا و به چه قیمت؟

تلاش برای القای تقابل حوزه با »روحانی«

دکتر محمدرضا رئیسی

سختی های  شده،  انجام  تلاش های  با  کشور،  که  شرایطی  در  روزها  این 
بی سابقه در نتیجه جنگ اقتصادی و معضلات ویروس کرونا را طی می کند، 
برخی رفتارها علیه مسئولان کشور به عناوین اقدامات خودجوش! فضا را به 
سمتی برده که حاکی از شروع تبلیغات انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ با 

جهت گیری خاصِ القای تقابل حوزه با رئیس جمهوری است. 
به گزارش ایرناپلاس، اگر مرداد 97 یکی دو دست  نوشته از جمله پلاکارد 
معروف »استخر فرح« در یک تجمع  خبرساز شده بود؛ حالا تکرار و تواتر شعار 
و هتاکی علیه رئیس جمهوری، هرگونه شائبه  اتفاقی بودن و خودجوش بودن 
را منتفی کرده است؛ حتی اگر جرقه و آغاز ماجرای دی ماه 96 در دیگر شهر 
مذهبی کشور را نادیده بگیریم، حداقل از در دو سال و نیم گذشته، چهار بار 
فحاشی و تهدید حسن روحانی در تجمعی محدود و مشابه تکرار شده است؛ 
آبان 98 در مراسم روز ملی مبارزه با استکبار، در راهپیمایی ۲۲ بهمن 98، آذرماه 

99 و جمعه 6 دیماه در مراسم بزرگداشت 9 دی در قم.
 لحن، مضمون و خطاب بی پروای این جماعت، گاه رسانه  های معاند را هم به 
حیرت می  اندازد و سایت منافقین- کینه توزترین دشمن کشور- را هم به وجد 

می  آورد.
اما دلیل ادامه این رفتار و گفتارهای هتاکانه و به تعبیر معاون حقوقی دولت »از 
جنس جرم مشهود« چیست؟ چرا مدام تکرار و هربار تندتر می  شود و پیامدهای 

آن برای کلیت نظام و افکار عمومی داخل و خارج کدام است؟
۱. فارغ از رویدادهای مشابه دهه  هفتاد و هشتاد، حداقل از ۲۲ بهمن 9۱ با 
پرتاب کفش و مهر به رئیس وقت مجلس شورای اسلامی، مشخص شد گروهی 
سیاسی با تکیه بر ظرفیت و مرجعیت شهر قم و نهاد حوزه سعی دارد هرگونه 
ابراز وجود را با پرخاشگری فیزیکی و کلامی نشان دهند و در این مسیر متاسفانه 
هیچ خط قرمزی از ادب و اخلاق تا عناوین مجرمانه و حتی تهدید به قتل 

شخص دوم مملکت جلودارش نیست.
۲. عدم برخورد مناسب و قانونی با این جماعت که خود را در لوای حوزه و 
روحانیت پنهان کرده، کار را به جایی رساند که جمعه گذشته)6 دی ماه( در 
بیانیه پایانی مراسمی که با عنوان گرامیداشت نهم دی و دهه بصیرت در قم 
برگزار شد، علاوه بر تهدید رئیس جمهوری به »زدن سیلی«، همه مشکلات 
تا   )FATF(و گرفتاری  ها به حسن روحانی نسبت داده شد؛ از اف ای تی اف
ترور شهید فخری زاده؛ از توهین یک روحانی دیگر به رهبری تا واکسن کرونا 
و اختلاس و گرانی »سیب و گلابی«؛ از ترور سردار سلیمانی و برجام تا همه  

فتنه  گری  های داخلی و خارجی!
۳. در حالی برخی جریان ها در تلاش برای القای تقابل میان حوزه و رئیس 
رعایت  با  امید  و  تدبیر  دولت  گذشته،  سال  هفت  در  که  هستند  جمهوری 
حساسیت  های مراجع تقلید، سعی داشته روابط مثبت و پایداری را با نهادها 
و شخصیت  های دینی برقرار کند؛ بنابراین تلاش- هایی از این دست آن هم 
 ۱۴۰۰ انتخابات  به  نگاه  با  اگر  حتی  دوازدهم،  دولت  پایانی  ماه  های  در 
نباشد، حداقل تلاشی است برای خنثی سازی دیپلماسی کشور در شرایط 
حذف ترامپ و ترامپیسم در صحنه جهانی و عقیم کردن تلاش  ها برای رفع و 

خنثی سازی تحریم.
۴. با وجود آنکه دولت و مسئولان در سخت  ترین شرایط تحریمی و کرونایی، 
تلاش می  کنند به گونه  ای کشور را اداره کنند که فشار کمتری به مردم وارد شود، 
چنین رفتارها، شعارها و سخنان ساختارشکنانه و تفرقه برانگیز، پیام اختلاف، 
تشتت و تخاصم را به جامعه القا می  کند و آسیبی جدی به اخلاق و آرامش به 

مردم دارد.
5. در حوزه سیاست خارجی، وقتی رئیس جمهوری با تهدید به سیلی و 
استخر فرح و مرگ تهدید می  شود و با خاطیان برخورد موثری صورت نمی  گیرد، 
نه تنها وجهه و اعتبار دولت و قوه مجریه، بلکه به آبروی کل حاکمیت و اقتدار 

بین  المللی آن خدشه وارد می  شود.
این دست در شهر مهمی  از  6. دقت در زمان و لحن شعارها و سخنانی 
چون قم، می  تواند انگیزه و نیت اصلی و پشت پرده ان را روشن کند؛ حتی 
اگر برگزارکنندگان و سازمان دهندگان آن تصور کنند، افکار عمومی نمی فهمد 
یا ممکن است دچار خطای محاسباتی شود؛ رفتارشناسی سیاسی مردم در 
صحنه  های مهم و ملی سیاست  ورزی، از جمله انتخابات ریاست جمهوری، گواه 

همین ادعاست.         
7. تجربه ۴۲ سال بعد از انقلاب نشان داده، رفتارهای افراطی که نه مطابقتی 
با شرع و قانون دارد و نه مورد پذیرش اکثریت مردم است، از همه بیشتر و چه بسا 

زودتر گریبان خود واضعان و مرتکبان اش را خواهد گرفت.
8. در 7 سال دولت یازدهم و دوازدهم، دستگاه اجرایی و نیز شخص رئیس 
جمهوری در مقایسه با دولت های گذشته، به گونه ای بی سابقه آماج تهمت 
و تخریب و هجمه قرار داشته است؛ در حالی که که دست به کارهای بزرگی 
زیر بی سابقه  ترین تحریم های  و  و رفع تحریم تسلیحاتی زد  برجام  همچون 
اقتصادی آمریکا کمر خم نکرد؛ به نظر می  رسد برخی نهادهای قضایی و 
دستگاه  های مسئول نظم و امنیت لازم است وارد عمل شده و در این شرایط 
خاص که اتفاقا منتهی به انتخابات مهم سال بعد است، اجازه ندهند آرامش 

کشور به خطر بیفتد.
9. رهبر معظم انقلاب بارها در سخنان شان، بر پرهیز از تندروی و القای تقابل 
میان دستگاه  ها و صدور پیام وحدت و همدلی از سوی همه آحاد جامعه تاکید 
کرده  اند؛ ایشان چندی پیش، هتاکی و تهمت و افترا به رئیس جمهوری و دیگر 
مسئولان را تقبیح و آن را »حرام شرعی« برشمردند؛ این وجه دینی و اسلامی 
ماجرا اگر از سوی منتسبان به حوزه و روحانیت رعایت نشود، از سوی کدام قشر 

باید درنظر قرار گیرد؟!
۱۰. بالاخره اینکه القای تقابل و تخاصم دولت با حوزه  های علمیه و روحانیت، 
آن  هم در دولتی که رئیس آن معمم است، در ماه  های پایانی فعالیت  اش، فایده 
چندانی برای شعارسازان و پلاکاردسازان ندارد؛ اما نگاه مردم و بویژه جوانان را به 
دین و سیاست و اخلاق و ادب متاثر می  کند؛ حتی اگر شعاردهندگان اندک بوده 

و نماینده واقعی حوزه و شهر مقدس قم نباشند.
۱۱. برون داد این رفتارها، چیزی جز شناکردن خلاف تاکیدات رهبری در 
هم افزایی، هم دلی و پرهیز از افزایش تندروی ها با هدف وحدت همه اقشار و 
گروه ها در پایان سال دولت دوازهم که به انتخابات نیز ختم  می شود، نخواهد 
بود. ضمن آنکه تشویق بی اخلاقی های سیاسی، عاملی برای دوری و گریز 
مردم از مشارکت  در فعالیت های سیاسی خواهد شد؛ و این، همان همسویی 
با دشمنان و منافقانی است که تلاش مضاعفی برای تحقق این هدف در پیش 

گرفته اند.
۱۲. نکته اصلی که این جریان ها در رفتارهای خود به آن توجه ندارند این است 
که نباید برای منافع زودگذر انتخاباتی با مصالح کشور و منافع بلندمدت نظام 
بازی کرد و اعتبار رئیسان جمهوری کشور را به راحتی زیرسوال برد. در واقع ادامه 
این رفتارها و هجمه ها، پیامدی جز انشقاق و بی اعتمادی میان مردم با تفکرات و 

دیدگاه های مختلف نخواهد داشت.

 سخنگوی دولت با بیان اینکه ارسال لایحه اصلاحی بودجه در دستور کار دولت 
نیست، گفت: رئیس جمهوری به سازمان برنامه و بودجه این اختیار را داده است که با 

شرط حفظ شاکله و کلیت بودجه در این خصوص تصمیم بگیرد. 
»علی ربیعی« روز سه شنبه در نشست خبری که به صورت مجازی برگزار شد، با 
اشاره به جلسه مشترک بین دولت و مجلس و همچنین جلسه عصر روز گذشته سران 
سه قوه گفت: هم در نشست دولت و مجلس و هم در نشست سران قوا بخشی از 

مباحث به موضوع بودجه اختصاص داشت که با تفاهم و همراهی همراه بود.
وی با بیان اینکه در ادامه جلسات باید دیدگاه ها را به هم نزدیک کنیم، گفت: درباره 
درآمدها و مصارف بودجه اختلاف نظرهایی وجود دارد که در این خصوص دیدگاه ها 

باید بیشتر به هم نزدیک شود.
سخنگوی دولت اضافه کرد: اصلاحات مورد بحث در جلسات مشترک دولت و 
مجلس، عمدتا حول دستورات مقام معظم رهبری مبتنی بر واریز سهم ۳8 درصدی 
صندوق توسعه ملی به ازای فروش بیش از یک میلیون بشکه نفت در روز، )معادل ۴۰ 
هزار میلیارد تومان( و عدم برداشت از صندوق توسعه ملی برای مصارف تبصره ۴ )که 
تقریبا معادل 5۲ هزار میلیارد تومان( و همچنین بازپرداخت کامل اقساط صندوق 
توسعه ملی که در سال ۱۴۰۰ سررسید می شود ) 5۰۰ میلیون یورو، معادل ۳۰۰ 
میلیارد تومان( مورد بررسی قرار گرفت. در نتیجه، 9۳ )نود و سه هزار( میلیارد تومان 

ناترازی در بودجه خواهیم داشت.  
ربیعی گفت: امروز صبح در ستاد اقتصادی دولت برای اصلاح بودجه براساس نامه 
مقام معظم رهبری در نحوه و  مقررات برداشت از صندوق توسعه ملی برای 9۳ هزار 
میلیارد تومان ناترازی، مقرر شد 5۳ هزار میلیارد تومان به فروش اوراق اضافه و ۴۰ 
هزار میلیارد تومان هم در بودجه صرفه جویی شود و رییس جمهور طی نامه ای این 
موضوع را به مجلس اعلام خواهد کرد. بنابراین سقف بودجه حدود ۱۳ هزار میلیارد 

تومان افزایش خواهد یافت.
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری یادآور شد: در تعامل با کمیسیون 
تلفیق هم، تشخیص دولت آن بود که تغییرات در حدی که به شاکله بودجه لطمه 
نزند، قابل اِعمال است و رئیس محترم جمهور نیز به سازمان برنامه و بودجه این اختیار 
را داده است که با شرط حفظ شاکله و کلیت بودجه، بتواند در این خصوص تصمیم 

بگیرد. لذا موضوع ارسال لایحه اصلاحی بودجه در دستور کار دولت نیست.
وی اضافه کرد: پیشنهاداتی در مجلس هم برای تأمین منابع مالی مطرح می شود 
که اینها مورد بحث قرار گرفت به نظر می رسد برخی از این پیشنهادات نیازمند مطالعه 
بیشتر دارد و  اجرای همه آنها در کوتاه مدت میسر نیست  که این پیشنهادها هم در 

دولت کار کارشناسی خواهد شد و دیدگاه دولت در این باره ارائه می شود.
سخنگوی دولت در پاسخ به سوال ایرنا درباره اظهار نظرها درباره لزوم تغییرات 
بودجه و اینکه این تغییرات به چه میزان کارشناسی و چه میزان سیاسی است، گفت: 
من قضاوتی در مورد اینکه این اظهارات به چه میزان کارشناسی یا سیاسی است، 
ندارم و نمی خواهم هم داشته باشم قطعا عده ای دلسوزانه بنابر نظر کارشناسی 
اظهارات خود را بیان می کنند و ما به نظرات همه احترام قائلیم و ارائه پاسخ و مفاهمه 

را برای همگان لازم می دانیم
ربیعی با بیان اینکه دولت همواره به دنبال تعامل و همفکری با سایر ارکان و قوای 
کشور است، گفت: به نظر می رسد که منتقدان و مخالفان تلاش می کنند، نقاط قوت 

دولت در بودجه را به عنوان نقطه ضعف ارائه کنند.
 وی با تاکید بر اینکه بودجه ۱۴۰۰ واقع بینانه و دقیق تدوین شده است، گفت: 
واقعیت امروز و تصویری قابل دسترس از فردا برخلاف برخی اظهارنظرهایی که در 
خصوص پیش بینی میزان فروش نفت در بودجه ۱۴۰۰مطرح می شود، اولًا این حق 
ایران است که با توجه به جایگاهی که در اوپک دارد، حداقل ۲.۳۰۰ میلیون بشکه 
نفت به فروش برساند.  طبیعی است که این حق بایددر بودجه منعکس شود و دولت 

به عنوان حافظ منافع ملی باید زمینه تحقق آنرا فراهم کند.
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری تصریح کرد: ما از جنگ اقتصادی 
سرافراز بیرون آمدیم و اولین دستاورد ما از پایان این نبرد، این است که سهم خود را از 

بازار جهانی نفت بگیریم.  
 سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی دیگر مبنی بر اینکه آمریکا و بعضی کشورهای 
منطقه تلاش دارند، برخی مسائل در منطقه مانند عراق را به ایران نسبت دهند، 
گفت: ما در برابر توهمات آمریکا که مصرف داخلی داشته و برای منحرف کردن افکار 
عمومی از شکست های فاجعه بار دولت ترامپ در مدیریت بحران کرونا، اقتصاد آسیب 
دیده و یک انتخابات شکست خورده طراحی شده، مسئول نیستیم. در عین حال، 
می دانیم که دشمنان صلح و ثبات منطقه که به همین دلیل، سال ها ردای مخالفت با 
برجام را به تن کرده اند، امروز هم از احیای برجام و بازگشت به مسیر دیپلماسی هراس 

دارند و می کوشند تا جای ممکن، راه آینده دولت بعدی آمریکا را مین گذاری کنند.
 نسبت به سوء استفاده از کاسبان تنش بین ایران و آمریکا هوشیار هستیم

ربیعی ادامه داد: ما مسئولیت هرگونه اقدام خرابکارانه، تحریک آمیز و عملیات 

پرچم دروغین در تلاش برای بازنمایی منفی نام ایران را مستقیما متوجه این رژیم ها 
در منطقه و وابستگان آنها می دانیم.

سخنگوی دولت خاطرنشان کرد: آمریکایی های مستقر در عراق و رهبران شان 
واقف هستند که در عراق گروه های زیادی وجود دارند که در چارچوب مطالبات 
عراقی خود، انگیزه های ملی و قومیتی قوی برای پایان اشغال گری دارند و اقدامات 
آنها ربطی به جمهوری اسلامی ایران ندارد. ما ضمن حفظ هوشیاری نسبت به سوء 
استفاده برخی از بدخواهان و کاسبان تنش میان ایران و آمریکا بر آمادگی خود برای 
دفاع و محافظت از امنیت، منافع، جان اتباع و قلمرو حاکمیتی خود تاکید داریم و 

هشدارهای لازم را به طرف های ذیربط داده ایم.
 نظامی شدن خلیج فارس را به سود هیچ کشوری نمی دانیم

سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی در خصوص احتمال تاسیس پایگاه نظامی 
مشترک روسیه و چین با ایران در خلیج فارس یا دریای عمان گفت: مناسبات دوستانه 
ما با دو کشور روسیه و چین در اوج خود به پیش می رود هرچند که ما محدودیتی برای 

تعمیق این روابط در تمام جنبه های سیاسی و اقتصادی نداریم.
 وی اضافه کرد: همانطور که ما بارها و از جمله در ارائه طرح صلح هرمز اعلام کرده 
ایم، امنیت در منطقه خلیج فارس باید توسط کشورهای ساحلی این منطقه تامین 
شود. این تنها راهی است که می توان به امنیت عادلانه برای همه کشورها و تضمین 

صلح و ثبات بلند مدت رسید.
 دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری افزود: ما نظامی شدن منطقه خلیج 
فارس را به سود هیچ کشوری در منطقه و جهان نمی دانیم و امیدواریم که سرانجام 
آمریکا هم با کنار گذاشتن سیاست مداخله و تفرقه افکنی میان کشورهای منطقه، 

دست از ماجراجویی فرا مرزی خود بردارد.
وی با بیان اینکه ایران و روسیه در حوزه های مختلفی از جمله دفاعی همکاری های 
خوبی دارند، گفت: این همکاری ها علاوه بر سطح دوجانبه در سطوح منطقه ای نیز 
در جریان است. مواضع همسوی دو کشور در خصوص مبارزه با ترویسم و افراط گرائی 
زمینه مشترکی را برای همکاری های منطقه ای از جمله در سوریه فراهم کرده است.

طرح مسئله زمین سوخته اتهام ناجوانمردانه است
ربیعی درپاسخ به سوالی درخصوص برخی ادعاها مبنی بر اینکه بودجه، زمین 
سوخته برای دولت آینده است، گفت: من هم این اظهارات را شنیدم اما معتقدم 
کلیت مجلس چنین دیدگاهی ندارد که دولت با این بودجه بخواهد زمینه سوخته به 

دولت بعدی تحویل دهد.
 وی اضافه کرد: این یک عمل اخلاقی و اسلامی و انسانی نیست و این یک اتهام 
ناجوانمردانه غیراخلاقی است. دولت به مردم و وفادار است نه از ۱۳9۲ تا ۱۴۰۰ بلکه 
برای سال های بعد از این دولت هم به مردم وفادار است. دولت در این سه سال رنج 
بسیار برد و در مشکلاتی که برای مردم ایجاد شده بود، همراه مردم بود. مشکلات 
معیشتی در برخی از دهک ها واقعاً بسیار شد و دولت هم در مقابله با تحریم و هم 
کرونا ایستاد و این موارد را دنبال کرد و هم بسیاری از نارسایی های جامعه را می دید 

و دلسوزانه کنار آن قرار داشت. دولت هیچ وقت فرافکنی نکرده و آدرس غلط نداد.

سخنگوی دولت گفت:  افرادی که این قضاوت را دارند باید بگویند به کدام بند و 
تبصره اشاره دارند و آیا این در ۴۰ ساله بودجه بحث متداولی بوده است یا نه. قصد 
پاسخ فنی دادن به این بحث ندارم اما به عنوان کسی که در جامعه حضور دارم و 
در مسائل مهم و از مسائل اجتماعی باخبرم توصیه می کنم که مردم به اندازه کافی 
ذهنیت خسته ناشی از تحریم و کرونا را دارند و با این اظهارات ناامیدکننده مردم را با 

درگیری فکری بیشتر مواجه نکنید.
وی  با اشاره به پیش بینی  ۲ میلیون و ۳۰۰ بشکه فروش نفت در بودجه گفت: با 
وجود اینکه 5 ماه بیشتر در دولت نیستیم و اگر تحریم ها شکسته شود، سود آن بیشتر 
برای دولت آینده است. اما از حیث فنی در فروش نفت می خواهیم تحریم را عقب 
رانده و سهم خود را از اوپک بگیریم و این نه تنها زمین سوخته نیست بلکه زمینه های 

کار بیشتری را برای دولت آینده فراهم خواهد کرد.
ربیعی گفت: فعالیت های انجام شده در مسائل کشاورزی به ویژه طرح های بزرگ 
این دولت  آینده کمک خواهد کرد. در  انجام شده، در خودکفایی دولت  آبیاری 
طرح های بر زمین مانده در مناطق مختلف خوزستان و سیستان و بلوچستان در 
بخش کشاورزی اجرا شد و در مسئله ممنوعیت ورود کالاها و افزایش تولیدات داخلی 
و خروج از رکود سنگین اقداماتی است که در این دولت انجام شده و در دولت آینده 

زمینه ساز فعالیت های مناسب خواهد شد.
وی اضافه کرد: در فرصتی مغتنم لیستی ارائه از زیرساخت هایی که برای دولت بعد 
فراهم شده است، ارائه خواهم کرد و اگر به یک یا دو موضوع خاص اشاره می شد، 
راحت تر می توانستم درباره آن توضیح دهم که کدام موضوع زمین سوخته برای دولت 

آینده است.
حتی یک "دوز" واکسن هم شناسنامه دار خواهد بود

درخصوص  سوالی  به  پاسخ  در  جمهوری  رییس  اجتماعی  ارتباطات  دستیار 
مسئولیت توزیع واکسن در کشور گفت: اولویت بندی واکسن و توزیع آن برعهده 
وزارت بهداشت است و بخش خصوصی هم اگر اقدام به واردات واکسن کند، همه 
تحت نظر معاونت غذا و داروی وزارت بهداشت بوده و به نحوی در این موضوع اقدام 

می شود که حتی یک دوز واکسن هم شناسنامه دار خواهد بود.
سخنگوی دولت گفت: البته قرارگاه عملیاتی هم با ارکان خود مانند استانداری ها، 
فرمانداری ها و دهیاری ها در این زمینه همکاری خواهد داشت. در واقع مسئولیت 
استانداران هم همکاری خواهند کرد؛ چون مسئله  اما  بهداشت است  وزارت  با 

واکسیناسیون در خانه های بهداشت و داخل روستاها باید انجام شود.
 ربیعی با اشاره به استفاده از تعابیری مانند سلطان، اظهار کرد: دولت خود را به 
هیچ وجه درگیر قطب سازی های کاذب خرید و تولید نخواهد کرد. از قطبی سازی 
بی ثمر خرید یا تولید می گویند و بحث می کنند چه نیازی به خرید داریم و بعضی هم 
می گویند چه نیازی به تولید داریم که به نظرم اولین اشکال مطرح شده در این زمینه 

این است که هر دو طرف مسائل خود را نادرست بیان می کنند.
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری با بیان اینکه از اولین فرصتی که برای 
دستیابی به واکسن به وجود بیاید، استفاده خواهیم کرد، گفت: مگر در زمان جنگ 
منتظر ماندیم تا اول خود تسلیحات را تولید کنیم. نخست وارد کردیم اما در طول 
جنگ هم به خودکفایی رسیدیم. دوراندیشی و تدبیر حکم می کند در کنار اقدام به 

خرید فوری، تولید داخل را با اولویت و سرمایه گذاری لازم پیش ببریم.
وی با اشاره به اینکه در هر دو عرصه خرید و تولید گام های موفق و موثری برداشتیم، 
افزود: کسانی که در این زمینه نقد می کنند قابل احترام هستند اما حیات و سلامت 

شهروندان، جای تهدید و تفسیر و داستان سرایی نیست و باید مراقب باشیم.
 مصوبات محرمانه نداریم

ربیعی درباره اخبار منتشر شده مبنی بر امضای محرمانه وزرا برای لغو محدودیت 
ارتفاعی محله جماران در شورای شهر، گفت: وزیر راه این موضوع کاملا را تکذیب 
کرد. اساسا شورای عالی شهرسازی و معماری ایران دارای ضوابط و شیوه های تعریف 
شده ای است و به طور ثابت نسبت به تهیه، بررسی و تصویب طرح های عمران و 
توسعه شهری اقدام می کند. در مجموع نامه محرمانه داریم اما مصوبات و امضای 

نامه محرمانه وجود ندارد.
سخنگوی دولت در پاسخ به این پرسش که رسانه های روسی چهارم دیماه از ارسال 
حدود یک میلیون دلار پول نقد پرداختی از ایران به صورت بسته بندی در دو کیف به 
روسیه گزارش دادند، گفت: خبر مذکور به تشکیل پرونده جنایی اختلاس یکی از 
کارمندان وزارت امور خارجه روسیه، مربوط   می شود که مراحل دادرسی آن از سال 
گذشته در دادگاه های روسیه در جریان است. این امر موضوعی در چارچوب قوانین 

روسیه است و ارتباطی با ایران و روابط دو کشور ندارد.
وی با تاکید بر اینکه این پول مربوط به ایران نبوده است، ادامه داد: لذا موارد مربوط 
به پرونده با ایران مرتبط نیست، تنها ارتباط آن با ایران، این است که این وجوه مورد 
اشاره از محل درآمدهای کنسولی سفارت روسیه در تهران بوده است. بنابراین، نه این 

اموال متعلق به ایران است و نه متهم آن، ایرانی است.

سخنگوی دولت :

ارسال لایحه اصلاحی بودجه در دستور کار نیست

رئیس پیشین کمیسیون امنیت ملی مجلس با بیان اینکه 
به  ایران  سبز  چراغ  نوعی  به   FATF بررسی  زمان  تمدید 
دیپلماسی است، تاکید کرد: اگر اعضای مجمع تشخیص 
 FATF مصلحت به این نتیجه برسند که امکان پیوستن به
وجود دارد، عضو کنوانسیون های مرتبط با آن شده و این کار 

را به تعویق نیندازند. 
»حشمت الله فلاحت پیشه« با اشاره به تمدید زمان بررسی 
لوایح مرتبط با FATF در مجمع تشخیص مصلحت نظام 
گفت: موافقت رهبر انقلاب با درخواست رئیس جمهوری 
تشخیص  مجمع  در    FATF بررسی  زمان  تمدید  برای 
مصلحت نظام، به معنای تصویب لوایح و کنوانسیون های 

مرتبط با FATF نیست.
وی افزود: قبلا در پیوستن ایران به FATF نوعی تردید در 
کشور وجود داشت و عملًا شرایطی به وجود آمد که بررسی 
FATF در دستورکار مجمع خارج شد اما اکنون ایران شرایطی 
را در پیش روی خود دیده است که لوایح و کنوانسیون های 
مرتبط با FATF را - که بررسی آنها قبلا بسیار بحث برانگیز 

بوده است - مجددا بررسی کند.
این تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی با بیان اینکه 
به  ایران  سبز  چراغ  نوعی  به   FATF بررسی  زمان  تمدید 
دیپلماسی است، تصریح کرد: بهتر بود که این کار زودتر 
انجام می شد. حتی اگر سال گذشته لوایح پیوستن ایران 
به دو معاهده CFT و پالرمو از دستورکار مجمع تشخیص 
مصلحت نظام خارج نمی شدند و بحث ها ادامه می یافت، 
امکان اینکه بهانه به دست مثلث اسرائیل، آمریکا و عربستان 
داده بشود و پرونده ایران در لیست سیاه FATF قرار بگیرد، 

فراهم نمی شد.
ماموریت اوفک به ۴۰۰ نفر برای رصد اعمال 

تحریم ها علیه ایران
فلاحت پیشه با بیان اینکه در آن زمان، برخی از افراد به 
فرصت های سیاست خارجی ایران آسیب زدند، خاطرنشان 
کرد: همان زمان برخی از افراد برای انجام مصاحبه هایی 
که در آن اعلام کنند CFT و پالرمو از دستورکار مجمع خارج 
شده است، مسابقه می دادند. در این مسابقه، مثلث دشمنان 

ایران یعنی عربستان، اسرائیل و آمریکا پیروز شدند.
به گفته این نماینده ادوار مجلس، این مسئله موجب شد تا 
بلافاصله ایران در لیست سیاه FATF قرار بگیرد و تحریم ها 

امکان  تحریم ها  چون  شود  دوچندان  آنها  اثر  و  مضاعف 
مبادلات پولی و بانکی ایران را با دشواری روبه رو کرده بود ولی 
لیست سیاه FATF موجب شد بانک ها و کشورهایی که بنا به 
دلایل حاکمیتی با ایران کار می کردند، آنها هم همکاری  خود 

را با ایرانقطع کنند.
ابراز  ایران  آمریکا علیه  اقدامات خصمانه  به  با اشاره  وی 
داشت: پس از آنکه تحریم ها علیه ایران شکل گرفت، وزارت 
خزانه داری آمریکا بیش از ۴۰۰ نیرو را در سراسر دنیا مامور 
هر  و  کنند  نظارت  ایران  علیه  تحریم ها  اعمال  بر  که  کرد 
کشوری که به همکاری اقتصادی با ایران ادامه و تحریم ها را 

اعمال نمی کرد، توسط اوفک تحریم و تنبیه می شد.
قرار گرفتن در لیست سیاه FATF کشور را با تحریم 

مضاعف روبه رو کرد
از  برخی  شرایطی،  چنین  در  داد:  ادامه  فلاحت پیشه 
بانک های کشورها با حکم و دستور حکومتی دولت هایشان با 
ایران همکاری شان را ادامه می دادند. البته آنها پول بیشتری 
را هم از ایران به خاطر تبادلات مالی می گرفتند ولی برخی از 
آنها به دنبال بهانه ای برای عدم کار کردن با ایران بودند و قرار 

گرفتن ایران در لیست سیاه این بهانه را در اختیار آنها داد.
وی با تاکید بر اینکه دوستان ایران توصیه کرده بودند که 
در  جور شده،  و هر  نکنیم  FATF قطع  با  را  همکاری مان 
لیست سیاه مجددا قرار نگیریم، بیان کرد: با مصاحبه هایی 
که برخی افراد با افتخار انجام می دادند که ایران بررسی لوایح 
FATF  را متوقف و این موضوع از دستورکار مجمع خارج شده 
است، ایران مجددا در لیست سیاه قرار گرفت و عملا کشور 
را دچار تحریم مضاعف کردند وگرنه اگر اعلام می شد که این 
موضوع همچنان در دستورکار مجمع قرار دارد، ما دیگر در 

لیست سیاه نمی رفتیم و دشمنان بهانه ای پیدا نمی کردند.
رئیس پیشین کمیسیون امنیت ملی مجلس با بیان اینکه 
بررسی مجدد لوایح FATF به معنای تصویب آنها نیست، 
کنونی  شرایط  در  رای گیری  براساس  فضا  اگر  شد:  یادآور 
باشد، این لوایح رای نخواهد آورد. قبلا سه نفر از اعضای 
مجلس دهم در مجمع شرکت می کردند و از این لوایح دفاع 
می کردند اما افرادی که اکنون از مجلس به مجمع می روند، 
علیه آن موضع گیری خواهند کرد ولی اگر تصمیم مصلحتی 
اتخاذ شود، لوایح FATF  با تحفظات و حق شرط های قوی ای 

که دارد، رای خواهد آورد.

سه چراغ سبز اروپا و آمریکا به دیپلماسی
فلاحت پیشه با بیان اینکه در مجلس گذشته همه منافع 
ملی دیده شده بود و حق شرط ها و تحفظات قوی در نظر 
گرفته شده بود، عنوان کرد: وقتی این بحث از سوی منتقدان 
لوایح مرتبط با FATF مطرح شد که کنوانسیون های پالرمو و 
CFT شرط پذیر نیستند، در جلسه اجماعی کمیسیون امنیت 
ملی که جریان های مختلف مجلس در آن حضور داشتند و 
وزرای خارجه و اطلاعات، معاون حقوقی رئیس جمهور و... 
نیز بودند، تصمیم گرفته شد که حق شرطی اضافه شود مبنی 
بر اینکه اگر دولت امکان استفاده از حق شرط های ماده 6 را 
نداشته باشد، نمی تواند به عضویت FATF دربیاید. در واقع 
تاکید کردیم اگر ماده 6 مانع از شرط گذاری ایران شود، ما 

عضو FATF نخواهیم شد.
وی در گفت وگو با ایرنا با بیان اینکه دنیا از یکجانبه گرایی 
خطرناک ترامپ و تیم او خسته و نگران شده است، گفت: 
منطقه ای  آشوب سازان  و  پمپئو  هستیم  شاهد  هم  اکنون 
گونه ای  به  را  آمریکا  و  ایران  میان  بحران  می کنند  تلاش 
آینده  دولت  در  بحران  مدیریت  امکان  که  دهند  گسترش 
فکر می کنم چراغ  این حال، من  با  نباشد.  آمریکا ممکن 

سبزهایی به دیپلماسی داده شده است.
این استاد دانشگاه علامه طباطبایی افزود: مواضع جک 
سالیوان دستیار امنیت ملی بایدن، بیانیه اتحادیه اروپایی 
به همراه نامه ۱5۰ نماینده عضو کنگره آمریکا پیام تقریبا 
یکسانی دارند که در آن، بازگشت بدون قید و شرط به برجام 
چراغ  می دهد  نشان  اینها  است.  گرفته  قرار  تاکید  مورد 

سبزهایی به دیپلماسی داده شده است.
مجمع پیوستن به FATF را به تعویق نیندازد

 FATF فلاحت پیشه با تاکید بر اینکه باید دو مسئله برجام و
را نباید با همدیگر مرتبط دانست، اظهار داشت: پیوستن 
ایران به کنوانسیون های مرتبط با FATF بهانه را از مخالفان 
ولی  تقویت می کند  را  و طرفداران دیپلماسی  ایران گرفته 
معقتدم حتی اگر آمریکا به برجام بازگردد ولی تحریم های 
ما در  یعنی دشمنان  بماند،  باقی  پابرجا  FATF همچنان 
جای دیگر فعالیت می کنند و علیرغم برداشتن تحریم ها، 
سعی می کنند تا ایران نتواند از شرایط و فضای ایجاد شده 

استفاده کند.
وی با بیان اینکه آینده را نباید خوش بینانه یا بدبینانه دید، 

تصریح کرد: دو اتفاق در آینده منافع کشور را تامین خواهد 
زمان  برجام  قالب کمیسیون مشترک  اینکه در  کرد. یکی 
مشخصی اعلام شود که همگان به تعهدات خودشان در 
برجام بازگردند. هرچه زمان بیشتری گذشته و این مسئله رخ 

ندهد، به سود دولت آمریکا نیست.
این کارشناس مسائل بین الملل اضافه کرد: مسئله دوم 
آن است که باید FATF را موضوعی جدا از برجام بدانیم. 
مجمع بدون آنکه دچار حاشیه یا پوپولیسم شود، منافع کشور 
را در نظر بگیرد و بحث و بررسی کارشناسی انجام شود. اگر 
 FATF دوستان به این نتیجه برسند که امکان پیوستن به
وجود دارد، عضو کنوانسیون های مرتبط با آن شده و این کار 

را به تعویق نیندازند.
 ،FATF به  پیوستن  با  ایران  اینکه  بیان  با  فلاحت پیشه 
فضای دیپلماسی را تقویت می کند که به سود منافع ملی 
است، خاطرنشان کرد: این مسئله به معنای آن نیست کشور 
همه اطلاعات خود را در سامانه ای قرار دهد که دشمنان از 
آن سواستفاده کنند ولی باید بپذیریم در زمانه ای که دنیا به 
دیپلماسی روی خوش نشان می دهد، ایران کشوری است که 

می تواند بیشترین بهره برداری را نسبت به این مسئله بکند.

حشمت الله فلاحت پیشه:

 تمدید زمان بررسی FATF چراغ سبز ایران به دیپلماسی است
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خداوند واجب کرده است... 
نیکی کردن به پدر و مادر را، برای 

جلوگیری از ناخشنودی ]خدا[.
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ارتباطات  و  اطلاعات  فناوری  سازمان  رئیس 
جامع  سامانه  کار  به  آغاز  از  قم  شهرداری 
پرداخت های شهروندی قمکارت از روزچهارشنبه 
دهم دیماه  خبر داد و گفت: کارت های قدیمی 
تا دو ماه آینده اعتبار داشته و به صورت رایگان با 
کوروش  می شود.  تعویض  جدید  قمکارت های 
به  محمد حسینی در نشست خبری که دیروز 
مناسب آغاز استقرار سامانه جامع پرداخت های 
شهروندی قمکارت به صورت آنلاین در شهرداری 
امکانات  و  کار  نحوه  تشریح  به  شد  برگزار  قم 
سیستم  داشت:  اظهار  و  پرداخت  کارت  این 
جدید جایگزین سیستم قدیم شده و قمکارت 
فرصت های بسیاری را برای شهروندان ایجاد کرده 

است.
ارتباطات  و  اطلاعات  فناوری  سازمان  رئیس 

برای  ماه شهروندان  از فرصت دو  شهرداری قم 
استفاده از کارت های قدیمی خبر داد و افزود: 
ارائه  باجه های  امکان خرید قمکارت در  از فردا 
کارت های ویژه ناوگان اتوبوسرانی شهرداری در 
به دو  اتوبوس ها  و  بوده  فراهم  تمام سطح شهر 
و قدیم مجهز هستند.  دستگاه سیستم جدید 
دو  گذشت  از  بعد  داد:  ادامه  محمدحسینی 
وجود  قدیم  کارت های  مجدد  شارژ  امکان  ماه 
نداشته و کارت ها به صورت رایگان با کارت های 
استفاده  امکان  از  وی  می شود.  تعویض  جدید 
شهرداری  به  وابسته  اماکن  سایر  در  قمکارت 
نیز خبر داد و تصریح کرد: یکی از ظرفیت های 
و  تفریحی  مکان های  در  آن  استفاده  قمکارت 
ماه  دو  تا  و  بوده  شهرداری  به  وابسته  گردشی 
آینده امکان استفاده این کارت در باغ پرندگان 

فراهم می شود. رئیس سازمان فناوری اطلاعات و 
ارتباطات شهرداری قم در ادامه به امکان پرداخت 
الکترونیکی در تاکسی ها نیز اشاره و خاطرنشان 
کرد: نصب بارکد خوان در بیش از دو هزار 5۰۰ 
تاکسی امکان پرداخت الکترونیکی در تاکسی ها 
را با کمک سامانه قمیار برای شهروندان فراهم 

کرده است.
تمام تاکسی ها تا پایان سال به بارکد خوان 

مجهزمی شوند 
و  تاکسی ها  در  نقدی  پرداخت  حذف  وی 
اتوبوس ها را مستلزم همکاری بخش خصوصی 
پرداخت  با  کرد:  تأکید  و  دانست  شهروندان  و 
بر  علاوه  اتوبوس ها  و  تاکسی ها  در  الکترونیک 
حفظ پروتکل های بهداشتی بسیاری از مشکلات 
شهرداری در سازمان اتوبوسرانی حل خواهد شد.

رئیس سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم خبرداد

آغاز به کار سامانه جامع پرداخت های شهروندی »قمکارت« 

طرح:سجاد جعفری

رونمایی نخستین واکسن کرونای ایرانی
افشین واقعی سریال خانه امن کیست؟ 

خانه امن از سریال های پرمخاطب رسانه ملی در حالی پایان یافت که در اخرین قسمت فصل اول ، افشین 
از شخصیت های اصلی این مجموعه راهی ماموریت در سرزمین های اشغالی شد. افشین واقعی را بشناسید.
معظمی کارگردان خانه امن از ساخت فصل دوم خانه امن خبر داده است، مجموعه ای که در پایان فصل اول 
و پس از ضربه زدن به شبکه پیچیده تروریستی صهیونیستی سعودی ؛ افشین از شخصیت های اصلی داستان 
، راهی سرزمین های اشغالی در یک ماموریت سخت و شجاعانه شد.افشین واقعی در حقیقت شهید »سید 
علی حسینی« سرباز گمنام امام زمان )عج(، فرزند شهید »سید ابوالقاسم حسینی« شهید دوران جنگ تحمیلی 
است. او متولد یکم بهمن ماه ۱۳۴۱ و از سربازان گمنام امام زمان )عج( بود که طی ماموریتی که در خارج از 
کشور بسر می برد، دستگیر شده و در تاریخ بیست وسوم دی ماه ۱۳9۲ به شهادت رسید. مزار او در قطعه ۲6 
بهشت زهرای تهران است. انم عبدی زاده ، همسر شهید »سید علی حسینی« سرباز گمنام امام زمان )عج(، 
درباره او گفته است: شهید حسینی به واسطه شغل و خدمتش به وطن، همیشه در ماموریت های پُرخطر شرکت 

داشت که در آخرین ماموریتش در خارج از کشور به شهادت رسید.

لغو مراسم ۹ دی در قم
 بنابر اعلام استانداری قم و با توجه به ضرورت رعایت پروتکل های بهداشتی مراسم 9 دی در قم لغو شد. به 
گزارش ایرنا ، در پی اعلام برگزاری مراسم سالگرد 9 دی برای ساعت ۱۰ صبح روزسه شنبه با سخنرانی آیت الله 
حسینی بوشهری رییس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در مصلای قم، این مراسم بدلیل ممنوعیت برگزاری 
اجتماعات بدلیل مغایرت با مقررات و پروتکل های مربوط به جلوگیری از شیوع مجدد بیماری کرونا، از سوی 
مسوولان لغو شد.شرایط کرونایی در قم پس از چندین ماه وضعیت قرمز، به نارنجی و از این هفته به زرد تبدیل 
شد اما همچنان برگزاری اجتماعات و تجمعات در آن ممنوع اعلام شده است.مسوولان بهداشت و درمان قم بارها 

نسبت به شکننده بودن وضعیت کاهشی کرونا در این استان هشدار داده اند.

پخش »بانوی بهشت« در رسانه های ایران ممنوع شد 
انتشار تیزر فیلم انگلیسی »بانوی بهشت« در سایت های خارجی، سازمان تنظیم مقررات صوت و تصویر فراگیر 
)ساترا( را بر آن داشت که با تفرقه افکنانه خواندن این فیلم، انتشار آن را در رسانه های داخلی ممنوع اعلام کند. 
به گزارش ایسنا، روابط عمومی ساترا اعلام کرده است، »این فیلم به دلیل داشتن محتوایی با موضوعات نفرت 
پراکنی، تفرقه افکنی، تهییج تعصبات نژادی و به منظور توهین به مذاهب اسلامی، وحدت جهان اسلام را 
مورد حمله قرار می دهد و کاملا ناقض دستورالعمل های محتوایی ساتراست، به همین علت انتشار آن در همه 

رسانه های صوت و تصویر فراگیر ممنوع است.«

محسن رضایی نمی آید! 
امیدوار رضایی معاون سابق قوانین مجلس شورای اسلامی در پاسخ به سوالی پیرامون شایعه برخی سایت های 
خبری مبنی بر اعلام نامزدی محسن رضایی در انتخابات میان دوره ای مجلس از حوزه انتخابیه تهران، تاکید 
کرد: این شایعه را صد درصد تکذیب می کنم. محسن رضایی در حال گرفتن نظرات و پیشنهادات کارشناسان، 
صاحب نظران و نخبگان کشور در خصوص سیاست های کلی برنامه هفتم است که پس از تصویب مجمع 
تشخیص و مقام معظم رهبری، مبنای اداره کشور در دولت آینده و مجلس خواهد بود و اساساً ایشان ضرورتی 

برای ورود به عرصه انتخابات مجلس شورای اسلامی نمی بیند.

آخرین وضعیت مبتلایان به کرونادرقم
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم درباره آخرین وضعیت مبتلایان به بیماری کووید-۱9 در استان قم گفت: در 
۲۴ ساعت گذشته، ۲۳ تن بستری جدید در این زمینه داشته ایم. محمدرضا قدیر عصر سه شنبه در گفت وگویی 
اظهار داشت: در ۲۴ ساعت منتهی به 9 دی ماه جاری، ۲6 تَن با علایم کرونا در مراکز درمانی قم پذیرش شدند.
وی اعلام کرد: در این مدت نیز، ۱9 تن ترخیص شدند و در حال حاضر ۱۴9 تن در این رابطه در قم بستری 
هستند که ۱۴ بیمار بدحال داریم.  رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم خاطرنشان کرد: در این بازه زمانی، یک تن 

فوتی کرونامثبت داشته ایم.  

حوادث امسال 4۳ هزار مصدوم بر جا گذاشت
 سرپرست دفتر مدیریت خطر بلایا وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: از ابتدای امسال ۱6 هزار و 
568 مخاطره از جمله ۱۱۴ زلزله بالای چهار ریشتر در مرکز هدایت عملیات بحران کشور ثبت شده است. در این 
حوادث ۴۳ هزار و 8۱8 نفر مصدوم شدند. محمد اسماعیل مطلق روز سه شنبه با بیان این مطلب اظهار داشت 
: بر اساس مطالعات جهانی، تخصیص منابع برای فاز پاسخ به بلایا در دنیا ۲۰ برابر بیشتر از پیشگیری و آمادگی 

قبلی قبل از بلایاست.

کارت زرد مجلس به وزیر اقتصاد
 مجلس شورای اسلامی از توضیحات وزیر امور اقتصادی و دارایی درباره مشکلات شرکت کشت و صنعت 
نیشکر هفت تپه قانع نشد و به وی کارت زرد داد. در جلسه روز سه شنبه مجلس شورای اسلامی سوال ملی 
»احمد نادری« و »سید نظام الدین موسوی« نمایندگان تهران از وزیر امور اقتصاد و دارایی در دستور کار نمایندگان 
قرار گرفت و نمایندگان پس از استماع توضیحات »فرهاد دژپسند« با 6۱ رای موافق، ۱7۳ رای مخالف و ۱۱ رای 

ممتنع از ۲5۲ نماینده حاضر از سخنان وی قانع نشده و به او کارت زرد دادند.

رئیس پلیس پیشگیری استان قم خبرداد

ضرورت رعایت هشدارهای پلیسی درپیشگیری از سرقت 
رئیس پلیس پیشگیری استان، رعایت هشدارهای پلیسی از جانب مردم را در پیشگیری از سرقت یک 

ضرورت دانست. 
سرهنگ غلام عباس بلفکه از شهروندان خواست با رعایت نکات ذیل در پیشگیری از سرقت وسایل نقلیه 
پلیس را یاری کنند. وی اظهارداشت: برای پارک کردن موتور سیکلت خود از پارکینگ های مجاز استفاده و به 
منظور پیشگیری از سرقت موتور سیکلت خود را به قفل و زنجیر مناسب مجهز کنید. رئیس پلیس پیشگیری 
فرماندهی انتظامی استان قم ادامه داد: راکبان موتورسیکلت از متوقف کردن آن در اماکن عمومي، حاشیه 
خیابان ها جداً خودداري کرده و در شرایط اضطراري آن را به افراد مطمئن سپرده و حتی المقدور سعی کنید 
موتورسیکلت  را در شعاع دید خود قرار دهید و در زمان متوقف کردن موتورِ خود در حیاط یا پارکینگ منزل 
نیز آن را به شیئي محکم و ثابت قفل و زنجیر کنید. سرهنگ بلفکه گفت: همچنین از خرید موتورسیکلت 
 بدون انتقال سند در دفاتر رسمي یا به اصطلا ح سوئیچي خودداري کنید و به هیچ وجه موتورسیکلت هاي 
قولنامه اي و فاقد پلا ك را خریداري نکنید. وی با بیان اینکه یکي از موارد مهم هنگام خرید موتورسیکلت، 
مطابقت دادن شماره  موتور و شاسي آن با اسناد مالکیت است، تصریح کرد: خریدار باید مخدوش نبودن 
شماره  موتور و شاسي را نیز به دقت کنترل کند. رئیس پلیس پیشگیری استان تاکیدکرد: خودروی خود 
را در محیط هاي خلوت و تاریك و یا در یك نقطه به مدت طولاني که زمینه را براي ارتکاب عمل مجرمانه از 
طریق بازکردن قفل ها، بریدن زنجیر، قطع دزدگیر و خنثي کردن سایر تجهیزات ایمني فراهم مي کند، پارك 
نکنید. سرهنگ بلفکه با تاکید بر اینکه بایستی از نگهداری اشیاء لوکس، اسناد و مدارك در داخل خودرو 
خودداری کرد، خاطرنشان کرد: بي توجهي نسبت به خاموش کردن موتور، برداشتن سوئیچ و قفل کردن 

درهاي خودرو هنگام باز و بسته کردن درب پارکینگ، زمینه را براي سارقان فراهم می سازد. 

رئیس پلیس آگاهی استان قم خبرداد

سرقت از مسافر اتوبوس با نسکافه مسموم 
رئیس پلیس آگاهی استان قم گفت: با تلاش کارآگاهان این پلیس، فردی که از طریق نسکافه مسموم 

مسافر اتوبوسی را بیهوش و مبلغ 5۰ میلیون ریال از حساب بانکی وی برداشت کرده بود، دستگیر شد. 
سرهنگ میکائیل قهرمانپور اظهارداشت: با شکایت جوانی مبنی بر اینکه در اتوبوس "اصفهان-تهران" 
فردی از طریق نسکافه ای مسموم وی را بیهوش و 5۰ میلیون و 6۴۰هزار ریال از حساب بانکی وی برداشت 
کرده و متواری شده است، بلافاصله رسیدگی به پرونده در دستور کار کارآگاهان پلیس آگاهی استان قم 
قرار گرفت. وی گفت: مالباخته بیان کرد، متهم ابتدا با طرح دوستی و قبل از سرقت از وی خواسته در قبال 
دریافت وجه نقد، مبلغ 5۰هزار تومان به حساب وی کارت به کارت کند که با این اقدام اطلاعات حساب 
وی را برداشت کرده است. سرهنگ قهرمانپور تصریح کرد: در ادامه پس از تحقیقات گسترده و استعلامات 
صورت گرفته متهم حرفه ای و سابقه دار شناسایی و با تایید تصویر چهره نامبرده توسط شاکی، مخفیگاه وی 
در استان اصفهان شناسایی و دستگیر شد. رئیس پلیس آگاهی استان قم در خاتمه از شهروندان خواست، 
ضمن عدم اعتماد به افراد ناشناس، از دریافت هرگونه خوراکی و نوشیدنی پیشنهادی از آن ها امتناء و توصیه 

ها و هشدارهاي پلیس را مدنظر قرار دهند.

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد

دستگیری یک سارق وکشف ۶ فقره سرقت 
فرمانده انتظامی شهرستان قم گفت: با دستگیری یک سارق منزل در قم، 6 فقره سرقت کشف شد 

سرهنگ مراد حسین جعفریان اظهارداشت: به منظور پاسخگویي به مطالبات مردمي و تامین امنیت با 
هدف مبارزه با سرقت، طرح ارتقاء امنیت اجتماعی در قم اجرا شد. وی افزود: در این مأموریت مأموران 
کلانتری ۱7 شهید بهشتی موفق شدند یک سارق منزل را حین سرقت شناسایی و دستگیر کنند. فرمانده 
انتظامی شهرستان قم تصریح کرد: در ادامه متهم پس از انتقال به یگان در تحقیقات صورت گرفته به 6 
فقره سرقت منزل اعتراف که پس از تشکیل پرونده به مرجع قضائی استان معرفی شد. سرهنگ جعفریان 
در پایان با قدرداني از تعامل خوب مردم با پلیس از شهروندان خواست، با سرلوحه قرار دادن هشدارهاي 
انتظامي و استفاده مطلوب از سامانه ۱۱۰ در راستاي ارتقاء احساس امنیت، همیار همیشگي پلیس باشند.

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم  خبرداد

نصب ۳20 سازه تبلیغاتی با محتوای 
دهه بصیرت

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم از نصب ۲۴۰ سازه آویز 
متناسب با دهه بصیرت در سطح شهر خبر داد و گفت: 8۰ سازه پرتابل 
نیز برای تبلیغات محیطی اختصاص پیدا کرده و عرشه های پل و ورودی 

عوارضی بانام شهدا زینت پیدا می کند.
مهدی کلانترزاده با اشاره به برنامه های شهرداری قم در رابطه با دهه 
بصیرت، اظهار داشت: فضاسازی میادین و معابر اصلی را ازجمله مهم ترین 
برنامه های شهرداری قم برای آمادگی در این ایام محسوب می شود که 

توسط معاونت خدمات شهری اجرایی شده است.
با اشاره به اقدامات  مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم 
سازمان زیباسازی شهرداری قم در دهه بصیرت نیز افزود: با اهمیت این 
سازمان نمادهای متناسب با دهه بصیرت در فضاهای شهری توزیع و پخش 
می شود. کلانترزاده از آغاز ساخت سردیس شهید سلیمانی نیز خبر داد 
و گفت: ساخت سردیس شهید مظفری نیا نیز به مناسبت هفته بصیرت 
آغاز خواهد شد. وی به اقدامات تولید محتوا در راستای گرامیداشت دهه 
بصیرت هم اشاره کرد و گفت: سرود جدیدی با مضامین دهه بصیرت، 
شهدای هسته ای و … با همکاری یکی از گروه های سرود مطرح استان قم 
با حمایت روابط عمومی آماده شده است. کلانترزاده موضوع قم، جایگاه 
والای فاطمه زهرا)س(، شهدای هسته ای، شهید سلیمانی و مقاومت را 
از مباحث مطرح شده در تبلیغات دهه بصیرت برشمرد و تأکید کرد: دهه 
بصیرت زمانی برای میثاق امت با ولایت است و به دلیل اهمیت این روزها 
امسال سعی کردیم تبلیغات را به صورت گسترده در تمام مناطق شهری 
توزیع کنیم. وی بابیان اینکه هرکدام از شهروندان با نصب پرچم یا زهرا)س( 
یا پرچم مشکی می توانند شهرداری را در این مسیر کمک کنند؛ تصریح 
کرد: پرچم جمهوری اسلامی ایران نیز در ایام دهه بصیرت در سطح شهر 

نصب خواهد شد.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم با اشاره به شعار محوری 
دهه بصیرت، تأکید کرد: »بصیرت فاطمی، ولایت مداری و مقاومت علوی« 
شعار محوری دهه بصیرت است و علاوه بر این متناسب با اتفاقاتی که  در 

سطح شهر قم رقم خواهد خورد نام گذاری روزانه نیز انجام شده است.
کلانترزاده از نصب ۲۴۰ سازه آویز متناسب با این ایام در سطح شهر خبر 
داد و گفت: 8۰ سازه پرتابل برای تبلیغات محیطی در نظر گرفته شده و 

عرشه های پل و ورودی عوارضی بانام شهدا زینت پیداکرده است.
 

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم  مطرح کرد

افزایش روند ثبت درخواست ها
 در نرم افزار قمیار 

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم با اشاره به افزایش روند ثبت 
درخواست ها در نرم افزار قمیار از تلاش برای رسیدن به ثبت 8۰ درصد از 

درخواست ها تا پایان سال خبر داد.
غلامرضا جانقربان با اشاره به راه اندازی میزهای خدمت در مناطق، اظهار 
داشت: در این میزهای خدمت افرادی که مستقرشده اند بروشورهایی 
را در خمت مردم می گذارند که دقیقاً نحوه استفاده از نرم افزار قم یار در 
آن تدوین شده است. معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم با اشاره 
به مشکلات سر راه نرم افزار قمیار، افزود: این نرم افزار بسیار ساده و روان 
است و با حداقل دانش الکترونیکی هم افراد می توانند از آن استفاده کنند 
اما بخشی از مردم در استفاده از این ابزارها بی حوصله هستند که باید 
در این رابطه فرهنگ سازی شود. جانقربان افزود: از طرفی کافی نبودن 
دانش الکترونیکی شهروندان هنوز بسترهای لازم را برای توسعه دولت 
الکترونیک در کشور کامل ایجاد نکرده است علاوه بر اینکه یک مقدار هم 
پایین بودن سطح خدمات و سرعت اینترنت تاثیرگذار بوده است. وی ادامه 
داد: با این شرایط وضعیت نفوذ نرم افزار قم یار در بین مردم مناسب بوده 
است به طوری که در 5۰ روز فعالیت نرم افزار قم یار 65 درصد از مردم ثبت 
درخواست های خود را از طریق الکترونیکی انجام داند و  ۲5 درصد در 
منطقه ثبت کردند و درصورتی که در روزهای اول آمار ثبت 8۰ درصد ثبت 

درخواست ها در مناطق انجام می شد اما این روند روزبه روز کمتر شد.
معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم تأکید کرد: نکته قابل توجه این 
است که از 65 درصدی که درخواست خود را الکترونیکی ثبت کرده اند، 
5۰ درصد از نرم افزار قم یار استفاده کرده اند و تمام تلاشمان این است 
که تا پایان سال 8۰ درصد مردم برای ثبت درخواست های خود از نرم افزار 
آگاهی  این  به  مردم  از  بخشی  اینکه  بابیان  جانقربان  کنند.  استفاده 
ازنظر الکترونیکی رسیدند که خودشان می توانند به صورت غیرحضوری 
درخواست های خود را ثبت کنند، تأکید کرد: از بین ۳۲ فرایند مرتبط با 
شهرداری دو فرایند اصلی در حال حاضر روی نرم افزار قمیار ثبت شده است 
که مهم ترین و پرمخاطب ترین فرایندهاست و امیدوار هستیم که با این دو 
فرآیند شهروند الکترونیک بسازیم و بعد در مورد همه فرایندها این امور را 

ساری و جاری کنیم.

مدیر منطقه یک شهرداری قم :

تنها تملک 4 پلاک برای احداث بلوار 
شهیدان برقعی باقی مانده است

مدیر منطقه یک شهرداری قم با بیان اینکه ۱۲7 ملک در مسیر احداث 
این پروژه قرار داشته است، گفت: در طول دو سال گذشته از مجموع این 
پلاک ها ۱۲۳ ملک تملک شده است که تنها چهار پلاک ملکی باقی مانده 

است.
احمد ترکمن با اشاره به آخرین وضعیت احداث بلوار شهیدان برقعی، 
اعضای شورای  و  قم  تأکید شهردار  با  پروژه  این  احداث  اظهار داشت: 
اسلامی شهر از سال گذشته به صورت جدی در دستور کار قرار گرفته است.
مدیر منطقه یک شهرداری قم با بیان اینکه ۱۲7 ملک در مسیر احداث 
این  از مجموع  ابراز کرد: در طول دو سال  پروژه قرار داشته است،  این 
پلاک ها ۱۲۳ ملک تملک شده است که تنها چهار پلاک ملکی باقی مانده 

است که در حال پیگیری و تملک این املاک هستیم.
ترکمن خاطرنشان کرد: بسیاری از املاک تملک شده توسط شهرداری 
تخریب شده و به منظور رفاه حال مردم مسیرهای قبلی واقع در این محله 
شده  تملک  املاک  فقط  و  است  نکرده  پیدا  تغییر  و  دستکاری  اصلًا 
تخریب شده است و مسیرهای دسترسی قبلی به منظور استفاده اهالی 

بدون کوچک ترین تغییر باقی مانده است.
مدیر منطقه یک شهرداری قم با تأکید بر اینکه در جهت جلوگیری از 
مشکلات بعدی اعم از ریزش، فرونشست، ترک خوردن آسفالت نهایی، 
تخریب جداول و … شهرداری منطقه در نظر دارد با زیرسازی استاندارد و 
بسیار قوی مسیر جدید بلوار را به انجام برساند، افزود: املاک تملک شده 
به همین منظور از سطح قبلی بیشتر برداشت شده تا با اجرای استاندارد 
زیرسازی )BASE و SUB BASE( پس از تحویل، یک بلوار استاندارد و 

عالی در دسترس شهروندان قرار گیرد.
ترکمن با درخواست از شهروندان و اهالی محل برای همراهی در اجرای 
این پروژه، یادآور شد: متأسفانه چهار پلاک باقی مانده همکاری لازم را با 
شهرداری ندارند که امیدواریم بتوانیم این املاک را تملک و کل پروژه را تا 

پایان سال به بهره برداری برسانیم.

به  سراسری  آهن  راه  اتصال  بحث  قم  استاندار 
ضروری  امری  را  سلفچگان  اقتصادی  منطقه 
دانست و گفت: تحقق این طرح از دستگاه های 

ملی پیگیری خواهد شد.
دکتر بهرام سرمست  روزگذشته در سی و هفتمین 
جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید استان قم 
که در منطقه اقتصادي سلفچگان به منظور لزوم 
طي  شد،  برگزار  منطقه  این  پیش  از  بیش  ارتقاء 
سخناني با بیان اینکه مسئولان باید به عنوان شریك 
کاري تولیدکنندگان؛ مشکلات ایشان را پیگیري 
کنند اظهار کرد: در مورد مسائلي که قابل پیگیري 

در سطح ملي باشند نیز قطعا از هر گونه اقدامي 
مضایقه نخواهد شد.  دکتر سرمست بحث اتصال 
راه آهن سراسری به منطقه اقتصادی سلفچگان را 
نیز امری ضروری تلقی و خاطرنشان کرد: تحقق 
این طرح از دستگاه های ملی پیگیری خواهد شد. 
استاندار قم با بیان اینکه مسئولان باید به سراغ 
واحدهای تولیدی بروند و با مسائل ایشان از نزدیك 
آشنا شوند افزود: لازمه تحقق این امر یک صورت 
برداری صحیح از مشخصات واحدهای تولیدی و 

مشکلات آنها می باشد.
مجوز فعالیت سرمایه گذاران موفق باید 

دراسرع وقت صادرشود
رونق  و  گذاران  سرمایه  جذب  بر  تاکید  با  وی 
اشتغال در منطقه اقتصادی سلفچگان خاطرنشان 
کرد: کلنگ زنی  مجمتع صنعتی ۴۱ هکتاری گروه 
صنعتی سپهر فدک آریا با توجه ظرفیت بالای این 
واحد در اشتغال و تولید محصولات نشانگر تسهیل 
مدیریت  حمایت  و  گذاران  سرمایه  ورود  شرایط 

استان از تولید کنندگان و صنعتگران است .
رئیس کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید استان 
تسریع  بر  استان  مدیریت  سیاست  به  اشاره  با 
 : گفت  راکد  صنعتی  های  واحد  بازگرداندن  در 
واحد  وموانع  رفع مشکلات  دستورات لازم جهت 

ویژه  در منطقه  موتور   راکد شده سامان  تولیدی 
اقتصادی سلفچگان صادر گردید .

سرمست بیان کرد: از سرمایه گذاران موفق که 
دارای سابقه ی فعالیت اقتصادی هستند استقبال 
می کنیم و مجوزهای مورد نیاز برای فعالیت ایشان 

باید در اسرع وقت صادر شود. 
استاندار قم همچنین با تاکید بر تدوین برنامه 
ای در راستای ساماندهی و استفاده حداکثری از 
ظرفیت های منطقه اقتصادی سلفچگان گفت: 
مدیران این شهرک بایستی فعال تر از گذشته در 

مسیر رونق تولید گام بردارند.
وي در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به 
شهرک  در  تولید  ای  مشاوره  کلینیک  اندازی  راه 
از  را   صنعت  و  علم  شکوهیه،  ارتباط  صنعتی 
اولویت دار مدیریت استان دانست و  رویکردهاي 
اظهار کرد: در این کلینیک نیازمند افرادی هستیم 
که هم دانش آکادمیک و هم تجربه ی عملیاتی در 
زمینه ی تولید داشته باشند. مقام عالي دولت در 
استان قم همچنین با اشاره به بهره برداري از یك 
واحد سلامت محور در روز جاري گفت:   پشتیباني 
از واحدهایي که در زمینه ي سلامت مردم و حمایت 
از نظام سلامت گام برداشتند، باید در دستور کار 

وزارت بهداشت باشد.

استاندارقم تاکید کرد

ضرورت اتصال راه آهن سراسری به منطقه اقتصادی سلفچگان 

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم با بیان اینکه توجه به مطالبات 
سرمایه گذاران در واگذاری به موقع زمین و رفع موانع تولید ضروری است 
گفت: انجام تعهد بانک های عامل در پرداخت تسهیلات رونق تولید و جهش 
تولید عملکرد رضایت بخشی نیست.  مهرداد غضنفری با اشاره به ضرورت 
پیگیری موانع جدی در مسیر جهش تولید اظهار داشت: واگذاری زمین 
اهمیت زیادی در توسعه شهرک های صنعتی و افزایش ظرفیت های تولید و 
اشتغال دارد و دراین باره مصوباتی در استان داشته ایم. وی با بیان اینکه باید 
با استفاده از اختیارات استانی و پیگیری در سطح ملی، بتوان در واگذاری 
به موقع زمین در اجرای پروژه های اقتصادی گام برداشت تا سرمایه ها معطل 
نمانند، افزود: توجه به مطالبات سرمایه گذاران در واگذاری به موقع زمین و 
رفع موانع تولید ضروری است، همچنین بانک های عامل باید به موقع در 
پرداخت تسهیلات اقدام کنند تا بتوان این پروژه ها را به سرانجام رساند. معاون 
هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم اضافه کرد: متأسفانه در واگذاری 
زمین به تولیدکنندگان مشکلاتی وجود دارد که باید رسیدگی شود و برآیند 
انتقال سند و واگذاری به موقع موردتوجه قرار بگیرد، گاهی در واگذاری زمین 
از سوی راه و شهرسازی، شاهد گلایه هایی هستیم و این سازمان باید به طور 
مستند روند واگذاری زمین را گزارش کند تا به موقع آسیب شناسی کنیم. وی 

خاطرنشان کرد: 200 هکتار زمین از سوی راه و شهرسازی واگذارشده است و 
برخی از سرمایه گذاران نتوانستند به موقع طرح های خود را به دلیل مشکلاتی 
را  اراضی  از  واگذاری 42 هکتاری  اینکه  کنند،  داشته عملیاتی  که وجود 
به این علت با تأخیر مواجه کنیم منطقی نیست. غضنفری اضافه کرد: شهرک 
آی سی تی فاز جدایی در اجرای پروژه هاست و باید قرارداد واگذاری به موقع 
انجام شود و بعد همان مراحل در راه و شهرسازی پیموده شود؛ اداره راه و 
شهرسازی استان باید خود درصدد مطالبه گری و دفاع از حقوق استان باشد 
نه اینکه اقدام به مانع تراشی کند. وی با گلایه مندی از عملکرد ضعیف بانک ها 
در پرداخت تسهیلات عنوان کرد: انجام تعهد بانک های عامل در پرداخت 
تسهیلات رونق تولید و جهش تولید زیر 50 درصد و گاهی در حد 37 درصد 
گزارش شده و این میزان عملکرد رضایت بخش نیست. معاون هماهنگی امور 
اقتصادی استانداری قم با تأکید بر اینکه پرداخت مستقیم وام از طریق بانک ها 
روی میزان عملکرد استانی درج نمی شود و بهتر است تسهیلات مطابق با ثبت 
در سامانه پرداخت شود تا وضعیت پرداخت تسهیلات توسط بانک های عامل 
شفاف سازی شود، گفت: علی رغم اهمیت جایگاه کشاورزی در رونق تولید، 
متأسفانه پرداخت تسهیلات توسط بانک کشاورزی مطلوب نیست و باید میزان 

جذب تسهیلات افزایش یابد.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم :

عملکرد بانک ها درپرداخت تسهیلات رضایت بخش نیست

اتوبوسرانی  ناوگان  تغییر مسیر  اتوبوسرانی شهرداری قم  مدیرعامل سازمان 
را  تشریح کرد وگفت: با تغییر خطوط قطری به شعاعی و کاهش زمان سفر 

رضایتمندی شهروندان افزایش پیدا کرده است.
علی نیک دیروز در نشست خبری که به مناسب آغاز استقرار سامانه جامع 
برگزار شد  آنلاین در شهرداری قم  به صورت  پرداخت های شهروندی قمکارت 
اظهارداشت : به زودی رینگ هسته مرکزی شهر و اطراف حرم نیز با توجه به اجرای 
پیاده راه ها با ۴ دستگاه آغاز به کارکرده و امیدواریم با توسعه این ناوگان شهروندان 

به راحتی به هسته مرکزی شهر دسترسی پیدا کنند.
نیک در پرسیدگی به مجوزهای حمل بار نیز اشاره و خاطرنشان کرد: استان قم 
تنها استانی است که سازمان بار نداشته و این وظیفه بر عهده سازمان تاکسیرانی 

گذاشته شده است. وی از تأیید طرح جامع بار شهر قم در شورای کل ترافیک کشور 
نیز خبر داد و تصریح کرد: در حال پیگیری مصوبات و مجوزهای لازم از شورای 
اسلامی شهر قم بوده و با نقشه راهی که طرح جامع بار در اختیار ما قرار داده 
به زودی وسایل نقلیه باری ساماندهی خواهد شد. مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی 
شهرداری قم از نصب دستگاه پوز در تاکسی های بی سیم نیز خبر داد و تأکید کرد: 
با توجه به هزینه قابل توجه تاکسی های بیسیم امکان استفاده از بارکد خوان در 
این تاکسی ها نبود و دستگاه پوز در این تاکسی ها نصب می شود. نیک سپس به 
هوشمندسازی اتوبوس ها نیز اشاره کرد و گفت: ایجاد نظم درحرکت اتوبوس ها 
یکی از مطالبات شهروندان بوده که تا امروز به علت مشکلاتی محقق نشده اما با 

کمک سازمان فاوا در حال پیگیری آن هستیم.

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم خبرداد

افزایش رضایت شهروندان از ناوگان اتوبوسرانی 


